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سخنگوی دولت در جمع دانشجویان دانشگاه قم:
رفع مشکلات کنونی نیازمند
 ۱۰ سال رشد اقتصادی است 

سیزدهم  دولت  ســخنگوی 
حل مشــکلات انباشته شده 
نیازمنــد  را  کشــور  کنونــی 
رشــد  ســال   ۱۰ داشــتن 
علــی  برشــمرد.   اقتصــادی 
بهادری جهرمی روز سه شنبه 
دانشگاه  دانشجویان  درجمع 
قم افزود:  کشــور ما به واسطه 
ســوء مدیریت هــای داخلی و 

نماینده ولی فقیه در امور حج زیارت:
زائران بالای ۶۵ سال به حج تمتع 

۱۴۰۲ اعزام می شوند

2

عماد افروغ:  
اعتراضات اخیر خشم شهری و 

وشورش طردشدگان است
نماینده ولی فقیه در بعثه حج 
و زیارت با تاکید بر اینکه زائران 
بالای ۶۵ ســال بــه حج تمتع 
۱۴۰۲ اعــزام خواهند شــد، 
گفــت: در حج امســال حدود 
۴۰ هــزار زائــر ایرانــی راهــی 
عربستان شدند اما سال آینده 
۸۵ هزار زائر به حج تمتع اعزام 
خواهند شد.  حجت الاسلام و 

یک جامعه شــناس با بیان اینکه 
طردشــدگی اقتصادی، سیاســی 
و فرهنگــی آمادگی اولیــه را برای 
اعتــراض خیابانــی فراهــم کرده 
اســت، گفت: راه برون رفت از این 
شــرایط این اســت کــه اصلاحات 
ساختاری انجام شده و طردشدگی 
پایان یابــد.  عماد افــروغ در گفت 
وگویی دربــاره ریشــه اعتراضات  2

آیت الله سعیدی تاکید کرد:

پرهیزازتشدید
 دو قطبی سازی 

حجت الاسلام والمسلمین محسن قرائتی:

توانایی خنداندن حکیمانه به طلاب آموزش داده شود
1

1

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

انتقاد ازعدم تعیین تکلیف 
تجاری های پردیسان 

8

8
بازرپرس شعبه ۱۳ دادسرای عمومی و انقلاب استان قم خبرداد:

 بازداشت ۴ کلاهبردار کارت های بانکی همشهریان قمی

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم به مشکلات 
تجاری منطقه پردیسان اشاره کرد و گفت: تاکنون اداره کل راه و 
شهرسازی از واگذاری 25 درصد تجاری این منطقه خودداری 

کرده است.نرجس نیازمند در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و 
رسمی شورای اسلامی شهر قم به برگزاری کنگره ملی شهدا 
از اقدامات شهرداری  باید  در قم اشاره کرد و اظهار داشت: 

  

برگزاری  به  اشاره  با  قم  استان  شهدای  ملی  کنگره  بانوان  امور  کمیته  دبیر 
اجلاسیه ۱۳۰ بانوی شهید استان در هفته جاری، گفت: ۱۵۰ مقاله به دبیرخانه 
این اجلاسیه رسیده و ۱۴ کتاب فاخر، ارزشمند و ماندگار در این راستا تالیف 
شده است. زینب فرخ روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: اجلاسیه ۱۳۰ 
اسلامی  بیداری  سالن  در  ساعت ۹  آبان  پنجشنبه ۵  قم  استان  شهید  بانوی 
سید  سردار  سخنرانی  کرد:  اضافه  وی  شد.  خواهد  برگزار  جامعه الزهرا)س( 

استاندار قم با تاکید بر اینکه موانع در مسیر تولید باید شناسایی و رفع شود، 
گفت: بخش عمده تغییر در دولت در پاسخ گویی به مردم است و باید این تغییر 
در جامعه محسوس باشد. سیدمحمدتقی شاهچراغی روز سه شنبه سوم آبان ماه 
در کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که در سالن جلسات امام جواد)ع( 
استانداری قم برگزار شد، در خصوص مصوبه درخواست آب اضافه یک شرکت 
تولید بتن، اظهار کرد: باتوجه به اینکه در حوزه آب با مشکلاتی مواجه هستیم، 

دبیر کمیته امور بانوان کنگره ملی شهدای قم:
اجلاسیه ۱۳۰ بانوی شهیداستان قم برگزار می شود

استاندار قم:
موانع مسیر تولید باید شناسایی و رفع شود 
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به عادی شدن فضای گفت وگو نیازمندیم
کشور  از  خارج  در  معاند  و  مخالف  فارسی  رسانه های 
و من  اینترنشنال  ایران  تلویزیونی بی بی سی،  )شبکه های 
بسیار  امثالهم  و  ارز  مسکن،  قیمت  معضل  به  پیشتر  تو(  و 
ایران  اسلامی  جمهوری  به  بهانه  این  به  و  می پرداختند 

می تاختند، اما اعتراض و یا شورش خیابانی عده ای را به دنبال نداشت، به طریقی که این روزها 
مردم را به شورش دعوت می کنند و اراده برخی هم بر اعتراض در عرصه عمومی به گونه ای که 

الان هست نبود، چرا؟
در این حال، چند فرض و دلیل، محتمل است:

۱- چون دسته ای از مردم سودهای کلان شان از بازار دلالی و آشفته مسکن و ارز و طلا و… 
_ ناشی از اقتصاد بیمار _ است، لاجرم علاقه شان نیز در گرانی این کالاهاست. بدیهی است 
وقتی این کالاهای مصرفی که به کالاهای تجاری تبدیل شده، گران می شود، نفع عده ای در بالا 
رفتن ارزش آنهاست، لذا، از گرانی آنها استقبال می کنند، تا چه برسد که بخواهند اعتراض آشکار 
بکنند. در این ارتباط اگر گرانی بنزین که قبلًا اعتراض مردمی را در پی داشت و اعتراض خاموش 
عده آسیب پذیر در گرانی مسکن و ارز را بسنجیم، به نتایج روشن تری دال بر نوع اعتراض 
خیابانی معترضان آشکار بنزین در مقابل معترضان خاموش گرانی مسکن و ارز دست می یابیم. 
چه فریادهای خاموشی که فاقدان مسکن از گرانی آن سر نداده اند، اما صدای شان شنیده نشد 

و یا اگر شد راهکاری برای آن نبوده و نیست!
همانگونه که گرانی بنزین، فریاد مردم کم درآمد را در می آورد، درصدی از مردم هم که دارای 
یک یا چند خانه شخصی اند و یا ارز و طلا در خانه ذخیره کرده اند و سودش را می برند، لذا 
همیشه منتظر گران شدن آنها هستند. باور کنید اگر قیمت دلار به ۵۰ هزار تومان هم برسد، 

اعتراض هایی حتی به شکل مسالمت آمیز هم نمی شود، مگر دهن به دهن بچرخد و تمام!
باور کنید گرانی ناگهانی و عجیب مسکن جان عده ای را گرفته است؛ مرگ های خاموش کم 
نیستند! اگر فرض بر این باشد که اعتراضات این روزها به قیمت جان یک انسان سر داده می شود، 

مگر پیشتر مرگ های مشابه دیگری رخ نداده بود، اما چرا منجر به اتفاقی در عرصه عمومی نشد؟
۲- روشن است که موضوع حجاب و گشت ارشاد و کارکرد آن در جامعه و مخالفت برخی 
با آن، مقوله ای سیاسی شده است و ظرفیت تبدیل به جرقه اعتراض به نحوی که در روزهای 
پایانی شهریورماه سال جاری آغاز شد، یافته و علیرغم اینکه علما دین و دولت از منظر دینی بر 
آن تاکید می ورزند، اما بخشی از جامعه علمی صرف نظر از این تاکید با دولت همراه نمی شود 
و این عدم همراهی چالش همیشگی میان نخبگان و مردم بوده که جای بحث و بررسی آن در 
این وجیزه نیست. باید یادآور شد، دانشگاه همیشه منشأ حرکت های سیاسی اعتراضی بوده و 
حساسیت دانشگاه هم به مقوله هایی از جنس سیاست است و اتفاق ها از آنجاست که به کف 
خیابان می آید، بماند فعالیت رسانه های فارسی مخالف در این زمینه که از سوژه حجاب بیشترین 
بهره برداری سیاسی را علیه جمهوری اسلامی ایران می برند، چرا که به دلیل اختلاف فرهنگی، 

امکان پردازش بیشتری نسبت به سایر موضوعات برای شان دارد.
پس آیا دلایل اعتراض ها تنها مرگ خانم امینی و حجاب است، یا دلایل پیدا و پنهان دیگری 
هست که همیشه امکان بروز نمی یابند. بنابراین، بحران های ویرانگری مانند افزایش قیمت 
مسکن و… جرقه ساز نشدند، چون اولًا این افزایش های سرسام آور، تدریجی بودند و باعث 

اعتراض های دفعی آشوب گرانه عده ای نشدند.
پس ریشه اصلی اعتراض ها کجاست؟

وقتی عرصه سیاسی و سیاست ورزی فعال نباشد و یا فاقد کارآمدی باشد، در نتیجه نخبگان 
به حاشیه می روند و سیاست زدگی رواج می یابد و جامعه نمایندگان سیاسی و یا حلقه واسطه 
میان خود و مردم و دولت را از دست می دهد، در این شرایط است که اعتراض های بی سر و 
سامانی پدید می آید. هیچگاه جامعه ما چنین فضای دو قطبی حادی که الان با آن مواجه است 
را به خود ندیده بود! بی کنش و واکنش سیاسی، جامعه معنایی ندارد و آدمیانی غیر فعال و 
ناکارا و بی تفاوت به منافع ملی و یا سرکش به بار می آورد و در مقابل آن، تندروی هایی که ناتوان 
است از ارائه گفتمان مناسبی از جمهوری اسلامی، و در نتیجه مقابله به مثل هایی که نه دولت 

را خوشایند است و نه ملت را.
تذکر: در آسیب شناسی مسائل کشور، به نظرات استادان متعهد و متخصص کشورمان که 
در برنامه هایی همچون »شیوه« در شبکه چهار سیما که برخی از آنها صریح ترین و انتقادی ترین 

سخنان را نسبت به وضعیت موجود بر زبان رانده اند، توجه کنیم.
در این صورت خواهیم دید که ناکارآمدی ها و دلایل آن پیش روی ماست و علاج باید کرد تا 
مسائلِ ناشی از آن بیش از این جامعه را دو قطبی نکند. گفتنی است، در این روزها سخنان اهالی 
متخصص دین و فرهنگ و سیاست که به جمهوری اسلامی التزام فکری دارند و منتقدانه ریشه ها 

و راه حل مسائل را بیان می دارند، از هر روزگاری و دوره ای شنیدنی تر است.
وقتی استادان متخصص علوم انسانی در رشته های مختلف از علل برخی ناکارآمدی ها در 
حکمرانی سخن می گویند و در رسانه ملی بر تجدید نظر در شیوه ها تاکید می کنند، ما نیز بدان 
ملتزم شویم و از نقادی های برخی از هموطنان مان برآشفته نشویم. چه بسیارند آنانی که شیوه 

نقد را رعایت نمی کنند و در مقابل آنانی که هیچ نقد و اعتراض سازنده ای را برنمی تابند!
جمهوری اسلامی عزیز ما بی عیب نبوده و نیست، معایبش را بگوییم تا چاره اندیشی شود. ما 

به عادی شدن فضای گفت وگو و نقادی در جامعه به شدت نیازمندیم.
کارشناس فرهنگی

بر  تأکید  با  آستان مقدس حضرت معصومه)س(  تولیت 
اینکه از هر عاملی که دو قطبی سازی را تشدید می کند باید 
پرهیز شود گفت: دشمن به دنبال این است که با ایجاد دو 

قطبی های سیاسی، اجتماعی و مذهبی در کشور شکاف 
ایجاد کرده و جنگ داخلی در کشور به راه اندازد. آیت الله 
سید محمد سعیدی در گردهمایی ائمه جمعه استان قم 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مطرح کرد:

حضور پررنگ شهرداری قم در برگزاری 
کنگره ملی شهدا

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از نقش پررنگ مدیریت شهری قم در 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان خبر داد.

مهدی کلانترزاده در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای اسلامی شهر قم، به 
برگزاری کنگره ملی شهدای استان اشاره کرد و اظهار داشت: کنگره ملی شهدا برنامه های 
متعددی دارد و نقش شورای اسلامی شهر در کنار شهرداری به صورت مشخص دیده شده 
است. وی لیست برنامه های کنگره ملی شهدا در قم را به صورت کامل بیان کرد و افزود: 
چاپ کتاب و نشریه، تولید فیلم سینمایی، تولید ۱۷ فیلم کوتاه و مستند، تولید فیلم شهید 
زین الدین، تولید سریال، تولید محصولات فرهنگی، بازی های سرگرمی، برگزاری جشنواره، 
سوگواره، تولیدات رسانه ای بخشی از کارهای در حال انجام است. مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری قم تصریح کرد: اجرای مسابقات فرهنگی و ورزشی هنری، برگزاری 
شب های شعر، نمایش، موسیقی، مسابقات ادبی، نام گذاری بوستان ها، اجرای دیوارنگاره ها 
و بیان تاریخ شفاهی، برگزاری کرسی های آزاداندیشی و مقاله بخش دیگری از فعالیت های 
کنگره ملی شهدا در قم است. وی از تجلیل از ۴۲۰۰ ایثارگر خبر داد و یادآور شد: به هر 
ایثارگر مبلغی به صورت نقدی هدیه تعلق گرفته است و سهم مدیریت شهری در این تقدیر و 
بزرگداشت ۸۰ شهید است و تبلیغات شهری و ساخت سردیس ها و برگزاری یادمان شهدا و 
نام گذاری معابر و شوارع به نام شهدا نیز توسط مدیریت شهری انجام شده است. کلانترزاده 
در ادامه خاطرنشان کرد: در کنار کارهای فرهنگی، پروژه های عمرانی و آماده سازی خانه 
موزه ها و راهیان نور نیز بوده و همایش های تخصصی و دوره های آموزشی نیز برگزارشده و 
انجام امور خیریه مانند تهیه بسته های معیشتی، تهیه جهیزیه و خانه در مناطق محروم به 
نام شهدا نیز انجام شده است. وی اهدای خون و کمک های جهادی را نیز به عنوان بخشی 
از فعالیت ها در کنگره ملی شهدا نام برد و تأکید کرد: اشتغال زایی، ارائه تسهیلات و ساخت 
امکان تفریحی و ورزشی نیز در دستور کار قرارگرفته که نیاز به مساعدت مالی داشته و اگر 

سهم شهرداری را در اجرای کنگره حذف کنیم، امکان برگزاری کنگره نخواهد بود.

رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم :

سیستم های پایش تصویری شهر قم 
افزایش یابند

با تأکید بر شفاف سازی  رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم 
زمان بندی اعمال جریمه عوارض در قانون شهرداری گفت: برای اعمال قانون باید برای مردم 

زمان بندی ها مشخص شود تا اختلافی بین مردم و شهرداری ها ایجاد نشود.
محسن محرری در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای اسلامی شهر قم به 
قانون جدید درآمدهای پایدار شهرداری ها اشاره کرد و اظهار داشت: در آیین نامه جدید 
به ضمانت اجرایی قوانین توجه ای نشده و نیاز داریم در این حوزه شفاف سازی شود. وی 
نامشخص بودن زمان لحاظ شدن جریمه دیرکرد عوارض را یکی از ابهامات قانون جدید 
دانست و افزود: برای اعمال قانون باید برای مردم زمان بندی ها مشخص شود تا اختلافی 
بین مردم و شهرداری ها ایجاد نشود اما متأسفانه در این موارد شفاف سازی در قانون جدید 
نیست. رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم سپس به تصویب لایحه 
اخذ مجوز ایجاد ردیف اعتباری با عنوان واگذاری خدمات حفاظت فیزیکی اشاره کرد و 
گفت: برای حفاظت و ایجاد امنیت بخش حراست تنها به جذب نیرو اکتفا نکرده و پایش 
تصویری نیز باید تقویت شود. وی با درخواست از شهردار قم برای حمایت از به روز شدن 
سیستم های حفاظتی تصریح کرد: هزینه های نیروی انسانی بسیار سنگین و پایدار بوده و 
باید بکار گیری سامانه های هوشمند در اولویت قرار گیرد زیرا جذب نیرو در شهرداری بسیار 

مشکلات پیچیده ای دارد.
 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

اختصاص یک میلیارد تومان کمک
 به برگزاری کنگره ملی شهدا 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم از اختصاص یک میلیارد تومان 
کمک به برگزاری کنگره ملی شهدا خبر داد و گفت: نحوه جذب و گزینش ۵۰ نیروی جدید 
در شهرداری باید زیر نظر کمیته منابع انسانی شورا انجام شود. حسین صابری در پنجاه 
و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای اسلامی شهر قم به لایحه اخذ مجوز ایجاد ردیف 
اعتباری با عنوان واگذاری خدمات حفاظت فیزیکی اشاره کرد و اظهار داشت: در جلسه 

کمیسیون ابعاد این لایحه با حضور اعضای حراست موردبررسی قرارگرفته است.
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رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم تشریح کرد:

جزییات قانون جدید درآمدهای پایدار شهرداری ها

رئیس ستاد اقامه نماز کشور گفت: امروز در حوزه های علمیه باید توانایی خنداندن 
حکیمانه به طلاب آموزش داده شود. یکی از دلایل مشکلات عدیده کشور مدرک گرایی و 

فارغ التحصیلی دانشجویان بدون داشتن توانایی و مهارت است.
حجت الاسلام والمسلمین محسن قرائتی صبح روزسه شنبه  در جمع مدیران و مربیان 
دارالقرآن استان اصفهان اظهار کرد: سعی کنید هر چیزی را در جای خود استفاده کنید، 
دعا را به جای قرآن و قرآن را به جای تواشیح استفاده نکنید، هر چیزی ارزش و جایگاه خود را 
دارد. وی بیان کرد: سعی کنید با بزرگان ارتباط برقرار کنید، این سفارش قرآن کریم و روایات 
است؛ توسل، تمسک و هدیه معنوی دادن چون فاتحه برای روح بزرگان راهگشا در مسیر 
زندگی خواهد بود. رئیس ستاد اقامه نماز کشور در توصیه هایی به جوانان حافظ قرآن ابراز 
کرد: هرگز قرآن را با مدرک آمیخته نکنید و به نیت مدرک قرآن نیاموزیم، سومین نکته قابل 
تامل اینکه از پوسته قرآن به باطن قرآن حرکت کنید و به محتوای اصلی قرآن دست یابید. 
وی با بیان اینکه امروز باید از قرآن، به روز استفاده کنید؛ متاسفانه در کشور افراد بسیاری در 
مقطع دکترای علوم قرآنی فارغ التحصیل شده اند، ولی هیچ کدام توانایی نگارش تفسیر 

قرآن را ندارند و این یک ضعف است.
سخنرانان کوتاه و کاربردی سخن بگویند

استاد قرائتی متذکر شد: باید به سراغ قشر خاکستری جامعه هم رفت؛ یکی از دلایل 
اغتشاشات این بود که فقط به سراغ عده ای خاص در جامعه رفته ایم؛ امروز متخصصین 

علوم قرآنی باید زیبایی محتوای قرآن را به نسل جوان نشان دهند.
وی در توضیح شاخصه های یک سخنرانی به روز، گفت: سخنرانی ها باید کوتاه باشد 
و فقط موضوعات مبتلابه و نیاز مردم را بیان کند و از بیان مطالب غیرضروری و کلی پرهیز 
شود حجت الاسلام والمسلمین قرائتی خاطرنشان کرد: امروز سخنرانان باید هم قدرت 
خنداندن و هم توانایی گریاندن مخاطب را داشته باشند، نباید فقط به بیان مطالب گریه 
آور اقدام کنیم؛ توانایی خنداندن حکیمانه جوانان یک مزیت برای وعاظ در جذب جوانان 
محسوب می شود. رئیس ستاد اقامه نماز کشور تصریح کرد: امروز در حوزه های علمیه باید 
توانایی خنداندن حکیمانه به طلاب آموزش داده شود. یکی از دلایل مشکلات عدیده کشور 

مدرک گرایی و فارغ التحصیلی دانشجویان بدون داشتن توانایی و مهارت است.
وی یادآور شد: از دیگر سفارشات به دانشگاه ها، مراکز علمی و حوزه های علمیه این 
است که از تدریس علوم غیر ضروری و غیر لازم پرهیز کنند. همچنین از دیگر شاخصه های 
یک تبلیغ خوب این است که از تبلیغ چهره به چهره غافل نشویم و صرفاً به بیان مطالب و 

سخنرانی های عمومی اکتفاء نکنیم.
عمده پژوهش ها مشکلی از جوانان را حل نمی کند

دیگران  به  را  قرآن  اینکه حلاوت  برای  کرد:  اذعان  قرائتی  والمسلمین  حجت الاسلام 
بچشانیم، باید دوره های تخصصی فرا بگیریم و با بیان مردم پسند و عوام فهم سخن بگوییم. 
تقلید فقط در احکام واجب است و در تحصیل علوم باید متناسب با استعداد ها و توانایی 
های خود اقدام کنیم و روح و ذائقه خویش را در انتخاب ها مد نظر قرار دهیم . وی تأکید 
کرد: پژوهش ها، رساله ها و پایان نامه های غیر ضروری و غیر کاربردی از دیگر مشکلاتی 

است که امروز با آن مواجه هستیم که هیچ مشکلی از جوانان را حل نمی کند.
مختصر و مفید برای عوام سخن بگوییم

استاد قرائتی اظهار کرد: امروز پاسخ جوانان را باید با قرآن بدهیم؛ از دیگر نکات قابل تامل 
توسط اساتید قرآن و سخنرانان این است که باید کوتاه، مختصر و مفید برای عوام سخن 
بگوییم؛ سخنرانی های دو ساعته مردم را خسته کرده و اثرگذار نخواهد بود. وی ابراز کرد: 
مبنای تمام کارهای ما باید بر اساس قرآن و روایات باشد و بدون مدرک و سند نباید اقدامی 
انجام دهیم؛ حوزه های علمیه در مباحث خود یک بازنگری جدی داشته باشند و طبق این 

آیه قرآن » فَارْجِعِ الْبَصَرَ هَلْ تَرَیٰ مِنْ فُطُورٍ..« بازنگری باید جز اصول ما باشد.

حجت الاسلام والمسلمین محسن قرائتی:

توانایی خنداندن حکیمانه به طلاب آموزش داده شود

باید هرچه سریع تر فضای مجازی داخلی تقویت شود. 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با تأکید بر 
اینکه از هر عاملی که دو قطبی سازی را تشدید می کند باید 
پرهیز شود گفت: دشمن به دنبال این است که با ایجاد دو 
قطبی های سیاسی، اجتماعی و مذهبی در کشور شکاف 
ایجاد کرده و جنگ داخلی در کشور به راه اندازد. آیت الله 
سید محمد سعیدی در گردهمایی ائمه جمعه استان قم 
افزود: باید در کنار تقویت فضای مجازی داخلی، بر رونق 
و شوکت تجمع های مذهبی مانند هیأت های مذهبی، 
نمازهای جماعت و جمعه افزوده شود و از تکیه بر مسائلی 
کرد:  اظهار  وی  شود.  پرهیز  افروزد  می  را  فتنه  آتش  که 
فتنه فعلی فتنه ای ترکیبی است و اهداف زیادی پشت 

آن خوابیده است و دشمنان به دنبال محصولات زیادی از 
این فتنه هستند که از آن جمله می توان به امتیاز گیری 
اینکه سرشاخه های  بیان  با  در مذاکرات اشاره کرد. وی 
فتنه گران آموزش دیده هستند، گفت: بسیاری از شعارها 
و حرکت هایی که در حال حاضر انجام می شود با هدف 
عصبی کردن نیروهای جبهه انقلاب صورت می گیرد تا 
بتوانند آتش فتنه را روشن نگه دارند. امام جمعه قم با تأکید 
بر اینکه از هر عاملی که دو قطبی سازی را تشدید می کند 
با  باید پرهیز شود، افزود: دشمن به دنبال این است که 
ایجاد دو قطبی های سیاسی، اجتماعی و مذهبی در کشور 
شکاف ایجاد کرده و جنگ داخلی در کشور به راه اندازد. 
وی با بیان اینکه نیروی انتظامی در حوادث اخیر جزو مظلوم 

ترین نهادها بود، گفت: باید در تکریم ها و تجلیل ها قدر 
نیروی  دلگرمی  تا سبب  دانسته شود  انتظامی  نیروهای 
انتظامی شود. سعیدی خاطرنشان کرد: خداوند به لطف و 
عنایت خود درون سختی ها و تنگناها فرصت هایی را قرار 
داده و باید قدر این فرصت ها را بدانیم و هر چه ریزش خودی 
ها کمتر و جذب غیرخودی ها بیشتر باشد بهتر است. در 
این نشست موضوع هایی از قبیل نقش آموزش و پرورش 
در تربیت نسل جوان، لزوم ارتباط بیشتر روحانیت با کودکان 
و نوجوانان، نقش صدا و سیما در مسائل فرهنگی، پرهیز 
از ایجاد شکاف میان دهک های مختلف سِنی در کشور، 
برخی  و  اغتشاشات  سران  با  موقع  به  و  مناسب  برخورد 

مسائل روز فرهنگی و اجتماعی مورد بررسی قرار گرفت.

آیت الله سعیدی تاکید کرد:

پرهیزازتشدید دو قطبی سازی

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: حضور روحانیت در دوران دفاع مقدس 
هم در جبهه تبلیغی و هم در جبهه رزمی، نشان داد که روحانیت تنها اهل سخن و 

خطابه نیست و در سخت ترین عرصه ها نیز پیشگام است. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار رییس سازمان نشر آثار و ارزش های 
مشارکت روحانیت در دفاع مقدس، روحانیت را پیشگام در سخت ترین عرصه ها عنوان 
کرد و حضور پررنگ ایشان در دوران دفاع مقدس را شاهدی بر این مدعا خواند. وی 
حضور روحانیت در دفاع مقدس را سبب شکل گیری باوری قوی در جامعه ارزیابی 
کرد و اظهار داشت: حضور روحانیت در دوران دفاع مقدس در عرصه رزمی – تبلیغی 
سبب شد تا آن چه جامعه تا پیش از آن باور نداشت، به باوری قطعی بدل شود؛ چرا که 

روحانیت دیگر بسنده به خطابه نکرد و در مسیر آن عمل هم حضور فعال پیدا کرد. امام 
جمعه قم تلاش های روحانیت در جریان پیروزی انقلاب اسلامی را مورد اشاره قرار داد و 
افزود: به برکت حرکت مخلصانه معمار کبیر انقلاب، جمع عظیمی به دنبال ایشان به پا 
خاستند که خط مقدم آن جمع روحانیت بود و اگر روحانیت وارد میدان نمی شد سال ها 
می گذشت تا جرقه ای در دل مردم روشن شود. وی با یادآوری سخن مقام معظم رهبری 
مبنی بر لزوم معرفی رخدادهای دفاع مقدس به نسل جوان، خاطرنشان کرد: نسل 
جوان سختی ها و از خودگذشتگی های دوران انقلاب و دفاع مقدس را ندیده و لمس 
نکرده است؛ رها کردن فضای مجازی در این سال ها سبب شد تا میدان بزرگی در اختیار 
دشمن قرار گیرد و دشمن نیز نهایت تلاش خود را در وارونه جلوه دادن حقایق به کار برد.

آیت الله حسینی بوشهری: 

دفاع مقدس نشان داد که روحانیت تنها اهل خطابه نیست

محمد صادق امینی*
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قطع اینترنت؛ گسترش فقر 
و سایر قضایا

اختلال  یا  قطع  ساعت  هر  خسارت  اینکه  مورد  در 
زباله  سطل  چند  قیمت  معادل  اینترنت  در  گسترده 

شهری است؟ چه تعداد شغل در صنعت خرده فروشی الکترونیکی از این اختلالات 
آسیب دیده؟ و تاثیر بروز این اختلال در زنجیره تجارت بر بنگاه های تولیدی خرد و 
متوسط چیست؟ و مجموع این موارد چگونه بر متغیرهای اقتصاد کلان همچون رشد 
و اشتغال و تورم تاثیر می گذارد؛ آنقدر صحبت شده که مرورشان صرفا تکرار مکررات 
است. واقعیت این است که اثر اصلی اختلال گسترده، جدی و طولانی مدت در 
دسترسی شهروندان و بنگاه های اقتصادی ایرانی به اینترنت، در میان مدت خود را در 
ساختارهای کلان تولید و تجارت و سرمایه کشور )بویژه سرمایه نرم( آشکار خواهد کرد 
و در مورد تخمین ابعاد آن، امروز می توان تنها می توان به بیان این نکته اکتفا نمود که 
قطعا با یک »فاجعه ملی« و »بلای بین نسلی« مواجهیم. برای درک این اثر،منشا بروز 
آن و فهم این معنا که چرا هیچ»شبکه ملی اطلاعاتی« قادر به جبران و یا حتی مهار 
این خسارت نیست؛ باید ابتدا درک صحیحی از معنا و کارکرد اینترنت و نقش آن در 
سازماندهی اقتصادی و اجتماعی امروز جهان داشته باشیم. اینترنت بر بستر فناوری 
مبادله غیرمتمرکز اطلاعات بسته ای )Data Package Switch: DPS( بنا شده؛ اما 
چیزی به مراتب فراتر از این فناوری است و به همین دلیل ساختن یک کپی از این 
فناوری برای انتقال اطلاعات دیجیتالی شده با اعمال محدودیت های بسیار و رویکرد 
تمرکزگرایانه ) یا به اصطلاح همان اینترنت ملی ( نمی تواند به هیچ عنوان جایگزین 
اینترنت شود. جوهره اینترنت امکان دسترسی )تقریبا نامحدود( به طیف بسیار وسیعی 
از منابع داده و خدمات ارائه و پردازش اطلاعات، به صورت غیرمتمرکز، اما از طریق 
یک ترمینال واحد برای کاربر، است. امکانات پردازش دیجیتال در کنار ظرفیت های 
اقتصادی ناشی از امکان دسترسی غیرمتمرکز به منابع و خدمات اطلاعاتی از طریق 
ترمینال واحد، همتایابی )Peer Finding(، انتشار پیام و نیز شبکه سازی بین فردی را 
که پیش از اینترنت متکی به نهادهای متمرکز بود؛ به شدت غیرمتمرکز، انعطاف پذیر و 
البته کاراتر ساخت. از منظر سازماندهی اجتماعی ) که زیربنای سازماندهی اقتصادی 
نیز محسوب می شود ( این امکان تازه به آن معنا است که ساختارهای اجتماعی و 
فرهنگی متکی به یک اکثریت بزرگ )هر چند کم تحرک(، که با مجموعه ای از هنجارها 
و ارزش های انعطاف ناپذیر اقلیت را به عنوان عنصر نامطلوب فیلتر می کرد، جای 
خود را به مجموعه بسیار بزرگی از اقلیت های متنوع، پرتحرک و قدرتمند می دهد 
که مناسبات میان خود را در »بازار آزاد ایده ها« تنظیم می کنند. هر چند این الگوی 
جدید سازماندهی اجتماعی و فرهنگی برای هر شخصی، از جمله و به ویژه آن دسته 
از کارگزاران نظام های حکمرانی، که با مفهوم امر اجتماعی خصوصی و بازار آزاد ایده 
ها راحت نیستند، به شدت ناگوار و نامطلوب است؛ اما محرومیت یک کشور از این 
ظرفیت سازماندهی، حداقل از سه کانال مهم به ویرانی زیرساختهای تولید و تجارت 

در آن کشور منجر خواهد شد.
الف( سرمایه انسانی:

عدم دسترسی پایدار و مشروع به اینترنت در واقع به معنای محرومیت از برخی 
جلوه های مهم زندگی اجتماعی و فرهنگی جهان امروز است و این محرومیت انگیزه 
نظام  فقرات  که ستون  متوسط تحصیل کرده،  و طبقه  نخبگان  در  بویژه  مهاجرت 
اقتصادی هستند، را به شدت تقویت می کند. همچنین آن دسته از سرمایه های 
انسانی کشور که به هر دلیل با موج مهاجرتها همراه نمی شوند در عدم دسترسی به بازار 
آزاد جهانی ایده ها، فرصت های ارزشمندی برای آموزش، توانمندسازی، شبکه سازی 
و بالاخره عرضه توانایی های خود را از دست می دهند که در نهایت منجر به نابودی 

رقابت پذیری آنها در برابر همتایان خارجی خواهد شد.
ب( سازماندهی صنعتی و اتصال به زنجیره ارزش جهانی تولید و تجارت:

در تولید و تجارت امروز، تبادل اطلاعات در عرصه جهانی نقشی به مراتب فراتر از 
»تماس تجاری« دارد. فعال اقتصادی ایرانی حتی اگر بتواند شرکای خارجی خود را 
برای حفظ تماس های تجاری به عضویت در پیامرسان های داخلی قانع کند؛ در فقدان 
دسترسی به اینترنت در واقع به طیف وسیعی از منابع و خدمات بین المللی پردازش 
اطلاعات دسترسی ندارد که قدرت خود را از صرفه ناشی از مقیاس در بازار جهانی می 
گیرند و برای سازماندهی تجاری رقابت پذیر و نقش آفرینی موثر در زنجیره ارزش جهانی 

تولید و تجارت یک زیرساخت غیرقابل جایگزینی محسوب می شوند.
به بیان دیگر در جهان امروز دسترسی به رویکرد ریسک پذیر و اراده تخریب خلاق در 
بازیگران عرصه کسب و کار ) که شومپتر تحت عنوان »نهاده کارآفرینی«، کلید رشد 
بهره وری مجموع عوامل تولید می شمارد( نیازمند دسترسی به بازار آزاد ایده ها است 

که مهمترین بستر ظهور و بروز آن اینترنت است.
ج( از دست دادن سرمایه گذاران بین الملل:

محرومیت کشور از ابزارها و متدهای روزآمد سازماندهی فرهنگی و اجتماعی، در 
چشم سرمایه گذاران خارجی به معنای ریسک ناکارآمدی سازماندهی اجتماعی در 
میان مدت و مخاطره بروز تنش های اجتماعی و سیاسی در بلندمدت خواهد بود. 
چنین تحلیلی طبیعتا منجر به کور شدن اشتهای سرمایه گذار خارجی برای حضور در 
اقتصاد ایران و به تبع آن محرومیت ما از منابع و فرصتهای جهانی در روند رشد اقتصادی 
خواهد بود. مجموع این عوامل می تواند در درازمدت و یا حتی میانمدت )با توجه به 
سرعت تغییرات جهانی( قیمت نسبی ستانده های اقتصاد کشور در برابر نهاده های 
استراتژیک تولید را در وضعیتی قرار دهد که نتیجه آن تشدید و تعمیق فقر عمومی در 
سطح خانوار تا حد فقر خشن و افزایش ناکارآمدی میانگین بنگاه های اقتصادی تا مرز 

انفصال کامل و دائم از اکوسیستم تولید و تجارت جهانی باشد.
* نایب رییس اتاق بازرگانی ایران 

  

نماینده ایران در سازمان ملل : 

تحقیقات سازمان ملل درباره پهپادهای 
ایران غیرقانونی است 

درباره  ملل  تحقیقات سازمان  نیویورک گفت:  در  ملل  در سازمان  ایران  نماینده 
ادعاهای بی اساس مربوط به پهپادهای ایران، غیرقانونی است. 

امیر سعید ایروانی، سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل 
متحد در نیویورک در نامه ای به دبیر کل سازمان ملل هشدار داد، تحقیقات سازمان ملل 
درباره ادعاهای بی اساس مربوط به استفاده پهپادها در جنگ اوکراین در چارچوب 
قطعنامه ۲۲۳۱ غیرقانونی است و این سازمان نباید بر اساس ادعاهای کشورهای 
غربی عمل کند. ایروانی تاکید کرد: کشورهای غربی تلاش می کنند براساس تفاسیر 
نادرست و گمراه کننده بین قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت و استفاده از پهپهادها در 
جنگ اوکراین ارتباط ساختگی برقرار کنند. در حالی که قطعنامه ۲۲۳۱ نه صادرات 
را منع کرده و نه به دبیرخانه سازمان ملل دستورالعمل و ظرفیت لازم را برای انجام 
این تحقیقات داده است. بر اساس گزارش صدا و سیما، در این نامه مواضع صریح 
ایران درمورد اتهامات و ادعاهای بی اساس وارد شده ازسوی تروئیکای اروپایی )آلمان، 
انگلیس و فرانسه( و آمریکا درباره استفاده از پهپادهای متعلق به ایران در جنگ اوکراین 
تشریح شده است. در این نامه آمده است: طعنه آمیز است که آمریکا و سه کشور 
اروپایی در نامه های خود ایران را به نقض بند خاصی از قطعنامه شورای امنیت سازمان 
ملل متهم می کنند، در حالی که آن ها خود به نقض تعهد، خروج غیرقانونی ایالت 
متحده از توافق هسته ای و تداوم این نقض تعهد ادامه می دهند. آمریکا و تروئیکای 
اروپایی تلاش کرده اند از طریق انتشار اطلاعات نادرست، مطالب غیرمستند، گمانه 
زنی های نادرست و تفاسیر گمراه کننده، خودسرانه و ناقص از قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت، بین این قطعنامه و استفاده از پهپادها در جنگ اوکراین ارتباط ساختگی ایجاد 

و از این طریق ادعاهای بی اساس خود را علیه جمهوری اسلامی توجیه کنند.
 

وزیر آموزش و پرورش: 

ملزم به پاسخگویی به شبهات 
دانش آموزان هستیم

 وزیر آموزش و پرورش گفت: در حوادث اخیر باید با دانش آموزان به صورت متقن و 
مستدل و براساس آیین و ادله محکم گفتمان داشت و پاسخگوی سوالات آنها باشیم 

قطعا آنها هم این موضوعات را به خوبی ارزیابی خواهند کرد. 
یوسف نوری در مورد حوادث اخیر که در کشور رخ داده و صحبت های رئیس جمهور 
مبنی بر گره گشایی ذهنی دانش آموزان و پاسخگویی به شبهات آنها، به واسطه مدیران 
و معلمان گفت: دانش آموزان به طور طبیعی در تمام زمان ها سوالات و ابهامات داشته 

و گاهی انتقاداتی دارند.
وزیر آموزش و پرورش تاکید کرد: آنچه مسلم است ما باید فرصت را برای آنها فراهم 

کنیم و در هر شرایطی پاسخگوی تمام سوالات و شبهات دانش آموزان باشیم.

اخبار

عماد افروغ:  

اعتراضات اخیر خشم شهری و وشورش 
طردشدگان است

یک جامعه شناس با بیان اینکه طردشدگی اقتصادی، سیاسی و فرهنگی آمادگی 
اولیه را برای اعتراض خیابانی فراهم کرده است، گفت: راه برون رفت از این شرایط 

این است که اصلاحات ساختاری انجام شده و طردشدگی پایان یابد. 
عماد افروغ در گفت وگو با ایسنا درباره ریشه اعتراضات اخیر در کشور اظهار 
کرد: هم واقعیات جامعه ایران و هم تاریخچه رخدادهای مشابه کشور و هم برخی 
رویکردهای انتقادی در جامعه شناسی به ما می فهماند که این اتفاقات تکرار خواهد 
شد. درگذشت مرحوم مهسا امینی جرقه ای بود که موجب شکل گیری اعتراضات 
اخیر با یک عقبه ساخناری شد. البته اگر موضوع مشابه درگذشت مرحوم امینی 
در هر کشوری رخ می داد، خشمی را به همراه خود در برداشت. شما می توانید به 
کتاب »خشم شهری، شورش طردشدگان« رجوع کنید که حوادث مشابه در آمریکا، 
انگلستان، فرانسه، سوئد، یونان و ترکیه را به تصویر کشیده است. البته در این کشورها 
نیز بروز اعتراضات دارای عقبه بوده است که آن عقبه به نظام سرمایه داری و نابرابرای 

اجتماعی و طردشدگی های این نظام بر می گردد.
شاهد طردشدگی اقتصادی، سیاسی و فرهنگی هستیم

وی ادامه داد: ما هم در نظام خود شاهد نابرابری اقتصادی هستیم و سیاست های 
اقتصادی ما شبه سرمایه داری و نولیبرالیستی بوده است و سیاست های عدالت 
خواهانه موجهی را دنبال نکرده ایم. البته اعتراضات در ایران عقبه های سیاسی و 
فرهنگی نیز دارد و فقط شاهد طردشدگی اقتصادی نیستیم. سال هاست که یک 
قطبی شدن کاذب و تصنعی توسط گروه های سیاسی، آن هم در جامعه طیفی ایران 
کلید زده شده است و منشأ طرد شدگی های سه گانه مزبور نیز همین قطبی شدگی 
تصنعی و کاذب است. سیاست و قدرت اجازه نمی دهد که تکثر به جامعه ما بازگردد.
این جامعه شناس در تعریف خود از طردشدگی اقتصادی، فرهنگی و سیاسی، 
تصریح کرد: جامعه ما چون یک جامعه طیفی است، متکثر هم هست و این تکثر 
نباید نادیده گرفته شود. در شرایط بحران یا انقلاب، تکثر فرهنگی میل به وحدت دارد 
اما بعد از سپری شدن این دوران، فرهنگ متکثر می خواهد به تکثر خود بازگردد، اما 
اگر سیاست این اجازه را ندهد یا تکثر فرهنگی را به بازی نگیرد، طردشدگی فرهنگی 

ایجاد می شود.
در توزیع مواهب اقتصادی نابرابری، انحصارطلبی و رانت خواری داریم

وی در ادامه با بیان اینکه به لحاظ اقتصادی علاوه بر بی عدالتی، در توزیع مواهب 
اقتصادی، نابرابری، انحصارطلبی و رانت خواری داریم، گفت: امتیازات به افراد 

خاص داده شده و اکثریت از این امتیازات طرد شده اند.
 براساس نظرسنجی سال 9۸، فقط ۲6 درصد جامعه گرایش سیاسی به دو جناح 
اصلاح طلبی و اصولگرایی دارد و ۷۴ درصد به این دو جناح گرایش ندارند. این 
آمارفقط نشان دهنده طردشدگی سیاسی نیست بلکه نشانه طردشدگی اقتصادی 

و فرهنگی هم هست.
راه برای حضور اکثریت جامعه بسته است

بازمی گردد،  به موضوع مشارکت  اینکه طردشدگی سیاسی  به  با اشاره  افروغ 
خاطرنشان کرد: فرایند گزینش سیاسی در انتخابات یا سطوح پایین تر مشارکتی به 
شکلی است که راه را برای حضور اکثریت جامعه بسته است. جالب اینجاست که 
هرگاه نامزدهای انتخابات، متکثر بودند شاهد حضور اکثریت بوده ایم، چون جامعه 
طیفی و متکثر می خواهد نمود فرهنگی، سیاسی و اقتصادی داشته باشد اما با 
مقاومت قدرت رسمی روبرو شده است. از سوی دیگر اقتصاد رانتی و تمرکزگرایی در 

اداره کشور نیز مانع دیگری برای تکثرگرایی است.
این جامعه شناس معتقد است: چون اصلاح ساختاری رخ نمی دهد باید منتظر 
تکرار این اعتراضات باشیم. اینکه بگویند مناظره و گفت وگو کنیم، گام اول است و باید 
ببینیم که آیا این گام اول اقدامات عملی جهت مقابله با طردشدگی و انجام اصلاحات 

ساختاری دربردارد یا خیر؟
اعتراضات می تواند بستری برای فراهم شدن جنبش دانشجویی شود

افروغ با استقبال از کشیده شدن اتفاقات اخیر به صحن دانشگاه های کشور، بیان 
کرد: اگر دانشگاه بداند چه رسالتی بر دوش دارد، شاهد تغییر رویه های جاری کشور 
خواهیم بود و به جای آنکه سیاست و اقتصاد به علم خط بدهد، این علم و فرهنگ 

است که به سیاست و اقتصاد خط خواهد داد. 
این اعتراضات می تواند بستری برای فراهم شدن جنبش دانشجویی نوظهور و 
مستقل شود. البته در گذشته هم تا حدودی این جنبش را داشته ایم اما به گروه 
های سیاسی وابسته شد و مستقل نماند و به جای اینکه نقش روشنفکری و سوژه نقد 
را ایفا کند، به ابژه نقد و ابزار استیلای صاحبان قدرت تبدیل شدند و همین مبنای 

سقوطشان شد.
و  اجتماعی  جنبش  عنوان  به  رسالتی  چه  شوند  متوجه  دانشجویان  اگر  اما   
دانشجویی بر دوش دارند، می توانند خلأ روشنفکری ما را از طریق گفت و گو پر 
کنند. اهل علم که نباید فحاشی و ناسزاگویی کنند بلکه باید وارد گفت و گو شوند. 

گفت و گو هم برای خود ابزار و آدابی دارد.
طردشدگی، آمادگی اولیه را برای اعتراض خیابانی فراهم کرده است

وی تاکید کرد: جنبش دانشجویی باید احیا شود تا بتواند مطالبات بر حق توده 
ها را دنبال کند. اکنون توده نمی داند در خیابان چه می خواهد. یک جرقه موجب 
شده است که به خیابان بیابد و خواسته های متراکم خود را نمی شناسد اما جنبش 
دانشجویی مستقل می تواند خواسته های متراکم اقتصادی، فرهنگی و سیاسی 

توده رامطالبه کند.
 فوت مهسا امنینی جرقه اعتراضات اخیر بود اما اعتراضات عقبه دارد و طردشدگی، 
آمادگی اولیه را برای اعتراض خیابانی فراهم کرده است. راه برون رفت از این شرایط 

هم این است که اصلاحات ساختاری انجام شود و طردشدگی پایان یابد.
افروغ در پایان گفت: اعتراضات اخیر جنبش اجتماعی نیست بلکه خشم شهری 
و شورش طردشدگان است. این اعتراضات اگر می خواهد به حنبش تبدیل شود 
باید دارای رهبری، سازماندهی، انسجام ایدئولوژیک شود، عقبه داشته و درون زا 
باشد. این اتفاقات تا به درون گره نخورند، به جنبش عظیم اجتماعی تبدیل نمی 

شوند.
 

نماینده ولی فقیه در امور حج زیارت:

زائران بالای ۶۵ سال به حج تمتع ۱۴۰۲ 
اعزام می شوند

نماینده ولی فقیه در بعثه حج و زیارت با تاکید بر اینکه زائران بالای 6۵ سال به حج 
تمتع ۱۴۰۲ اعزام خواهند شد، گفت: در حج امسال حدود ۴۰ هزار زائر ایرانی راهی 

عربستان شدند اما سال آینده ۸۵ هزار زائر به حج تمتع اعزام خواهند شد. 
حجت الاسلام و المسلمین سیدعبدالفتاح نواب با تاکید بر اینکه ۲۵ درصد زائران 
اعزامی به حج تمتع سال آینده را افراد بالای 6۵ تشکیل خواهند داد،  اظهار داشت:  
یکی از دلایل افزایش سهیمه زائران ایرانی در مقایسه با تعداد افراد اعزام شده به حج 
تمتع امسال،   مکاتبات و پیگیری مسئولان ایرانی و نیز برداشته شدن شرایط سخت 

کرونایی در عربستان است.
وی درباره چرا نمی توان بیش از ۲۵ درصد از زائران متقاضی و واجد شرایط بالای 
6۵ سال را به حج تمتع اعزام کرد، گفت: محدودیت ایجاد شده توسط عربستان 
با هدف ارائه خدمات بیشتر و جلوگیری از کاهش سرعت ارائه خدمات به حجاج 

است.
سرپرست حجاج ایرانی با تاکید براینکه همچنان برخی محدودیت های بهداشتی 
برای جلوگیری از گسترش بیماری کرونا در عربستان رعایت می شود، بیان داشت: 
در هر صورت زائران اعزامی به عربستان بایستی با احترام به قوانین این کشور، رعایت 

مسایل بهداشتی را مورد توجه قرار دهند.
حجت الاسلام نواب درباره افزایش سهمیه ایران برای اعزام به حج تمتع گفت: 
مسئولان حج و زیارت عربستان در سال ۱۳99 قول های مساعدی در خصوص 
افزایش سهمیه حج تمتع برای تشرف زائران ایرانی داده بودند اما با توجه به شرایط 

کرونایی باید منتظر تصمیم جدید عربستان در این زمینه باشیم.
ماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت اظهار داشت:  با توجه به افزایش حدود شصت 
در صدی هزینه ها از سوی مسئولان حج عربستان پیش بینی می کنیم حج ۱۴۰۲ 

گران ترین حج در طول این سالهای اعزام باشد.
وی ادامه داد: برهمین اساس پیش بینی می شود در حج سال آینده هزینه سفر هر 
زائر ایرانی بیش از یکصد میلیون تومان باشد یا به عبارتی هر زائر باید روزانه برای هر 

روز اقامت در عربستان حدود ۴ میلیون تومان پرداخت کند.

رئیس جمهور کشورمان گفت: ایران امروز از همه زمان ها قدرتمندتر است و طی 
این ۴۳ سال امروز در جایگاه قدرتمندتری هستیم و هیچ معادله ای در منطقه صورت 
نمی گیرد، مگر اینکه نقش جمهوری اسلامی تعیین کننده باشد و آنها به این مسئله 

اعتراف می کنند.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی صبح روز سه شنبه ۳ آبان ماه  در اجلاس اتحادیه 
خبرگزاری های آسیا و اقیانوسیه، اظهار داشت: امید آفرین بودن برای یک رسانه 
شرط است و رسانه نه فقط باید حفظ هویت و استقلال ملت ها را صیانت کند و آزادی 
را برای ملت ها تضمین کند، بلکه باید ملت ها را در برابر هجمه ها صیانت کند و این 

رسالت رسانه ها است.
ترور  و  ترور شخص  از  اعم  داریم،  را  ترورها  اقسام  ما  کرد:  عنوان  رئیس جمهور 
شخصیت همراه با توهین ها و تهمت ها. گاهی ترور، ترور اقتصاد یک کشور است. 
برای مثال، با تحریم به دنبال ترور اقتصاد ما هستند و امروز تحریم همان جنگ سابق 

است .
رئیسی اضافه کرد: گاهی ترور، فرهنگی است. تروریسم فرهنگی آن است که به 
حقایق نمی پردازد و تلاش می کنند حقایق حذف شود و در گردونه اطلاعات حقیقت 
وجود نداشته باشد. کار دیگر آن پنهان کردن حقیقت است و با دروغ و نیرنگ در این 

مسیر تلاش می کنند.
ترور فرهنگی نمی خواهد مردم در جریان حقایق قرار گیرند

رئیس جمهور بیان کرد: گاهی بخش کم اهمیتی از حقایق را بیان می کنند تا 
حقایق اصلی پنهان بماند. ترور فرهنگی نمی خواهد مردم در جریان حقایق قرار 
گیرند. در رسانه هم همین طور است. کار رسانه مأموریت خطیری برای اصحاب 
رسانه است تا هویت تمدنی و داشته های مطرح میان ملت ها از جهت ظرفیت های 
اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و غیره را معرفی کند و به آنها بیاموزد که در مقابل ترورها 

ایستادگی و مقاومت کنند.
وی با تاکید بر اینکه جریان مقاومت و نگاه مقاومتی در برابر هجوم به ظرفیت ها و آثار 
تمدنی به ملت ها باید توسط رسانه صیانت شود، گفت: رسانه می تواند حفظ ارزش ها 

و کرامت های انسانی و مأموریت اجرای عدالت در جامعه را پیگیری و اجرا کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز استکبار به دنبال آن است تا ادراکات مورد نظر خود 
را به جامعه و مخاطبان تحمیل کند. اینکه برداشت درستی از وقایع صورت گیرد، 
کار رسانه های مستقل است نه اینکه آنچه رسانه های غربی می خواهد را القا کنند. 

امپراتوری رسانه ای امروز این است که آنچه آنها می خواهند بیان شود.
فعالیت های هسته ای ایران هیچ گونه انحرافی ندارد

انرژی اتمی رسماً اعلام کرده است  آژانس  بار  از ۱۵  رئیسی اضافه کرد: بیش 
فعالیت های هسته ای در جمهوری اسلامی ایران هیچ گونه انحرافی ندارد. نسبت 
به انجام مذاکرات هم جمهوری اسلامی حرف خود را مبتنی بر منطق، استدلال و 
مبانی کاملًا قابل دفاع بیان کرده است. آمریکایی ها باید تصمیم بگیرند و جمهوری 

اسلامی سخنان خود را مطرح کرده و دیدگاه ها خود را بیان کرده است.
آمریکا باید درباره مذاکرات تصمیم بگیرد

 وی تاکید کرد: آمریکایی ها در بیان تصمیم خود تأخیر می کنند اما ما مصمم به 
دنبال کردن حقوق ملت ایران هستیم. جمهوری اسلامی همزمان با دنبال کردن رفع 

تحریم ها، خنثی سازی تحریم ها را نیز در دستور کار دارد.
با اشاره به نقش جمهوری اسلامی در دنیای امروز، گفت: شما  رئیس جمهور 
می دانید که ایران امروز از همه زمان ها قدرتمندتر است و طی این ۴۳ سال امروز در 
جایگاه قدرتمندتری هستیم و هیچ معادله ای در منطقه صورت نمی گیرد، مگر اینکه 

نقش جمهوری اسلامی تعیین کننده باشد و آنها به این مسئله اعتراف می کنند.
رئیسی با تاکید بر اینکه مقاومت جمهوری اسلامی توانسته غربی ها را شکست 
فشار  کردند  اعلام  و  داشته  اذعان  شکست  این  به  خودشان  کرد:  تصریح  دهد، 
حداکثری روی جمهوری اسلامی کارساز نبوده است. چه چیزی آنها را به عقب 

نشینی وادار کرده است؟ تنها دلیل مقاومت مردم و جمهوری اسلامی است.
وی ادامه داد: نقش جمهوری اسلامی امروز در منطقه غیر قابل انکار است و این 
هم به برکت هدایت های امام بزرگوار و رهبری معظم انقلاب و خون مطهر شهدا از 
جمله شهید بزرگوار حاج قاسم سلیمانی به عنوان قهرمان مبارزه با تروریسم در منطقه 

تحقق یافته است.
دشمنان با تحریم ها به جایی نرسیدند و حالا به دنبال تهدید هستند

رئیس جمهور تاکید کرد: امروز جمهوری اسلامی در جایگاه قدرت و عزت است و 
ما فکر می کنیم توطئه هایی که علیه جمهوری اسلامی صورت می گیرد و به دنبال 
آشوب هستند، به دلیل پیشرفت و قدرت جمهوری اسلامی است زیرا آنها دیدند با 

تحریم ها به جایی نرسیدند و حالا به دنبال تهدید هستند.
رئیسی عنوان کرد: از رؤسای چند کشور خواستم پیام بدهند که آمریکایی ها برای 
چندمین بار در محاسبات خود دچار خطا و اشتباه شدند و این بار هم از همان دفعات 
بود. خطاهای آنها خسارات بسیاری برای آنها به همراه دارد. مانند حضور ۲۰ ساله در 

افغانستان و خسارت به آنها که یک خطای راهبردی و استراتژیک آمریکایی ها بود.
رسانه باید استقلال ،هویت و آزادی ملت ها را صیانت کند 

 وی افزود: جمهوری اسلامی به لطف خدا و برکت خون شهدا امروز قدرتمندتر از هر 
زمانی خواهد بود و حضور قدرتمندانه ای در منطقه خواهد داشت و این در دستور کار 
جمهوری اسلامی و برای حمایت از مظلومان عالم و مردم تحت ستم و آزادی خواهان 
خواهد بود. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز استانداردهای دوگانه غربی ها در 
حقوق بشر، آزادی و غیره توسط شما رسانه ها قابل تعریف است و این وظیفه مهم و 
سنگینی برای شما است تا مردم را آگاه کنید و با رشد اطلاعات و رشد فرهنگی به آنها 
اطلاعات بیشتری دهید تا آنها بدانند غربی ها با نیرنگ و فریب قصد دارند کشورهای 
مستقل را وابسته و کشورهای وابسته را مستقل جلوه دهند. ان شاء الله این اتحادیه 
با کمک همه اعضا بتواند هر روز طریق رشد و تعالی را بپیماید و گام خوبی در جهت 

استقلال و حفظ هویت ملت ها برداشته شود.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز در دنیای ارتباطات شاهد هجوم گسترده به 
فرهنگ ملت های مستقل هستیم، اظهار داشت: نقش رسانه ها در دفاع مقابل این 
هجوم بی رحمانه نسبت به استقلال، آزادی، فرهنگ و هویت ملت های مستقل بسیار 

مهم است.

رئیس جمهور در اجلاس اتحادیه خبرگزاری های آسیا و اقیانوسیه:

ایران امروز از همه زمان ها قدرتمندتر است 

سخنگوی دولت سیزدهم حل مشکلات انباشته شده 
کنونی کشور را نیازمند داشتن ۱۰ سال رشد اقتصادی 

برشمرد.
علی بهادری جهرمی روز سه شنبه درجمع دانشجویان 
دانشگاه قم افزود:  کشور ما به واسطه سوء مدیریت های 
داخلی و عقبه دیکتاتوری و پادشاهی، از پیشرفت های 
معمول دنیا با وجود  تمام ظرفیت های درونی آن عقب 

مانده است.
وی اظهار داشت:  بعد از انقلاب نیز رقبای منطقه ای 
و کشورهای قدرتمند دنیا با تحمیل جنگ های مختلف 
ترکیبی مانع از پیشرفت همه جانبه کشور شدند؛ ذات 
صدایی  یک  ایجاد  با  که  است  همین  در  دیکتاتوری 
رسانه ای اجازه نمی دهد پیشرفت های داخلی معرفی و 

تبیین شود.
سخنگوی دولت بیان کرد : ایران درتولید علم در رتبه 
پانزدهم جهان و در حوزه نانو تکنولوژی رتبه چهارم کشور 
را در اختیار دارد، همچنین در علوم مهندسی ایران در 

رتبه دهم و در داروسازی رتبه هشتم جهان را  دارد.
بهادری جهرمی تصریح کرد: از مجموع سه میلیون و 
۲۰۰ هزار دانشجو ، بیش از ۵۰ درصد از آنها را بانوان 
شامل می شود که نشان می دهد زن در ایران از آزادی 
اما دیکتاتوری  کامل جهت پیشرفت برخوردار است، 

رسانه ای اجازه گفتن این مسائل را نمی دهد.
محافلی  چنین  تشکیل  از  دشمن  شد:  یادآور  وی 
برای پرسش گری بین مردم و مسوولان در واهمه است 
و می خواهد آن را به حاشیه ببرد؛ دشمن از دولتی که 
حرف برای گفتن و دفاع از عملکردش داشته باشد، 

می ترسد.
 سخنگوی دولت در پاسخ به سئوال دانشجویی در 
خصوص نحوه اجرای عدالت در دولت سیزدهم، اظهار 
داشت: اصلاح نظام یارانه و تفاوت قائل شدن بین افراد 
ثروتمند و مستضعف در پرداخت یارانه ها، یک مورد از 

رویکرد عدالت محوری دولت مستقر است.
جامعه  آخر  دهک  سه  داد:  ادامه  جهرمی  بهادری 
که بیش از ۲۴ میلیون نفر از جمعیت کشور را در بر 

می گیرد ماهانه ۴۰۰ هزار تومان یارانه دریافت می کنند 
در حالی که پیش از این یارانه ها در اختیار واسطه ها و 

واردکنندگان کالا قرار می گرفت.
وی همچنین بیان کرد: دولت وقتی روی کار آمد که 
نرخ دلار افزون بر ۲۵ هزار تومان بود؛ تغییر نرخ برابری 
دلار توسط آمریکا از عوامل مهم در افزایش نرخ ارز طی 

یک سال گذشته بوده است.
رشد  سال   ۱۰ اگر  اینکه  بیان  با  دولت  سخنگوی 
اقتصادی کشور ادامه داشته باشد، وضعیت کشور به 
آمارهای  طبق  کرد:  ،اضافه  گردد  می  باز  سابق  روال 
رسمی ملی و جهانی رشد اقتصادی کشور در دهه 9۰ 
نزدیک به صفر درصد بود در حالی که رشد اقتصادی 
کشور طی یک سال گذشته به پنج  درصد نزدیک شده 

است.
جمهوری اسلامی در برابر 

دیکتاتوری رسانه ای می ایستد 
بهادری جهرمی با اشاره به علت قطعی اینترنت پس از 
حوادث اخیر، اظهار داشت: دولت سیزدهم هیچ وقت 
اینترنت را قطع نکرده است  بلکه برخی پیام رسان های 
خاص فیلتر شدند این در حالی است که دولت قبل از 
حوادث مشابه تمام اینترنت را قطع می کرد و استثنایی 
قائل نمی شد. وی ادامه داد: اینستاگرام به چه بهانه 
ای عکس سردار سلیمانی را حذف می کند اما آموزش 
ساخت کوکتل مولوتوف، پاره شدن گلوی سرباز و سایر 
تصاویر خشونت آمیز را به راحتی پخش می کند، این 
دیکتاتوری  حاکمیت  کنترل  تحت  اجتماعی  شبکه 
کرد:  عنوان  جهرمی  بهادری  کند.  می   عمل  آمریکا 
جمهوری اسلامی در برابر دیکتاتوری رسانه ای حاکم 
در اینستاگرام و سایر رسانه های تغذیه شده از دلارهای 
سعودی و انگلیسی خواهد ایستاد، برای ما فرقی بین 

دیکتاتوری رسانه ای غرب و شرق وجود ندارد.
اجازه نمی دهیم آرمان ، استقلال و آزادی امام  

دچار افراط و تفریط شود 
وی بیان کرد: شعار زن ،زندگی ،آزادی، و مرد، میهن 
و آبادی شعار ما نیز هست و شعار زیبایی است ، ما در 

پی رسیدن به این هدف هستیم  اما دولت با هر گونه 
دیکتاتوری رسانه ای و اقتصادی مخالف است و به دنبال 
شنیده شدن صدای ملت خود در عرصه جهانی است و 

با بی نظمی در هیچ امری موافق نیست .
سخنگوی دولت همچنین با اشاره به شعار دانشجویان 
در حمایت از "علی کریمی" بازیکن سابق تیم ملی ایران، 
بیان کرد: وی می تواند  به کشور بازگردد، کسی با وی 
مشکل ندارد؛ دیکتاتوری رسانه ای اجازه نمی دهد که 
ورزشکاران  گوش  به  حتی  حقیقت  و  واقعیت  صدای 

برسد.
بهادری جهرمی بیان کرد: شخصا هر مشکل احتمالی 
که ممکن است بعد از سئوالات دانشجویان بوجود بیاید 

را پیگیری می کنم.
اعتراض   ، پرسشگری  با    : کرد  تاکید  پایان  در  وی 
سالم و مسالمت آمیز در خور شان ایرانیان موافقیم اما با  
بستن صدای منتقد مخالفیم و اجازه نمی دهیم آرمان ، 

استقلال و آزادی امام راحل دچار افراط و تفریط شود.
اگر هماهنگ باشیم همه با هم  کشوری آباد می سازیم
 علی بهادری جهرمی  همچنین عصر سه شنبه در 
جمع دانش آموزان دبیرستان پسرانه امیرکبیر قم اظهار 
داشت: برای رسیدن به علم  باید هماهنگی بین دانش 
آموزان وجود داشته باشد و زمانی که شرایط به سامان 

نیست کار بسیار دشوار می شود.
و  وحدت  نیز  دشمن  شرایط  این  در  داد:  ادامه  وی 
هماهنگی  و آرامش و سکون ما را بر هم می زند لذا همه 
کارهای جمعی  باید بگونه ای باشد که بتوانیم با یکدیگر 
هماهنگ باشیم. سخنگوی دولت افزود: اگر مجلس و 
دولت به سمتی و بخش خصوصی نیز به سمت دیگر 
بروند نمی توانند به هدف دست یابند لذا همه بخش 
تا  باشند  هماهنگ  هم  با  باید  مردم  و  حکومت  های 

بتوانیم به هدف های مشترک دست یابیم .
وی تاکید کرد: از زمین خوردن و ناراحتی هیچ فرد، 
بخش و قشری نباید خوشحال شویم. اگر چرخ کاسب 
شهر نچرخید چرخ ما هم نمی چرخد و اگر هماهنگ 

باشیم همه با هم  کشوری آباد می سازیم.

سخنگوی دولت در جمع دانشجویان دانشگاه قم:

رفع مشکلات کنونی نیازمند ۱۰ سال رشد اقتصادی است 

 رئیس قوه قضاییه گفت: نظام سلطه به سردمداری آمریکایی ها و صهیونیست ها 
و برخی دولت های غربی، روزانه مشغول اقدامات ضد حقوق بشری علیه ملت ایران 
است؛ بنابراین ما نیز باید روزانه همه اقدامات ضدایرانی آنها را در قالب پرونده هایی 

تدوین کنیم و این موارد را در مجامع بین المللی و داخلی مطرح کنیم. 
جلسه ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران با حضور حجت الاسلام والمسلمین 

محسنی اژه ای رئیس ستاد و اعضاء برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای رئیس ستاد حقوق بشر 
جمهوری اسلامی ایران  دراین جلسه با بیان اینکه این روزها نظام سلطه و کشورهای 
آمریکایی ها مشغول قلب واقعیت و  و  آنها صهیونیست ها  عمدتاً غربی و در رأس 
القای جعل ها و اکاذیب خود با تبلیغات گسترده هستند، افزود: امروز سلطه گران و 
مستکبران با سردمداری صهیونیست ها و آمریکایی ها در قالب ادعاهای حقوق بشری 
هرآنچه را خلاف حقوق بشر است مرتکب می شوند و مصادیق این موضوع به وضوح 
قابل مشاهده است. وی افزود: نه امروز و امسال بلکه بیش از ۴۰ سال است که 
مدعیان دروغین حقوق بشر با فهرست بالایی از مصادیق و موارد نقض حقوق بشر در 
اقصی نقاط دنیا، ایران اسلامی را که منطبق با آموزه های دینی نسبت به حفظ حقوق 

انسان ها و تکریم آنها مقید است، متهم به نقض حقوق بشر می کنند.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: هجمه های حقوق بشری مدعیان دروغین حقوق 
آنها تروریست ها و جنایتکارانی که  بشر علیه ایران اسلامی در شرایطی است که 
دستان شان تا مرفق به خون پاک هزاران نفر از هموطنان ما آلوده است را در دامن خود 
قرار داده اند و گاهی حرف ها و ادعاهای پوچ این تروریست های جنایتکار را مستند 

قطعنامه ها و اقدامات ضدایرانی خود می کنند.

محسنی اژه ای اظهارداشت: با عنایت به هجمه ها و اقدامات ضدایرانی مستمر و 
فراوان سلطه گران علیه ایران اسلامی نیاز است ما همزمان با دفاع و تبیین موضوعات 
مبادرت به اقدامات تهاجمی و آفندی کنیم زیرا در  قضیه حقوق بشر و اقدامات 
خصمانه دشمنان علیه ملت ایران در مقام مدعی هستیم؛ کشورهایی که در امور 
داخلی ما دخالت می کنند و از تروریست ها و جنایتکاران حمایت به عمل می آورند 
و آنها را پشتیبانی تسلیحاتی، مالی و آموزشی می کنند تا امنیت مردم ایران را تهدید 

کنند، در زمره متهمان هستند.
رئیس ستاد حقوق بشر اظهار داشت: این ما هستیم که در قضیه حقوق بشر مدعی 
هستیم؛ امروز کشورهای سلطه گر حامی عناصری هستند که در ایران اسلامی قرآن و 
پرچم کشور ما را آتش می زنند، افرادی را به قتل می رسانند و به زور و اجبار، چادر را از 
سر زن هموطن ما می کِشند و توهین هایی زشت و زننده به زبان می آورند؛ بنابراین ما 

باید حالت مهاجم در قبال این کشورهای سلطه گر داشته باشیم.
وی تصریح کرد: نظام سلطه به سردمداری آمریکایی ها و صهیونیست ها و برخی 
دولت های غربی به صورت روزانه مشغول اقدامات ضد حقوق بشری علیه ملت ایران 
است؛ بنابراین ما نیز باید روزانه همه اقدامات ضدایرانی آنها را در قالب پرونده هایی 
تدوین کنیم و نسبت به طرح این موارد در مجامع بین المللی و مراکز حقوقی و داخلی 

اهتمام داشته باشیم و به صِرف سخن گفتن و نامه نگاری اکتفا نکنیم.
رئیس ستاد حقوق بشر تاکید کرد: ضروری است در ستاد حقوق بشر با همفکری و 
تشریک مساعی نسبت به دفع شر سلطه گران از مردم ایران هم در حالت تدافع نسبت 
به اکاذیب و عملیاتی روانی سلطه گران و هم در حالت تهاجم نسبت به اقدامات ایذایی 

و تروریست پرورانه آنها عمل کنیم.

رئیس قوه قضاییه در جلسه ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی؛

نظام سلطه روزانه مشغول اقدامات ضد حقوق بشری علیه ملت ایران است

حسین سلاح ورزی*



3 چهارشنبه-4 آبان ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 5605

راهکارهایی برای کاهش ابتلا به آرتریت متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد؛

کم آبی بدن چه بلایی سر انسان می آورد
متخصص تغذیه و رژیم درمانی، درباره عوارض کم آبی بدن و خطراتی که به دنبال 

دارد، نکاتی را متذکر شد.
غزاله اسلامیان، با تاکید بر اینکه اگر دچار کم آبی شوید، حجم خون در گردش 
بدن کاهش می یابد، گفت: در این شرایط ضربان قلب بالاتر رفته تا حجم مناسب 
جریان خون در بدن را حفظ کند، این کار بیش از حد معمول به قلب فشار وارد 

می کند.
وی با تاکید بر اینکه 6۰ تا ۷۰ درصد وزن بدن را آب تشکیل می دهد، ادامه داد: 
مقدار آب مورد نیاز بدن، به وسیله دمای بدن و فعالیت کلیه ها برای دفع مواد زائد و 

میزان تعریق تعیین می شود.
اسلامیان افزود: کم آبی با علامت های سردرد و گرفتگی عضلات همراه است.

این متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: پس از خواب شبانه اولین ادرار صبح، 
معمولًا غلیظ و زرد رنگ است، اما پس از آن ادرار باید بی رنگ و بی بو باشد و این نشان 

دهنده کار طبیعی کلیه است.
اسلامیان در پاسخ به این سوال که نوشیدن چه میزان آب برای هر فرد کافی 
است، افزود: پاسخ این سوال به ظاهر ساده، قدری پیچیده است، در واقع مقدار 
مشخصی برای دریافت آب تعیین نمی شود زیرا نیاز هر فرد به آب به فعالیت بدنی 
روزانه، سوخت و ساز پایه ی بدن، دمای محیط، رژیم غذایی و نسبت وزن عضلات به 

چربی در بدن، سن، جنس و بیماری های زمینه ای بستگی دارد.
به گفته وی، کودکان هنگام ورزش، هرگاه احساس تشنگی کنند به اندازه رفع 
تشنگی باید آب بخورند و علاوه برآن نصف لیوان آب اضافه تر هم بنوشند، نوجوانان 
نیز به همین ترتیب، فقط بعد از رفع تشنگی باید یک لیوان آب اضافه تر دریافت 

کنند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر اینکه مصرف 
مایعات دریافتی روزانه شامل مایعات از غذا و نوشیدنی های متنوع است عنوان کرد: 
در افراد بزرگسال با فعالیت معمولی در دمای هوای متعادل، حداقل نیاز به دریافت 
آب یک و نیم لیتر در روز است که برای جایگزینی از دست دادن آب از ریه ها، دستگاه 

گوارش، ادرار و تعریق، بدن به آن نیاز دارد.
وی افزود: در حال حاضر توصیه به مصرف ۸ لیوان آب و مایعات در روز است، یعنی 
تقریباً یک میلی لیتر به ازای هر کالری انرژی دریافتی، البته افرادی که در آب و هوای 
گرم زندگی می کنند یا به دلیل کار و فعالیت شدید زیاد عرق می کنند، مقدار بیشتری 

مایعات باید مصرف کنند.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: با این وجود توجه به رنگ ادرار نیز 
می تواند یکی از روش های تشخیص وضعیت کم آبی در بدن باشد، در صورتی که 

رنگ ادرار پررنگ باشد می تواند نشان دهنده کم آبی باشد.
اسلامیان با اشاره به اینکه وضعیت سلامت بدن شما به ویژه قلب و کلیه، بر 
میزان توصیه شده مایعات مصرفی تأثیر دارد، گفت: در صورتی که بیماری زمینه ای 
خاصی به ویژه نارسایی قلبی، نارسایی کلیوی و سنگ کلیه دارید حتماً باید با پزشک 

متخصص در زمینه میزان دریافت مایعات مشورت کنید.
وی، استفاده مدام از آب و نوشیدنی های گازدار را تهدیدی برای سلامت دانست 
و ادامه داد: آب های گازدار به دلیل داشتن گاز کربنیک منجر به نفخ و مشکلات 

گوارشی می شود.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه آبمیوه های طبیعی می توانند بخشی 
از نیاز روزانه به مایعات در بدن را تأمین کنند خاطرنشان کرد: نکته اینجاست که 
این نوشیدنی ها به دلیل کالری بالا و نداشتن فیبر در صورت دریافت روزانه و مداوم 

می توانند منجر به اضافه وزن شوند.
وی به افرادی که تمایل به مصرف آب ندارند یا فراموش می کنند آب بنوشند توصیه 
کرد: یک پارچ آب را همیشه در معرض دید خود بگذارید، این کار به شما یادآوری 
می کند که باید آب بنوشنید و یا از آبنوش ها )دتاکس ها( استفاده کنید. )دتاکس ها 
شامل آب و تکه های میوه و سبزی هستند مثل دتاکس لیمو و نعناع یا دتاکس خیار(.
اسلامیان ادامه داد: بخشی از آب مورد نیاز روزانه بدن نیز از طریق دریافت کافی 

میوه و سبزی نیز تأمین می شود.
وی با تاکید بر اینکه تاجایی که امکان دارد باید مصرف آب های معدنی محدود 
نام  به  ماده ای  دارای  حاوی  عمدتاً  معدنی  آب  بطری های  کرد:  اضافه  شود، 
بیسفنول آ هستند، مطالعات نشان داده اند استفاده مداو از این ماده برای سلامت 

مضر است.

فوق تخصص خون و سرطان بالغین گفت: سردرد، سرگیجه، عدم تمرکز، 
تنگی نفس به دلیل خون رسانی نامناسب به ریه ها و خارش پوست پس از 

استحمام، از علائم غلظت خون محسوب می شوند. 
در برنامه ضربان شبکه سلامت، مجری برنامه میزبان آرش انوشیروانی، 
فوق تخصص خون و سرطان بالغین و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 

پزشکی ایران بود و درباره غلظت خون به گفت و گو پرداختند.
خون  غلظت  سنجش  معیار  که  سوال  این  به  پاسخ  در  انوشیروانی 
چیست؛ گفت: خون از مواد مختلفی تشکیل شده است. از جمله گلبول 
سفید که در دفاع بدن نقش دارد. پلاکت ها که نقش در انعقاد خون دارند 
و همچنین گلبول های قرمز که جزء بسیار مهمی از خون را تشکیل می 
دهند و وظیفه مهم انتقال اکسیژن به ارگان های مختلف بدن را به عهده 

دارند.
وی افزود: این گلبول ها برای رساندن اکسیژن باید از رگ های بدن عبور 
کنند. این رگ ها در اندازه های مختلفی وجود دارند. رگ های کوچک 
مویرگ نام دارند که نقش مهمی در رساندن عناصر داخلی بدن ایفا می 
کنند. در این میان بخش اعظم خون رسانی به سلول های مغز، توسط 
مویرگ ها انجام می شود. البته خون رسانی به ریه و کلیه ها نیز از طریق 

مویرگ ها انجام می شود.

وی گفت: اندازه، شکل، تعداد و کیفیت کار گلبول های قرمز باید نرمال 
و استاندارد باشد تا بتواند وظیفه خود را که انتقال اکسیژن به بافت های 
بدن است، به خوبی انجام دهد. اگر تعداد گلبول های قرمز کاهش پیدا 
کند، فرد مبتلا به کم خونی می شود و اگر مقدار گلبول های قرمز از میزان 
استاندارد بیشتر شود، این فرد دچار غلظت خون و یا به اصطلاح پرخونی 

شده است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران علائم غلظت خون را 
شامل: سردرد، سرگیجه و عدم تمرکز دانست و گفت: تنگی نفس به دلیل 
خون رسانی نامناسب به ریه ها و همچنین خارش پوست پس از استحمام، 

از دیگر علائم غلظت خون محسوب می شوند.
وی گفت: تشخیص غلظت خون شامل شرح حال و معاینه، همراه با 
درخواست آزمایشات کامل است. اگر میزان هموگلوبین در بانوان بیشتر 
از ۱6 میلی گرم در دسی لیتر و در آقایان بیشتر از ۱۸ میلی گرم در دسی 
لیتر باشد و همچنین به تناسب آن میزان هماتوکریت افزایش پیدا کند، 
این فکر که ممکن است فرد دچار غلظت خون باشد را در ذهن ایجاد می 
کند. برای اطمینان از صحت آزمایش، یک بار دیگر آزمایش را تکرار می 
کنیم. در صورت بالا بودن هموگلوبین، میزان اکسیژن خون را اندازه گیری 
می کنیم. در صورتی که اکسیژن خون کم شده باشد، هموگلوبین به 

صورت جبرانی، افزایش پیدا کرده است که این کم خونی را با علت ثانویه، 
می نامیم. سپس سونوگرافی و اکوی قلبی و در مواردی سی تی اسکن 
درخواست می شود. در صورتی که علت ثانویه کمتر مطرح شود، ممکن 

است به سمت آزمایشات ژنتیکی هم برویم.
وی گفت: آزمایشات ژنتیکی به ما نشان می دهند که منشاء اولیه کم 

خونی مغز استخوان است یا خیر.
وی به بیماران توصیه کرد: دخانیات را ترک کنند. اگر در ارتفاعات زندگی 
می کنند، محل زندگی خود را تغییر دهند و اگر بیماری هایی به طور ثانویه 

باعث غلظت خون شده  اند، به دنبال درمان این بیماری ها باشند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: اگر کم خونی علل 
اولیه داشته باشد، باید وضعیت مغز استخوان و دیگر اعضای بدن مانند 

کبد و طحال را بررسی کنیم.
ایجاد  چون  عوارضی  باعث  خون  که غلظت  بیمارانی  در  گفت:  وی 
لخته،گیجی، منگی و کاهش سطح هوشیاری شده باشد؛ فصد خون با 

نظر پزشک انجام می شود.
کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که آیا داروهای رقیق کننده برای 
پیشگیری از غلظت خون توصیه می شوند، گفت: به جهت پیشگیری از 
غلظت خون رقیق کننده ها توصیه نمی شوند. بسیاری از اوقات به بیمار 
مبتلا به غلظت خون، مصرف آسپرین با دوز پایین توصیه می شود که تا 
حد امکان از عوارض غلظت خون جلوگیری کند. مصرف آسپرین تنها باید 

با نظر پزشک انجام شود تا منافع و معایب آن برای بیمار سنجیده شود.
وی در پاسخ به این سوال که مصرف زیاد قرص آهن ممکن است فرد را 
به غلظت خون مبتلا کند، گفت: مصرف قرص آهن قاعده دارد و توصیه 

می شود مصرف آهن، تنها با توصیه پزشک انجام شود.
کارشناس برنامه پاسخ به این سوال که آیا اهدای خون هم می تواند باعث 
کاهش غلظت خون شود، گفت: اهدای خون در خانم ها سه بار در سال 
و در آقایان ۴ بار در سال مجاز است. مگر این که فرد مبتلا به کم خونی 

یا فشار خون باشد که در این صورت برای فرد ایجاد محدودیت می کند. 
وی گفت: خون دادن تا حدی به کاهش غلظت خون کمک می کند؛ 
اما به کسانی که غلظت خون جدی و شدید دارند، فصد خون البته با نظر 

پزشک، توصیه می شود.
ناشتایی  و  به مدت طولانی کم آبی  افرادی که  انوشیروانی گفت: در 
را تجربه می کنند و یا افرادی که دچار اختلالات عصبی هستند، میزان 
آب میان بافتی تغییر می کند و به طور کاذب میزان هموگلوبین خون در 
آزمایش بالا نشان داده می شود. او به انجام آزمایش خون، در شرایط 

استاندارد و نرمال اشاره کرد.
کارشناس برنامه گفت: افرادی که دخانیات استفاده می کنند، در خون 

خود، میزان اکسیژن کم و دی اکسید کربن بالا دارند.
او به افرادی که غلظت خون دارند، توصیه کرد که از مصرف زیاد گوشت 
قرمز و فرآورده های آن پرهیز کنند و به جای آن از ترکیبات پروتئینی سفید، 
مانند گوشت مرغ و ماهی استفاده کنند. مصرف سبزیجات را نیز در غذای 

روزانه فراموش نکنند.

مطالعات نشان می دهد؛

تغییرات لایه مخاطی روده عامل بروز 
کولیت روده

»کولیت اولسراتیو« یک بیماری التهابی مزمن روده است که می تواند علائم 
شدیدی مانند درد شکم، اسهال خونی و کاهش وزن به همراه داشته باشد.

به نقل از مدیکال نیوز، یک مطالعه جدید نشان می دهد که یک آزمایش مدفوع 
ساده می تواند وضعیت بیماری را در مراحل اولیه با تشخیص تغییرات در مخاط 

شناسایی کند.
کولیت اولسراتیو یک بیماری روده نسبتاً شایع است که در آن التهاب و زخم در 
روده بزرگ منجر به درد شکم و اسهال خونی می شود. این وضعیت همچنین می 

تواند باعث خستگی، کاهش وزن، کاهش اشتها و کم خونی شود.
کارشناسان هنوز علت دقیق این بیماری را که معمولًا در سنین ۳۰ تا ۴۰ سالگی 
رخ می دهد، شناسایی نکرده اند. تصور می شود که ژن ها، واکنش های غیرطبیعی 

ایمنی، میکروبیوم و محیط، همگی ممکن است نقش داشته باشند.
دکتر »هری توماس«، متخصص گوارش در دانشگاه تکزاس، گفت: »کولیت 
اولسراتیو معمولًا با کولونوسکوپی همراه با بیوپسی )نمونه برداری( تشخیص 
داده می شود، که یک روش تهاجمی است که نیاز به آماده سازی روده و معمولًا 
می توانند  که  هستند  دسترس  در  غیرتهاجمی  آزمایش های  دارد.  بخش  آرام 
سرنخ هایی را برای تشخیص کولیت اولسراتیو ارائه دهند، از جمله آزمایش خون 

و آزمایش مدفوع.«
اکنون، تحقیقات جدید نشان می دهد که آزمایش نمونه های مدفوع برای 
تشخیص مخاط تغییر یافته ممکن است یک روش دقیق و غیرتهاجمی برای 

تشخیص زودهنگام کولیت اولسراتیو باشد.
محققان از ترکیبی از داده های تجربی بدست آمده از بیوپسی بیماران، مدل 

های موش و رده های سلولی برای بررسی علل کولیت اولسراتیو استفاده کردند.
آنها دریافتند که بیماران مبتلا به این عارضه دارای میزان بسیار بالاتر از حد انتظار 
از یک آنزیم خاص موسوم به آلفا ۱-6 فوکوزیل ترانسفراز )FUT۸( در روده بزرگ 

خود هستند. در افراد سالم، سطح FUT۸ بسیار پایین است.
FUT۸ ترکیب مخاط ها، پروتئین هایی که لایه مخاطی را در روده بزرگ تشکیل 

می دهند، را از طریق فرآیندی به نام فوکوزیلاسیون تغییر می دهند.
در این مطالعه، محققان دریافتند که سطح FUT۸ در افراد مبتلا به کولیت 
اولسراتیو ۳.۵ برابر بیشتر از بیماران سالم است. آنها همچنین سطوح چندین ماده 

مخاطی مختلف را افزایش می دهند.
لایه مخاطی در روده بزرگ از آن در برابر التهاب و عفونت محافظت می کند و 

سدی را برای باکتری ها تشکیل می دهد.
این مطالعه نشان می دهد که تغییرات در کمیت و کیفیت این مخاط یکی از 

دلایل اصلی التهاب اولیه مشاهده شده در کولیت اولسراتیو است.

محققان پی بردند؛

ویتامین B۱ در کاهش سردردهای 
میگرنی موثر است

مطالعه اخیر نشان داد که رژیم های غذایی سرشار از ویتامین B تیامین با کاهش 
خطر ابتلا به میگرن مرتبط است.

به نقل از مدیکال نیوز، سردردهای میگرنی می توانند دردناک و کنترل آن دشوار 
باشد. علائم و زمان خاص برای هر فرد مبتلا متفاوت است.

کارشناسان می گویند اطلاعات به دست آمده از این تحقیق نشان دهنده یک 
عامل محافظتی است که ممکن است به بهبود نتایج برای افرادی که میگرن را 

تجربه می کنند کمک کند.
 )B۱ تیامین )ویتامین ،B محققان در این مطالعه جدید، ارتباط بین دو ویتامین
و ریبوفلاوین )ویتامین B۲(، و تجربه سردردهای شدید یا میگرن را بررسی کردند.

محققان بیش از ۱۳۰۰۰ شرکت کننده را در تجزیه و تحلیل خود وارد کردند. 
از این شرکت کنندگان، ۲۷۴۵ نفر در سه ماه گذشته سردرد شدید یا میگرن را 
تجربه کرده بودند. محققان دریافت ۲۴ ساعته تیامین و ریبوفلاوین در رژیم غذایی 
را با مشاهده داده های جمع آوری شده از مصاحبه های کامپیوتری شرکت 
کنندگان مورد مطالعه قرار دادند. مطالعه اخیر گزارش می دهد که مصرف رژیم 
غذایی حاوی ویتامین B تیامین ممکن است به پیشگیری از میگرن در برخی 
افراد کمک کند. به گفته محققان، تیامین در تنظیم سطوح مغزی انتقال دهنده 
عصبی سروتونین مهم است. ناهنجاری در عملکرد سروتونین به طور مستقیم در 

پاتوفیزیولوژی میگرن دخیل است.
 

واکسن آنفلوآنزا برای چه افرادی 
توصیه می شود؟

مدیر گروه بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشکی البرز گفت: افرادی که قبلا 
به آنفلوآنزا مبتلا شده و علائم شدیدی را تجربه کرده اند حتما واکسن بزنند. 

دکتر علیرضا سلیمانی درباره بیماری آنفلوآنزا گفت: علائم آنفلوآنزا طیف وسیعی 
دارد و در افراد متفاوت با علائم خفیف، متوسط تا شدید بروز می کند. علائم آنفلوآنزا 
از طریق عطسه، سرفه و تماس دست آلوده به صورت و بینی انتقال پیدا می کند 
و  صحبت کردن با فرد آلوده در فاصله نزدیک نیز موجب انتقال بیماری می شود. 
وی در خصوص علائم این بیماری گفت: علائم آنفلوآنزا بسیار شبیه سرماخوردگی، 
واکنش های فصلی و حتی کرونا است  و شامل سرفه، عطسه، گلودرد، سر درد، بدن 
در د و تب است. این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی البرز  تاکید  کرد:  
برای  پیشگیری از ابتلا به بیماری باید جلوی راه انتقال را بگیریم. در صورت حضور 
در مکان های پر تجمع از ماسک استفاده کنیم و از تماس دست آلوده به چشم و 
بینی خودداری کنیم و مرتب دست های خود را بشوییم. افراد در صورت ابتلا باید  
استراحت  کافی داشته باشند  و از مایعات گرم استفاده کنند. دکتر سلیمانی در 
خصوص تزریق واکسن پیشگیری از آنفلوآنزا گفت: افرادی که قبلا به آنفلوآنزا مبتلا 
شده و علائم شدیدی را تجربه کرده اند حتما واکسن بزنند. افراد گروه های پر خطر 
شامل کودکان شش ماهه تا پنج ساله، افراد بالای 6۰ سال، افرادی که بیماری های 
زمینه ای دارند و خانم های باردار حتما واکسن بزنند. پرسنل کادر درمان نیز در خط 
مقدم برخورد با بیماران قرار دارند و بهتر است واکسن بزنند. پس از تزریق واکسن 
حدودا دو هفته زمان لازم است تا واکسن در بدن تاثیر بگذارد. وی خاطر نشان کرد: 
امسال آنفلوآنزا زودتر از حد انتظار در جامعه شیوع پیدا کرد و شاهد این هستیم که 
سایر بیماری های تنفسی نیز وجود دارند و بهتر است افراد همچنان در مکان های 

پر تجمع ماسک داشته باشند.

سلامت

فوق تخصص خون و سرطان بالغین :

علائمی که خبر از غلظت خون می دهند 



چهارشنبه-4 آبان ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45605 اجتماعی

شهید رضا قنبری: 

تا استکبار جهانی را نابود نکنیم دست 
ازمبارزه نخواهیم کشید

در وصیت نامه شهید رضا قنبری می خوانید: تا زمانی که استکبار جهانی و 
کافران به خدا و اسلام را در دریایی خروشان از خون خود غرق نسازیم و نابود 

نکنیم، دست ازمبارزه نخواهیم کشید.
براساس این گزارش، شهید رضا قنبری فرزند قنبر در تاریخ اول فروردین 
ماه ۱۳۴۴ در روستای وشنوه از توابع استان قم در یک خانواده مذهبی و 
متدین دیده به جهان گشود. وی پس از چندی مجاهدت در تاریخ بیست و 
هفتم بهمن ماه ۱۳6۴ در عملیات والفجر۸ در محل فاو و اروند، به درجه رفیع 

شهادت رسید. در ادامه وصیت نامه این شهید والامقام را می خوانید.
احسب الناس ان یترکوا ان یقولوا آمنا و هم لا یفتنون  و لقد فتنا الذین من 

قبلهم فلیعلمن الله الذین صدقوا و لیعلمن الکاذبین
آیا مردم چنین پنداشتند که به صرف این که گفتند ما ایمان به خدا آورده ایم 
رهایشان می کنیم  و بر این دعوی هیچ امتحان نکنیم؛ ما همه را پیش از اینان 
به امتحان و آزمایش آوردیم تا خدا دروغگویان و راستگویان را کاملا معلوم کند.
به نام خدا و با سلام به حضرت بقیة الله الاعظم ارواحنا له الفدا و نایب برحقش 
حضرت امام خمینی بت شکن قرن و امید مستضعفان جهان، با سلام و با درود 
بیکران خدا و ملائک مقرب درگاه خدا بر همه شهیدان مظلوم و گلگون کفن 
از هابیل تا حسین )ع( و از کربلای حسین )ع( تا شهدای کربلاهای ایران. 
خدای عزوجل را شکر می گزارم که به من توفیق شرکت در این جنگ مقدس 

را داد جنگی که به گفته امام نعمتی می باشد برای ملت ما.
وظیفه خودم دیدم که بعنوان یک سرباز مسلمان برای دفاع از اسلام و نظام 
جمهوری اسلامی ایران که خون ده ها هزار شهید در پای درخت تنومند آن 
ریخته شده است در این جنگ شرکت کنم و از امت شهیدپرور می خواهم خون 

این شهیدان را نگذارند به هدر برود.
پدر و مادر عزیزم!

پدر و مادرم زحمات بسیار زیاد شما از یادم نمی رود و متأسفانه در این دنیای 
فانی نتوانستم جبران زحمات شما را بکنم ولی عاجزانه از خدا می خواهم 
پاداش شما را در آخرت بدهد و از شما می خواهم صبور باشید و همواره به 
یاد خدا ان شاءالله که موفق باشید و امیدوارم در راهتان که خدمت به اسلام و 
جمهوری اسلامی می باشد، موفق باشید.در ضمن مقداری پول به یک یا چند 

مستمند بدهید تا در صورت مقروض بودن قرضم ادا شود.
برادر و خواهرم از خدا عاجزانه می خواهم که شما را در راهتان که خدمت 
به اسلام و نظام جمهوری  اسلامی است یاری نماید. برادر و خواهر عزیزم از 
اینکه نتوانستم زمان بیشتری در کنار شما باشم از شما عذر می خواهم و از آنان 

می خواهم که صبور و همواره به یاد خدا باشید؛ ان شاءالله که موفق باشید.
سلام  را  فامیل  کلیه  و  وحید  عزیزم  برادرزاده  خواهر،  برادر،  مادر،  پدر، 
می رسانم و به خدا می سپارم از دوستان عزیزم در دانشکده و خارج از دانشکده 
سلام  را  دوستان  کلیه  رود،  هدر  به  نگذارند  را  شهدا  خون  که  می خواهم 

می رسانم.
خدا را به شهادت می گیریم تا زمانی که استکبار جهانی و کافران به خدا و 
اسلام را در دریایی خروشان از خون خود غرق نسازیم و نابود نکنیم، دست 

ازمبارزه نخواهیم کشید.

شهید جواد خوش سخن: 

شهادت در مکتب ما افتخار است

در وصیت نامه شهید جواد خوش سخن می خوانید: صحبتی با پدر و مادر 
خود دارم و آن این که در مرگ من گریه نکنند که باعث خوشحالی دشمنان 

می شود، چون شهادت در مکتب ما افتخار ما است.
براساس این گزارش ، شهید جواد خوش سخن فرزند اصغر در سال ۱۳۴۴ 
در شهر مقدس قم چشم به جهان گشود. او در تاریخ دوازدهم اردیبهشت ماه 
۱۳6۱ در عملیات بیت المقدس در حین پیشروی برای آزادسازی خرمشهر 
را  والامقام  شهید  این  وصیت نامه  ادامه  در  رسید.  شهادت  والای  مقام  به 

می خوانید.
بسم  الله  القاصم  الجبارین

»الذین  امنوا و هاجروا و جاهدوا فی سبیل الله باموالهم و انفسهم اعظم درجه 
عندالله و اولئک هم  الفائزون« »توبه ۲۰«

کسانی که به پروردگارشان ایمان آوردند و برای برقراری دین الله از دیارشان 
هجرت کردند و برای بقاء و پاسداری قرآن با جان و مالشان در راه خدا جهاد 
کردند بزرگترین درجه و مقام را در نزد خداوند کریم دارند و به راستی که رستگار 

دو عالمند.
بر  را  یارانش  و  خمینی   خداوندا  گردان.  من  نصیب  را  شهادت  پروردگارا 

دشمنان اسلام پیروز گردان.
اکنون که لحظات آخر عمر خود را می گذرانم من حقیر چند نصیحت به ملت 
خودم دارم که هرگاه این سه مطلب از هم گسیخته شود آن  روز ابرقدرت ها 

جشن می گیرند.
ایمان، ایمان به  خدا چون با داشتن ایمان و اعتقاد به  الله می توان کشتی 

طوفان  زده این ملت را به ساحل نجات رساند.
وحدت، چون اگر وحدت از میان ما برود هرکدام یک جور می اندیشیم و در 

نتیجه خدای  ناکرده انقلاب به سوی نابودی کشیده می شود.
اطاعت از رهبری، ای ملت شهیدپرور و قهرمان ایران، شما را به  آن کس که 
می پرستید این  خمینی، این چریک پیر و این نایب امام  زمان)عج( از اوامر آن 
اطاعت کنید و در دعاهای خود از خدا بخواهید که این رهبر را عمر طولانی 

عطا فرماید.
صحبتی با پدر و مادر خود دارم و آن این که در مرگ من گریه نکنند که باعث 
خوشحالی دشمنان می شود. چون شهادت در مکتب ما افتخار ما است و 
آنان را به صبر و شکیبایی دعوت می کنم که خداوند در قرآن می فرماید »و 

بشرالصابرین« بشارت باد صبرکنندگان را.
اگر تا زمان شهادت من پولی از من ماند آنرا به جهاد سازندگی بدهید تا در راه 
سازندگی روستاها خرج شود. از خداوند متعال پیروزی اسلام و نابودی کفار و 

عمر طولانی برای رهبر عالی قدر خواستارم.
به امید پیروزی حق بر باطل.

دبیر کمیته امور بانوان کنگره ملی شهدای قم:

اجلاسیه ۱۳۰ بانوی شهیداستان قم
 برگزار می شود

دبیر کمیته امور بانوان کنگره ملی شهدای استان قم با اشاره به برگزاری اجلاسیه ۱۳۰ 
بانوی شهید استان در هفته جاری، گفت: ۱۵۰ مقاله به دبیرخانه این اجلاسیه رسیده و 

۱۴ کتاب فاخر، ارزشمند و ماندگار در این راستا تالیف شده است.
زینب فرخ روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: اجلاسیه ۱۳۰ بانوی شهید استان 
قم پنجشنبه ۵ آبان ساعت 9 در سالن بیداری اسلامی جامعه الزهرا)س( برگزار خواهد 

شد.
بسیج  سازمان  جانشین  قریشی  قاسم  سید  سردار  سخنرانی  کرد:  اضافه  وی 
مستضعفین، سیده زهره برقعی مدیر جامعه الزهرا)س(، مینا بیابانی مسوول بسیج جامعه 
زنان کشور، میزبانی از پیکر شهید گمنام و تجلیل از خانواده های زنان شهید و طلبه شهید 

زاهدلویی از برنامه های این اجلاسیه است.
وی ادامه داد: کمیته بانوان شهدا از کمیته های کنگره شهدای استان قم است که با 
هدف ترویج ایثار و شهادت و حفظ روحیه شهادت و مقابله با تهاجم فرهنگی بیش از ۲ 

سال است آغاز به کار کرده است.
مسوول بسیج جامعه زنان قم تاکید کرد: هدف ما در این کمیته این است که بتوانیم 
تجلیلی از زنان شهید استان قم داشته باشیم و به عنوان بانوان شاخص به نسل جوان 

معرفی کنیم.
فرخ گفت: در این راستا چهار بانوی شهید انقلاب اسلامی، هفت بانوی شهید مراسم 
برائت از مشرکان در مکه، 6۸ شهید کودک، یک بانوی آزاده و ۸۴ بانوی جانباز شناسایی 

شده اند.
وی به فعالیت های کمیته بانوان کنگره ملی شهدا اشاره و بیان کرد: تولید آثار فاخر، 
ماندگار و ارزشمند از جمله تالیف ۱۴ عنوان کتاب و ۱۵۰ مقاله، دیدارهای تخصصی با 
خانواده های معزز زنان شهید، تاسیس کانال های ترویجی فرهنگی، نشست های نخبگان 
و اندیشه ورزان، نشست های علمی و فرهنگی، جلسات هم اندیشی، آیین تجلیل از زنان 
ایثارگر، شهدا و پیشکسوتان دفاع مقدس در دستگاه ها و پایگاه های بسیج، آیین کاشت 
نهال به نام زن، رونمایی از تمبر زنان شهید، تولید مستند و فعالیت در فضای مجازی و 

برگزاری جشنواره های فرهنگی ورزشی از جمله این فعالیت هاست.
۶۰ فیلم مستند از شهدا و ایثارگری در استان قم در حال تولید است

رییس کنگره شهدای استان قم نیز در این نشست گفت: در راستای برگزاری کنگره 
ملی شهدای استان قم، بیش از 6۰ فیلم مستند از شهدا و ایثارگری در این استان در 

حال تولید است.
علی اکبر خوش گفتار افزود: برنامه های رادیویی، تلویزیونی، ساخت سریال شهید 
زین الدین، فیلم سینمایی نهر خین، تولید بیش از ۲۰۰ کتاب، جشنواره سرود، عکس، 

شعر، خط و سمفونی از جمله برنامه هایی است که در این راستا تولید شده است.
وی اضافه کرد: اهدای بیش از ۲ هزار جهیزیه به نیازمندان، تهیه بیش از ۵۰ تابلوی 
خوشنویسی با موضوع شهدا توسط خطاطان دفاع مقدس و پنج کتاب به خط بریل برای 

روشندلان از دیگر اقدامات است.
وی بیان کرد: کنگره ملی شهدای استان قم شامل هفت اجلاسیه نهضت جهانی 
اسلام، اصناف، بانوان شهید، جوانان، سنگرسازان بی سنگر، فراجا، ارتش و کنگره ملی 
شهدای استان قم است که تاکنون ۲ اجلاسیه نهضت جهانی اسلام و اصناف برگزار شده 

است.
خوش گفتار با اشاره به این که موضوع کلیدی کنگره ملی شهدا توجه به خانواده ها و 
بازمانده های شهداست، اضافه کرد: در این راستا، بیش از چهار هزار دیدار با خانواده 
شهدا انجام شده که بیش از یک هزار و ۵۰۰ دیدار با اهدای تابلوفرش کنگره صورت 

گرفته است.
وی افزود: در این برنامه ها با خانواده شهدای فراجا، امنیت و ارتش نیز دیدار شده است.

 مدیرکل امور زنان و خانواده استانداری قم خبرداد:

حضور۲۵۰ تولیدکننده در نمایشگاه 
توانمندی های بانوان استان قم

مدیرکل امور زنان و خانواده استانداری قم گفت: نمایشگاه توانمندی های بانوان استان 
با حضور ۲۵۰ تولیدکننده، امروز )سوم آبان ماه( در محل دایمی نمایشگاه های قم برپا 

می شود.
زینب عبداللهی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه این نمایشگاه 
تا جمعه هفته جاری برپاست، افزود: در این نمایشگاه، بانوان در حوزه هایی از جمله 
بهداشتی  و  لوازم آرایشی  پوشاک،  صنایع دستی،  غذایی،  محصولات  دانش بنیان، 
محصولات خود را عرضه می کنند و انسیه خزعلی معاون رییس جمهور در امور زنان و 

خانواده نیز فردا از آن بازدید خواهد کرد.
وی با اشاره به برنامه های حمایتی از کسب وکار بانوان، اضافه کرد: عرضه و فروش 
محصولات یکی از مشکلاتی است که بانوان تولیدکننده با آن مواجه هستند که در تلاش 

هستیم به صورت فصلی نمایشگاه هایی برای بانوان تولیدکننده برگزار شود.
ارایه  تولیدکننده  بانوان  به  مرکز خصوصی مشاوره کسب وکار  این که ۲  بیان  با  وی 
می دهند، خاطرنشان کرد: کسب وکارهای خانوادگی نیز در این مجموعه نمایشگاهی 

خواهیم داشت.
عبداللهی گفت: در این نمایشگاه دستگاه های که خدماتی در حوزه اشتغال برای 
بانوان دارند از جمله بیمه و مالیات حضور خواهند داشت تا بانوان با روند این مسایل 

مطلع شوند.
وی با بیان این که در خلال نمایشگاه از مدیران استانی و ملی دعوت شده تا توانمندی 
بانوان را از نزدیک مشاهده کنند، افزود: در این نمایشگاه غرفه کودک و نوجوان نیز در 

خلال فعالیت های فرهنگی برپا و برنامه های زنده فرهنگی نیز اجرا خواهد شد.
به گفته وی، کارشناسان اصناف نیز در زمان برگزاری نمایشگاه حضور خواهند داشت تا 

کیفیت و قیمت محصولات را ارزیابی کنند.
مدیرکل امور زنان و خانواده استانداری قم اضافه کرد: فضاسازی شهری و محیطی برای 

اطلاع رسانی انجام و بیش از ۱۵۰ بنر در سطح شهر نصب شده است.
وی همچنین از برپایی نمایشگاه دایمی عرضه محصولات خبر داد و افزود: بازارچه 
دایمی سبک زندگی ایرانی اسلامی در مسجد جمکران بنا و زمینه حضور کسانی که 

تمایل دارند، فراهم خواهد شد.
امور زنان و خانواده ریاست  بیان کرد: انسیه خزعلی معاون رییس جمهور در  وی 
جمهوری فردا علاوه بر حضور در نمایشگاه توانمندی های بانوان، ساعت ۱۵ نیز در آیین 
آغاز سال تحصیلی دانشکده زن و خانواده و همچنین آغاز به کار پذیرش دوره دکتری 

رشته حقوق برای بانوان در دانشگاه ادیان و مذاهب شرکت خواهد کرد.
پرداخت ۱۰۰ فقره وام قرض الحسنه به بانوان تولیدکننده

عبداللهی با اشاره به ارایه تسهیلات در راستای حمایت از زنان تولیدکننده، بیان کرد: 
امسال تفاهم نامه ای برای حمایت از بانوان با بنیاد برکت منعقد و تاکنون ۱۰۰ فقره وام 

قرض الحسنه به بانوان تولیدکننده پرداخت شده است.
وی افزود: این تسهیلات از ۲۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان بوده که در مجموع بیش از پنج 

میلیارد تومان به بانوان تولیدکننده پرداخت شده است.
وی ادامه داد: شرط ارایه تسهیلات این است که تسهیل گر بنیاد برکت در محلی که قرار 
است کسب وکار راه اندازی شود حضور یابد و توانمندی بانوان را ارزیابی کند و مشخص 
شود که فرد از توانایی پرداخت اقساط برخوردار است. به گفته عبداللهی، حدود یک هزار 
فعال در رشته های مختلف در استان قم شناسایی شده که به زودی بانک اطلاعات این 

تولیدکنندگان در قالب بانک اطلاعاتی تهیه خواهد شد.

باحضور۱۰ گردان از طلاب و روحانیون بسیجی ؛

رزمایش مدافعان ولایت در قم برگزار شد 
رزمایش مدافعان ولایت ویژه ۱۰ گردان از طلاب و روحانیون بسیجی همراه با برنامه های 

رزمی، فرهنگی، تمرین های نظامی، رزم شبانه و آمادگی جسمانی در قم برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، رزمایش مدافعان ولایت ۳ به مدت ۳ روز با 
حضور ۱۰ گردان متشکل از طلاب و روحانیون بسیجی عضو گردان های تیپ۸۳ در 

منطقه عمومی رزمایش های این یگان برگزار شد.
در این رزمایش برنامه های متنوع رزمی، فرهنگی، تمرین های نظامی، رزم شبانه و 

آمادگی های جسمانی به اجرا در آمد.
در ابتدای این برنامه، حجت الاسلام و المسلمین منتظرزاده فرمانده تیپ ۸۳ امام جعفر 
صادق)ع( گفت: بر اساس برنامه ابلاغی، این رزمایش باید به صورت سالانه برگزار می شد 
که به دلیل شیوع ویروس منحوس کرونا دوسال تعطیل شده بود که امسال به توفیق الهی 

موفق به برگزاری این رزمایش شدیم.
وی بیان داشت: ما اینجا جمع شدیم با صدای رسا و محکم به همه منافقان داخلی 
و دشمنان خارجی اعلام کنیم که اسلام و انقلاب مدافعانی از جنس روحانی و طلبه 
آموزش دیده دارد که تا آخرین نفس و آخرین قطره خون با همه توان از ولی امر مسلمین و 
منویات ایشان دفاع خواهند کرد و برای دفاع از جبهه حق علیه باطل در تمام صحنه هایی 

که لازم باشد حضور خواهند داشت.

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم با بررسی قانون جدید درآمدهای پایدار 
شهرداری ها گفت: قانون جدید نقاط قوت و ضعف زیادی داشته و برخلاف سیاست های کشور 

بر تمرکزگرایی تأکید داشته و باعث کاهش اختیارات شوراها شده است.
سید محمدحسین دهناد در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای اسلامی شهر قم، 
با اشاره به قانون جدید شهرداری ها در حوزه درآمده پایدار در شهرداری اظهار داشت: قانون 
درآمدهای پایدار شهرداری ها پایه و اساس هرگونه ارائه خدمات مناسب به شهروندان و عمران 

و آبادی شهر است.
وی قانون جدید درآمدهای پایدار بعد از ۳9 سال را موردبررسی قرارداد و افزود: این قانون 
از سال 6۲ مطرح شده و بالاخره در تیرماه سال جاری تصویب شد و ارزیابی بر این قانون در 
مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر انجام شده و باید در مورد نقاط ضعف و نقاط مثبت این 

قانون صحبت شود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: یکی از نکاتی که 
باید به آن توجه کنیم، در ماده یک این قانون بوده که شهرداری ها می توانند از انواع ابزار تأمین 
مالی در طرح های مصوب شهری استفاده کنند، درحالی که این ماده، ماده درآمدی نیست اما 
می توان در حیث معرفی و قانونمند کردن یک سری از ابزارهای تأمین مالی از آن کمک گرفت.

وی با اشاره به نبود مباحث حوزه سرمایه گذاری و مشارکت در آیین نامه تصویب سال ۱۳۴6 
بیان کرد: این قانون اخیر می تواند مشکلات حوزه سرمایه گذاری و مشارکت بین دستگاه ها و 
همچنین اختلافات نظارتی بین دستگاه ها را حل  کند و تجربه های ناموفق شهرهای مختلف را 

برطرف کرده و قراردادهای عمومی و خصوصی را پوشش می دهد.
رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم ابزارهای تأمین منابع مالی در شهرداری ها 
را در قانون جدید موردتوجه قرارداد و ابراز کرد: وزارت کشور و شورای عالی استان ها در این 
قانون موظف شده اند، یک آیین نامه قانونی برای تأمین مالی تدوین کنند و جلساتی نیز با حضور 

نمایندگان وزارت اقتصاد و وزارت کشور برگزارشده است.
وی ادامه داد: در این آیین نامه به منابع مالی مانند بازارهای پولی، خطوط اعتباری، استفاده 
از بازارهای سرمایه، بورس و فرا بورس و بازارهای اولیه و ثانویه توجه شده و در حال بررسی بوده تا 

بتوانند سندی یکپارچه برای همه شهرداری های کل کشور تدوین کنند.
دهناد خاطرنشان کرد: همچنین استفاده از بازارهای زیرساخت و بهره مندی از مشارکت های 
عمومی و خصوصی و مشارکت مدنی با زیرشاخه های متنوع مواردی بوده که در این آیین نامه که 
پیش نویس آن آماده شده، مطرح شده است. وی سپس به نقاط مثبت و منفی ماده دو این قانون 
پرداخت و یادآور شد: در ماده دو کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی که در محدوده شهرها در حال 
دریافت خدمات هستند، مکلف به پرداخت عوارض شده اند و این حتی شامل دستگاه های 
اجرایی مانند نیروی انتظامی نیز شده و از آن نام برده شده است و دایره شمول پرداخت کنندگان 
عوارض گسترده تر شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم 
اضافه کرد: اشکال این ماده ندیدن ضمانت اجرایی در پرداخت عوارض دستگاه ها بوده که 
به روشنی بیان نشده است، درواقع ماده دو هسته اصلی درآمد پایدار بوده و بقیه ازنظر پتانسیل 
درآمدی خیلی قابل اتکا نیستند و نکته قابل توجه این بوده که این قانون نخستین بار است که 
بر پرداخت عوارض محلی صحه می گذارد و بر تمام موارد مانند املاک و مستغلات و تبلیغات 

شهری و حتی ارزش افزوده و اجرای پروژه های عمرانی نیز تأکید دارد.
وی نقطه ضعف ماده دو را موردبررسی قرارداد و یادآور شد: این قانون برخلاف تأکید قوانین 
قبلی در تمرکززدایی اختیارات پارلمان های محلی، نحوه تصویب عوارض تفاوت پیداکرده و 
شوراها برخلاف قبل که دفترچه عوارضی تهیه می کردند، در اینجا به عنوان پیشنهاددهنده 
بوده و شورای عالی استان به عنوان تأییدکننده و وزارت کشور تصویب کننده و ابلاغ کنند 
معرفی شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان 
کرد: با این شرایط اختیارات شوراها که می توانستند بر اساس مقتضیات و شرایط هر شهر 
ظرفیت هایی را ایجاد کنند کمرنگ شده است، البته یک سری اصول و چهارچوب هایی نیز 

دیده شده که مراجع تصویب کننده باید به آن توجه کند.
به  توجه  با  عوارض  تناسب  مانند  خوبی  ظرفیت هایی  جدید  قانون  در  شد:  یادآور  وی 
دسته بندی شهرداری ها در کلان شهر و مرکز استان ها و سایر شهرها و همچنین اولویت دادن 

به عوارض بهره برداری بر عوارض سرمایه گذاری دیده شده است.
دهناد ادامه داد: عدم پرداخت عوارض مضاعف،  پرداخت بهای خدماتی که عوارض آن 
ابطال شده و توجه به افرادی که تحت پوشش بهزیستی و یا کمیته امداد هستند و همچنین 
افزایش عوارض بر اساس میزان تورم که سازمان آمار و یا بانک مرکزی معرفی می کند، از دیگر 

نقاط مثبت این قانون است.
وی توجه قانون جدید به عوارض محلی را باعث یکپارچگی در عناوین عوارض در شهرهای 
مختلف دانست و خاطرنشان کرد: نکته مثبت دیگر این قانون این بوده که شوراها و شهرداری ها 
می توانند تجربیات خود را در ایجاد ظرفیت های درآمدی در وصول عوارض به شورای استان ها و 

وزارت کشور پیشنهاد داده تا به عنوان یک قانونی کلی در سطح کشور اجرا شود.
وی یکی از نکات منفی قانون جدید را دیدن عوارض در هزینه های شهر عنوان کرد و گفت: 
درحالی که بعضی از عوارض مربوط به خسارت ها مانند ورود به طرح ترافیک و ایجاد آلاینده 
صنایع بوده، دیده نشده است، همچنین بهترین پایه درآمدی برای دولت مالیات املاک و 
مستغلات است که در این قانون دیده شده اما به موارد زیادی مانند عوارض خودروها و استفاده 

از معابر شهری توجه نشده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: نکته دیگر بی توجهی 

به هزینه خدمات در کلان شهرها ازنظر کیفیت و کمیت است که متفاوت با شهرهای دیگر است 
که باید با یارانه های دولتی با توجه به این که شهرداری ها نهاد دولتی هستند پشتیبانی شود.

پذیره های  در  سرمایه گذاری  عوارض  بر  بهره برداری  عوارض  پرداخت  اولویت  وی 
سرمایه گذاری را مثبت خواند و تصریح کرد: این بخش از قانون اشکالاتی مانند به هم خوردن 
رقابت بین کسب وکارهای قدیمی و جدید دارد و باید یک روند تدریجی داشته باشد و از بعضی از 
این درآمدها در صندوق ذخیره استفاده کنیم تا پایداری درآمد به نوعی نشان داده و از درآمدهای 

کوتاه مدت خارج شده و به درآمدهای پایدار تبدیل شود.
دهناد به نکته بند هفت قانون جدید نیز توجه کرد و گفت: در قانون قبل دو دفترچه منطقه 
بندی و دفترچه ارزش معاملاتی که مرتبط به قانون مالیات های مستقیم ماده 6۴ داشتیم که 
اشکالاتی از قبل داشت و در حال حاضر ملاک دفترچه ارزش معاملات مربوط به ماده 6۴ است 
و اختیارات شوراها و شهرداری ها در این مورد کم می شود و املاک به صورت پهنه ای دیده شده 

اما درگذشته با توجه به موقعیت ملک واقع بینانه تر ارزش املاک دیده می شد.
وی یکی دیگر از مشکلات این بند قانون را اختلاف بین ارزش معاملات باارزش روز  دانست 
و یادآور شد: این تغییر خسارت زیادی برای مناطق کم برخوردار دارد و عملًا میزان ارزش 
معاملاتی بیشتری را برای آن ها لحاظ می کند، یکی از نقاط مثبت این قانون معاف کردن 
شهرداری ها از جابه جایی تأسیسات برق، آب و گاز و هزینه روشنایی معابر و بوستان ها بوده که 

صرفه جویی ۲۰ میلیارد تومانی برای شهرداری قم دارد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم افزود: همچنین افزایش نرخ 
عوارض از یک و نیم درصد به دونیم درصد است که به صورت پیش فرض حدود 6۰ و نیم درصد 
درآمدهای عوارض نوسازی نیز لحاظ شده اما با توجه به قانون مالیات های مستقیم ممکن است 

تأثیر منفی بگذارد و به ضمانت اجرایی پرداخت آن باز توجه لازم نشده است.
وی ادامه داد: تعرفه صدور گذرنامه و گواهینامه که سهم شهرداری ها بود و حذف شده بود 
دوباره به شهرداری ها واگذارشده و از ۵ درصد به ۱۰ درصد افزایش داشته است، همچنین در 
دریافت تخلفات راهنمایی و رانندگی شهرداری ها ۲۰ همت از دولت و خزانه طلب دارند و در این 
قانون شکل و شمایل جدیدی پیداکرده و سازمان شهرداری ها این موضوع را به صورت مستقیم 
از سازمان برنامه وبودجه پیگیری کرده و به تناسب مبالغ جریمه ثبت شده هرماه به صورت 

مستقیم به شهرداری ها پرداخت می شود.
دهناد تأکید کرد: در این قانون برای پارکومترها نیز ظرفیت خوبی دیده شده است به طوری که 
قبلًا پولی که مردم بابت پارکومتر پرداخت می کردند به حساب خزانه واریز می شد اما با قانون 
جدید به صورت مستقیم به حساب شهرداری ها واریز می شود و دامنه اختیارات شهرداری بسیار 

زیاد شده و ما می توانی برای ظرفیت پارک حاشیه ای کارکنیم.
وی توجه قانون جدید را به حمل ونقل بار مثبت ارزیابی و ابراز کرد: متأسفانه در این خصوص 
باوجود دو برابر کردن ظرفیت بارنامه ها برای شهرداری ها ظرفیت همه شهرها را مشابه هم 
دیده اند درصورتی که جابه جایی بار در کلان شهرها ازنظر مسافت با شهرها دیگر متفاوت است 

درحالی که آن را یک عدد ثابت دیده اند و حجم بار را نیز ثابت در نظر گرفته اند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم به توجه قانون به مالیات های 
مستقیم نیز اشاره کرد و گفت: مالیات انتقال قطعی املاک و حق واگذاری نیز که در دیوان 
رد شده بود، به تصویب رسیده و ۲ درصد برای انتقال قطعی و ۱ درصد برای واگذاری املاک 

به عنوان سهم شهرداری ها در نظر گرفته شده است.
وی به جریمه تأخیر پرداخت عوارض از ۲ درصد تا ۲۴ درصد نیز توجه کرد و گفت: جریمه دو 
درصد برای عوارض خودرو و حمل ونقل برون شهری بوده که با این قانون به همه موارد عوارض 

شهری تعمیم داده شده که باید اطلاع رسانی شفاف و دقیقی برای مردم انجام شود.
دهناد در جمع بندی توضیحات خود تأکید کرد: متأسفانه در قانون جدید شاهد تمرکزگرایی 
به جای تمرکززدایی هستیم و عملًا شرایط رقابتی شهرها را در جذب سرمایه گذار از بین برده 
برای  و درآمدی های  مالی  ابتکارهای  اظهار داشت:  و  برشمرد  اختیارات مدیریت محلی  و 
شهرداری ها دیده نشده است. رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم هوشمند 
سازی سامانه های درآمدی را یکی از اولویت های دانست و بیان کرد: با توجه به قانون جدید 
به روز شده و  باید سامانه های املاک و مستغلات شهرداری  افزایش عوارض و جریمه ها  و 

اطلاع رسانی دقیقی به شهروندان شود تا مشکلاتی پیش نیاید.

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم تشریح کرد:

جزییات قانون جدید درآمدهای پایدار شهرداری ها

مدتی است بغ کرده و گوشه اتاقش نشسته است، نه غذای 
درست و حسابی می خورد و نه با کسی صحبت می کند، حتی 
مدرسه هم چند روز در میان می رود و کسی حریفش نمی شود 
که بپرسد داستان چیست؟ زمانی هم که با او صحبت می کنند 
و می پرسند مشکلش چیست، تنها اشک می ریزد و می گوید 
که دیگر از این زندگی خسته شده و می خواهد بخوابد، بیدار 
شود و دیگر زنده نباشد! اطرافیانش اسم درد بی دردی رویش 
گذاشته اند و حس می کنند که همه کارهایش شوآف است و 
تنها  می خواهد باج بیشتری از والدین بگیرد، به خاطر همین 
زیاد توجه نمی کنند و می گویند که این نیز بگذرد... اما یک 
روز آژیر خطر در خانه می پیچد و آن هم مصرف میزان زیادی 
قرص است که از سوی او صورت گرفته و همه خانواده را روانه 

بیمارستان می کند...
برخی تصور می کنند در برابر کسی که صحبتی از خودکشی 
دیگری  عده  مقابل  در  اما  بگیرند  نادیده  را  او  باید  می کند، 
می گویند که باید نسبت به خیلی مسائل در ارتباط و صحبت 

های اطرافیان و خانواده حساس باشند اما کدام درست است؟
خودکشی پدیده پیچیده ای است ، حتی فکر کردن ، حتی 
حرف زدن درباره آن یک طوری ناجور و سخت است همانطوری 
که هیچ  کس دوست ندارد درباره اش حرف بزند و فکر کند. 
اغلب رسانه ها تمایل ندارند درباره اش بنویسند و خیلی هم 
آمارهای دقیقی در این زمینه ارائه  نمی شود. حتی تفکرات 

نادرستی هم درباره اش در بین جامعه  و بین مردم وجود دارد.
* یک حل مسئله ناسالم

نویسنده کتاب  و  بالینی  روانشناس  لواسانی«،  دکتر »فهیمه 
می  خودکشی«  افکار  دارای  افراد  برای  روانشناختی  »مداخله 
گوید: »خودکشی حاصل تعامل عوامل مختلف زیستی، روانی، 
اجتماعی، فرهنگی و معنوی است. خودکشی حاکی از تجربه 
دردی عمیق ، ناامیدی و یأس است و غلبه درد، ترس و ناامیدی 
را بر امید نشان می دهد. در واقع خودکشی را می توان نوعی 
رفتار مقابله ای دانست که تحت تأثیر شرایط درد جسمی، روانی 
یا موقعیتی دردناک تجربه می شود.  در چنین شرایطی یک حل 
نابود کردن  و آن هم  به ذهن می رسد  برای فرد  ناسالم  مسئله 
خود است.  خودکشی یک علت واحد ندارد بلکه از تعامل عوامل 
مختلف حاصل می شود، این عوامل به دو دسته عوامل خطر  و 
محافظت کننده تقسیم می شوند. عوامل خطر عواملی هستند که 
احتمال اقدام به خودکشی را افزایش می دهند و عوامل محافظت 

کننده ، عواملی اند که این احتمال را کاهش می دهند.«
* زنگ خطرهای خودکشی

بر طبق آمار موجود حدود 9۰ درصد کسانی که زندگی شان 
با خودکشی پایان می یابد، مبتلا به یک اختلال روانپزشکی 
هستند و حدود 6۰ درصد آنها در زمان انجام این کار افسرده 
اسکیزوفرنیا،  در  خودکشی  احتمال  این  بر  علاوه  بودند. 
اختلالات   ، شخصیت  اختلالات  مواد،  مصرف  اختلالات 
اضطرابی به خصوص استرس پس از سانحه نیز بالاتر است. 
بنابراین وجود هر نوع اختلال روانپزشکی باید افراد را نسبت به 
احتمال خودکشی کسانی که با آنها زندگی می کنند، حساس 

کند، مخصوصا اگر درباره اش صحبت هم می کنند.
*باورهای نادرست درباره خودکشی

باورهای نادرست زیادی بین عموم درباره خودکشی وجود 

در خطر هستند  که  افرادی  است شناسایی  که ممکن  دارد 
را دچار مشکل و یا اشتباه کند. برخی از این باورها که کتاب 
»مداخله روانشناختی برای افراد دارای افکار خودکشی« تألیف 

دانشگاه علوم پزشکی ایران آمده ، شامل:
- باور غلط: اگر کسی حرف خودکشی می زند، بعید است که 

به خودش صدمه بزند.
*واقعیت:  طبق آمارها بسیاری از افرادی که از خودکشی فوت 

کرده اند، قبلا درباره آن با کسی صحبت کردند.
-باور غلط: خودکشی همیشه یک عمل تکانه ای است و بدون 

هشدار قبلی اتفاق می افتد.
به  اقدام  ناگهانی  صورت  به  افراد  از  بسیاری  واقعیت:   *
خودکشی نمی کنند،بلکه آنها از مدت ها قبل افکار خودکشی 

داشته اند و به صورت کلامی یا رفتاری آن را بیان کردند.
- باور غلط: افرادی که واقعا در خطر خودکشی قرار دارند، 
تصمیم قطعی خود را گرفته اند و هیچ تردیدی برای انجام ان 

ندارند.
* واقعیت: معمولا شدت افکار و قصد خودکشی در طول زمان 
نوسان دارد، بسیاری از افرادی که اقدام به خودشکی می کنند، 
ممکن است مدت ها با این موضوع کلنجار رفته باشند و برخی 
نیز ممکن است درباره افکار خودشی حداقل با یک نفر حرف 

بزنند.
- باور غلط: کسانی که اقدام به خودکشی می کنند، افرادی 
خودخواه و ضعیف هستند. کسی که باهوش و قوی است، 

دست به خودکشی نمی زند.
* واقعیت: کسانی که اقدام به خودکشی می کنند، مبتلا به 
یک بیماری روانپزشکی هستند که ممکن است تشخیص داده 

نشده و یا درمان نشده باشد. 
- باور غلط: ارزیابی خودکشی و سوال درباره آن موجب القاء 

فکر خودکشی می شود.
* واقعیت: بسیاری از کسانی اقدام به خودکشی می کنند از 
یک اختلال روانپزشکی رنج می برند که اگر خطر خودکشی به 
موقع تشخیص داده می شد، می توان از آن پیشگیری کرد.  
بنابراین اگر حس کردید کسی تفکر آن را دارد، ارزیابی خطر،  
توجه به درد هیجانی او و همدلی با هیجاناتش  یکی از عوامل 

موثر در کاهش شدت افکار خودکشی است.
- باور غلط: کسانی که اقدام به خودکشی می کنند،  فقط به 

دنبال جلب توجه هستند.
* واقعیت: خودکشی فریاد زدن ناامیدی و درخواست کمک 

است و این معادل با جلب توجه نیست.
- باور غلط: وقتی کسی یک بار اقدام به خودکشی کرد ، 

دوباره این کار را  نمی کند.
- واقعیت: سابقه اقدام به خودکشی یک عامل پیش بینی 

کننده و مهم برای اقدام به خودکشی در آینده است.
- باور غلط: ژست خودکشی را نباید جدی گرفت!

- واقعیت: برخی معتقدند کسی که بلافاصله پس از اقدام 
به خودکشی تقاضای کمک می کند، قطعا نیاز به کمک دارد 
و هدفش مرگ نبوده است. ژست خودکشی را باید جدی گرفت 
اول اینکه ممکن است حساب و کتاب های فرد غلط از آب در 
بیاید و منجر به فوت شود و دوم اگر پاسخ و واکنش مناسب و 
به هنگام اطرافیان فرد ندهند، دفعه بعد اقدام خطرناک تری را 

انجام دهد.
*نسبت به این جملات حساس باشید

نکته اصلی این است که اگر زمانی حس کردیم، اطرافیانمان 
مدت زیادی حال روحی خوبی ندارند ، ناامید و افسرده هستند، 
دم از مردن می زنند یا از شما کمک می خواهند، تصور نکنید 
که صرفا احساساتی شده و چیزی می گویند. ا ین افراد ممکن 
است بگویند یا اینکه در نوشته هایشان چنین جملاتی دیده 

شود:
- می خواهم بمیرم / دیگر چیزی برایم مهم نیست جز مرگ/ 
نمی دانم چند نفر به مراسم تدفینم می آیند/اصلا برای چه 
کسی مهم هستم/ ایکاش بخوابم و دیگر بیدار نشوم/ بدون من 

همه راحتتر زندگی می کنند.
به  دست  که  نوجوانانی  و  جوان  اغلب  تحقیقات  طبق 
خودکشی می زنند، پیش از آن چنین صحبت هایی می کنند یا 
در نوشته هایشان چنین چیزهایی دیده می شود. چنین افرادی 
را اصلا نباید تنها  گذاشت، باید برای کمک به حل مشکلاتشان 
پیش قدم شد، خانواده آنها را در جریان قرا رداد و در صورت 
امکان آنها را نزد روانشناس و مشاور برد. بنابراین چنین چیزهایی 
را باید جدی گرفت  هر چند که خیلی افراد درون گرا که چنین 
تفکری هم دارند، ممکن است اصلا صحبتی هم در این رابطه 
نکنند و بدون هشدار قبلی دست به خودکشی بزنند. والدین باید 
دقیق باشند که اگر فرزندشان اخیرا کم حرف شده و انزوا پیشه 
می کند، او را تشویق به صحبت در جمع و حضور داشته باشند 
و سعی کنند با او به گفت وگو بپردازید و در غیر این صورت او را 

نزد یک روانشناس ببرید.
*عوامل محافظت کننده  از خودکشی

دکتر لواسانی میگوید:»عوامل مختلفی باعث محافظت 
افراد از خودکشی می شوند که اینها به چند دسته تقسیم 
می شوند: نخست عوامل فردی که شامل حس توانمندی، 
مهارت های بین فردی موثر، مهارت حل مسئله منطقی، 
مقابله سالم و موثر با مشکلات زندگی، خوش بینی و امید 
به آینده، اعتقادات مذهبی و حس هدفمندی است. دوم 
به  نسبت  مسئولیت  حس  شامل  که  خانوادگی  عوامل 
خانواده ، داشتن رابطه خانوادگی گرم و مثبت و برخورداری 
از حمایت خانواده و سوم نیز عوامل اجتماعی که شامل 
بخش،  رضایت  اجتماعی  مشارکت  قوی،  دوستان  شبکه 
محیط کاری حمایتی و دسترسی به خدمات بهداشت روان 
است. افرادیکه برخی از این موردها را در دسترس دارند، 

کمتر اقدام به خودکشی می کنند.«
و در نهایت اینکه خودکشی پدیده ای به ظاهر ساده اما در 
عمل پیچیده است. کسی که احساس خودکشی دارد نیاز به 
این موارد دارد: نخست کسی برای گوش دادن ، دوم کسی 
برای اعتماد کردن و سوم کسی برای دلسوزی کردن تا راحت 
و خونسرد بتواند گفت وگو کند و بازجویی نشود. شاید به ظاهر 
ساده بیاید اما در صحنه اقدام به خودکشی هر کدام از اینها 
اگر درست اجرا نشود، پاسخی خلاف خواهد داد. اطرافیان 
باید نسبت به خود فرد، مشکل و علایقش متمرکز شوند و به او 
بازخورد بدهند. بحران هایی که افراد از سر می گذارند عموما 
احساس بی  کفایتی به آنها می دهد. به افراد اطمینان دهید 

می توانند از این شرایط بحرانی بگذرند.

نسبت به این جمله ها حساس شوید ؛

ژست خودکشی را جدی بگیرید
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معاون وزیر نیرو خبر داد:

تدوین ۱۴۰ برنامه برای عبور از تابستانی 
بدون خاموشی در سال آینده

معاون برق و انرژی وزیر نیرو ضمن اشاره به تابستان بدون خاموشی امسال، 
گفت: ۱۴۰ برنامه برای عبور از دومین سال بدون خاموشی در وزارت نیروی دولت 

سیزدهم تدوین شده است. 
 »همایون حائری« افزود: امسال با تدوین ۱۰۰ برنامه راهبردی توانستیم تابستان 

را بدون خاموشی سپری کنیم.
وی ادامه داد: ۱۴۰ برنامه راهبردی با برگزاری جلسه های  متعدد با مدیران 
صنعت برق و برنامه ریزی های انجام شده برای عبور از دومین سال بدون خاموشی، 

تدوین شد.
معاون وزیر نیرو خاطرنشان کرد: مدیران صنعت برق باتجربه سال های  گذشته 
خود بعد از پایان یافتن پیک بار تابستان ۱۴۰۱، پیشنهادها و برنامه ریزی های خود 
را در قالب ۱۴۰ برنامه راهبردی آماده و تقدیم وزیر نیرو کردند که بر اساس این 

برنامه، برای همه اقدام های این صنعت زمان بندی لازم در نظر گرفته شده است.
حائری گفت: انجام کامل ۱۰۰ برنامه راهبردی امسال باعث عبور موفقیت آمیز 

از تابستان شد.
وی افزود: برنامه ۱۴۰ اقدامی که برای تابستان ۱۴۰۲ در نظر گرفته شده در 
چهار محور "برنامه و اقدام های بخش تولید و تأمین برق"، "برنامه و اقدام های  
بخش مدیریت مصرف و تقاضا"، "برنامه و اقدام های بخش شبکه های انتقال و 

فوق توزیع برق" و "همکاری ها و اقدام های ستادی" تدوین و تبیین شده است.
معاون  برق و انرژی وزیر نیرو خاطرنشان کرد: برنامه و اقدام های  بخش تولید و 
تأمین برق شامل ۲۵ برنامه در دو بخش "افزایش در میزان تولید و ظرفیت تأمین 
برق نسبت به اوج بار ۱۴۰۱" و "افزایش قابلیت اطمینان و آمادگی بخش تولید و 
تأمین برق"، "برنامه و اقدام های بخش مدیریت مصرف و تقاضا" شامل ۳۱ برنامه 
در دو بخش "اقدام های  کاهش اوج مصرف برق از طریق مدیریت مصرف و تقاضا" 
و "توسعه و استمرار مدیریت مصرف و تقاضا و ارتقای سطح آگاه سازی و بهره وری 

در مصرف برق" است.
حائری ادامه داد: برنامه و اقدام های  بخش شبکه های انتقال و فوق توزیع برق 
نیز شامل ۷۱ برنامه در دو بخش "اقدام های ضروری در رفع محدودیت های نقاط 
مشکل ساز در تابستان" و "افزایش سطح پایداری و آمادگی شبکه سراسری برق" و 
همکاری ها و اقدام های ستادی شامل ۱۳ برنامه از دیگر قسمت های برنامه ریزی 

برای برنامه تابستان ۱۴۰۲ است.
معاون برق و انرژی وزیر نیرو درباره جزئیات افزایش 6 هزار مگاواتی ظرفیت تولید 
برق، گفت: این برنامه افزایش ظرفیت شامل به مدار آوردن ۳ هزار و ۲6 مگاوات 
واحدهای نیروگاه حرارتی جدید، یک هزار و ۴۷۸ مگاوات واحدهای نیروگاه جدید 
واحدهای  مگاوات  تجدیدپذیر، ۲9۰  نیروگاه  واحدهای  مگاوات  صنایع، ۸۵۰ 
نیروگاه تولید پراکنده مقیاس کوچک، ارتقای توان و بازسازی به میزان ۴9۰ 
مگاوات از واحدهای نیروگاهی حرارتی موجود و ارتقای توان به میزان ۲۵ مگاوات 

واحد سوم نیروگاه برق آبی دز است.
 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق حرارتی:

یارانه انرژی بخش های صادراتی با گردش 
مالی بالا حذف شود

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی 
گفت: پرداخت یارانه انرژی نباید حذف شود؛ بلکه باید بخش هایی که گردش 
مالی بالایی دارند و صادرات دارند و نیز بخش عمده ای از صنایع انرژی بر از لیست 

دریافت انرژی یارانه ای حذف شوند. 
»هادی مدقق« در گفت وگو با ایرنا افزود: عمده ترین مشکل بخش انرژی کشور 
نبود تناسب در پرداخت یارانه ها است که معضلاتی ایجاد کرده است. پرداخت 

یارانه انرژی به همه بخش ها در کشور کار درستی نه نظر نمی رسد.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق حرارتی گفـت: ما نمی گوییم که یارانه باید 
حذف شود؛ بلکه اعتقاد داریم یارانه به بخش هایی که به آن نیاز دارند باید یارانه 
داده شود. بخش هایی که صادراتی هستند و گردش مالی زیادی دارند و نیازمند 
یارانه انرژی نیستند، بخش عمده ای از صنایع انرژی بر و بخش تجاری و خیلی 

بخش های دیگر باید از سبد انرژی یارانه ای خارج شوند.
وی افزود: اگر این کار صورت گیرد سرمایه گذار جذب می شود تا در این بخش 
سرمایه گذاری کرده و مطمئن باشد سرمایه اش برگشت دارد. اکنون بزرگ ترین 
چالش بخش برق و انرژی اقتصاد ناسالم آن است و اگر بتوانیم این مشکل را 
برطرف کنیم معضلاتی که در این سال ها صنعت برق با آن درگیر است حل خواهد 

شد.
 مدقق با بیان اینکه  عمده نیروگاه های کشور که بالای 6۰ درصد است متعلق به 
بخش خصوصی است افزود: به این معنا که بخش عمده سرمایه گذاری انجام شده 
برای توسعه نیروگاهی از سوی بخش خصوصی انجام شده است. سرمایه گذار 
بخش خصوصی هم عمده ترین دغدغه ای که دارد آن است که سرمایه گذاری که 

کرده برگشت پذیر باشد و بتواند سود موردنظر را تأمین کند.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق حرارتی گفت: باید بتوانیم با طراحی سازوکار 
صحیح بخش خصوصی را برای سرمایه گذاری در این بخش تشویق کنیم و یکی از 

راهکارها تناسب در پرداخت یارانه ها است.
برای  شرایط  باید  و  شود  درست  باید  برق  صنعت  اقتصاد  داد:  ادامه  مدقق 

سرمایه گذار فراهم شود و نگاه بلندمدت داشت.

رییس مرکز آمار ایران؛

نوسان قیمت ها دلیل اصلی باور پذیر 
نبودن آمار است

رییس مرکز آمار ایران دلیل باورپذیر نبودن آمار را به دلیل نوسان بالای قیمت ها 
عنوان کرد و گفت: در اعلام نرخ تورم قیمت ۴۷۵ قلم کالا بررسی و میانگین 

قیمت ها اعلام می شود.
جواد حسین زاده درباره باور پذیر نبودن شاخص های آماری به ویژه در نرخ تورم 
اظهار کرد: در اعلام نرخ تورم قیمت ۴۷۵ قلم کالا بررسی و میانگین قیمت ها 
اعلام می شود و با توجه به اینکه قیمت ها در یک ماه نوسان زیادی دارد و باورپذیری 

آن را کم می کند.
وی درباره انطباق شاخص های آماری با استاندارد های بین المللی نیز توضیح 
با شاخص های  استفاده می شود، منطبق  آمار  داد: شاخص های که در مرکز 

جهانی است. 
رییس مرکز آمار توضیح داد: این مرکز تحت تاثیر فشار های سیاسی نیست و 
سیاست ها موجب تغییر شاخص های ندارد و در سال های گذشته فشاری بر تغییر 
ارقام به خصوص نرخ تورم وجود نداشت و شاخص ها به گونه ای هستند که خود 
را حفظ می کنند.  وی درباره تغییر سال پایه آماری گفت: سال پایه آماری برای 
اعلام شاخص قیمت تولیدکننده و مصرف کننده استفاده می شود و پیش از این 
سال پایه ۱۳9۰ بود که به سال ۱۳9۵ تغییر کرد.حسین زاده ادامه داد: در تلاش 

هستیم سال پایه آماری را به ۱۴۰۰ برسانیم.

بر کنترل عوامل  را  تمرکز خود  اعلام کرد: دولت سیزدهم  اقتصاد  وزارت 
تورم زایی گذاشته است که سال ها مهار نشده اند و موتورهای ایجاد تورم از 
نوسان های  و  پول  خلق  بانکی،  شبکه  بودجه ای،  بی انضباطی های  ناحیه 
بی ضابطه نرخ ارز کنترل شده و قاعدتاً نتیجه بخشی آن مستلزم گذر زمان 

است. 
به گزارش ایرنا، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور اقتصادی و 
دارایی در پاسخ به گزارش روزنامه آفتاب یزد با عنوان »شوک جدید اقتصادی« 
اعلام کرد: بر خلاف آنچه در این گزارش ادعا شده، دولت نه تنها در مهار تورم 
ناتوان نبوده، بلکه آمارها حکایت از تأثیر مثبت کنترل عوامل تورم زا و همچنین 
در  نه تنها  این موضوع  دارد؛  آینده  در  تورم  درباره کاهش  پیش بینی مثبت 

آمارهای رسمی کشور بلکه در آمارهای صندوق بین المللی پول از شاخص های 
اقتصادی ایران مشهود است.

این وزارتخانه تاکید کرد: کنترل رشد نقدینگی، برقراری توازن بودجه دولت 
و کاهش کسری بودجه با مدیریت هم زمان هزینه ها و درآمدها، اصلاح نظام 
بانکی و کاهش ناترازی بانک ها، مدیریت انتظارات تورمی و تقویت بخش تولید 
و عرضه کالاها و خدمات در کشور از جمله اقداماتی بوده که دولت برای کنترل 
تورم دنبال کرده است و نتیجه این اقدامات، کاهش رشد نقدینگی، پایه پولی و 

نرخ تورم طی یک سال اخیر از شهریور ۱۴۰۰ تاکنون است.
کاهش ۱۹.۷ درصدی نرخ تورم

بر این اساس نرخ رشد نقدینگی ۱۲ماهه از ۴۰.۵ درصد در پایان شهریور 

۱۴۰۰ با روندی کاهشی به ۳۷.۸ درصد در پایان مرداد ۱۴۰۱ رسید. نرخ 
رشد پایه پولی نیز از ۳9.۵ درصد در پایان شهریور ۱۴۰۰ به ۳۰.۳ درصد در 
پایان مرداد ۱۴۰۱ کاهش یافته است. علاوه بر این نرخ تورم دوازده ماهه از 
۵9.۳ درصد در پایان شهریور ۱۴۰۰ به ۳9.6 درصد در پایان شهریور سال 

جاری کاهش یافته است.
ناگفته نماند که بخشی از این تورم ناشی از اجرای طرح مردمی سازی و توزیع 
عادلانه یارانه ها و اصلاح سیاست ارز ترجیحی در ماه های نخست سال جاری 
است. حرکت بر مسیر انضباط مالی و کاهش کسری بودجه نیز اقدامی اصولی 
از سوی دولت سیزدهم بوده که در ایجاد آرامش و ثبات در اقتصاد و رسیدن به 

چشم اندازهای مثبت مهم است.
مقابله با فرار مالیاتی به جای افزایش بار مالیاتی بخش مولد

بر این اساس در پنج ماهه ابتدایی سال منابع درآمدی دولت به ۴۱۲ هزار 
دارد؛  رشد  درصد   ۵6.۵ گذشته  سال  به  نسبت  که  رسیده  تومان  میلیارد 
همچنین درآمدهای عمومی به عنوان پایدارترین جزو منابع دولت، با 66٫۵ 

درصد رشد به حدود ۲۴9 هزار میلیارد تومان رسیده است.
همچنین با تمرکز دولت بر مقابله با فرار مالیاتی به جای افزایش بار مالیاتی 
 ۷۳ قابل ملاحظه  رشد  هم  مالیاتی  درآمدهای  میزان  اقتصاد،  مولد  بخش 

درصدی داشته است.
موتورهای ایجاد تورم کنترل شده است

بر این اساس موتورهای ایجاد تورم چه از ناحیه بی انضباطی های بودجه ای، 
شبکه بانکی، خلق پول و نوسان های بی ضابطه نرخ ارز کنترل شده است، 
عواملی که طی سال ها مهار نشده بود و قاعدتاً نتیجه بخشی آن مستلزم گذر 

زمان است.
علاوه بر گزارش های مراجع آماری در داخل، صندوق بین المللی پول هم در 
جدیدترین گزارش خود موسوم به چشم انداز اقتصادی جهان از بهبود نسبی 
وضعیت تورم در ایران طی سال جاری خبر داده و پیش بینی کرده است که 
اقتصاد ایران در سال جاری برای سومین سال متوالی رشد مثبت را تجربه 

کرده و وضعیت تورم و تراز حساب های جاری ایران بهبود یابد.
با این وجود تکرار ادعای ناکامی دولت در مهار تورم و القای پیش بینی های 
منفی نتیجه ای جز دامن زدن به انتظارات تورمی و القای بی ثباتی اقتصادی 

ندارد.

وزارت اقتصاد:

هیچ شوک جدید اقتصادی در راه نیست

یک کارشناس مسکن:

فرهنگ گران خریدن مسکن در کشور جا افتاده است
یک کارشناس بازار مسکن گفت: متاسفانه به دلیل جا افتادن 
فرهنگ گران خریدن در کشور، هر زمان که خانه گران می شود 
بسیاری از افراد برای خرید هجوم می آورند و همین عامل باعث 
بازار  که  الان  مثل  زمان هایی  در  ولی  بیشتر می شود  گرانی 
مقداری افت کرده اقدام به خرید نمی کنند تا به زعم خودشان 

ارزان تر شود. 
مسکن  بازار  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  محتشم  حسن 
همیشه فراز و فرود داشته و به دلیل افزایش شدید قیمت ها 
بین سال های ۱۳9۷ تا ۱۳99 امسال مثل سال گذشته انتظار 
می رفت با یک رکود نسبی مواجه شویم و بازار مسکن کمتر از 
نرخ تورم رشد کند. اما در نیمه اول سال جاری قیمت مسکن در 

تهران حدود ۲۵ درصد افزایش یافت که غیرمنتظره بود.
وی افزود: در شهریور و مهرماه روند افزایش قیمت ها تا حد 
زیادی کاهش پیدا کرد و بازار به لحاظ تعداد معاملات و رشد 
قیمت دچار رکود شد. این موضوع از شرایط عمومی اقتصاد 
نشأت می گیرد که سرمایه گذاران در اکثر بخش های اقتصادی 

دست به عصا راه می روند.
این کارشناس بازار مسکن با بیان این که در بخش املاک دو 
گروه شامل خریداران مصرفی و سرمایه ای وجود دارند گفت: 
با توجه به کسادی و ابهام موجود، هردو گروه از بازار ملک کنار 
کشیده اند. وقتی شرایط به گونه ای است که تکلیف مردم با 
کسب و کارشان قطعی نیست سرمایه گذاری نمی کنند. بخش 

مصرفی هم در زمانی می تواند اقدام خرید خانه کند که کسب 
و کارش رونق  داشته باشد تا از طریق پس انداز و تسهیلات، 

مسکن بخرد اما هم اکنون چنین شرایطی فراهم نیست.
محتشم تصریح کرد: متاسفانه در کشور ما فرهنگ گران 
خریدن جا افتاده است. تجربه دهه های گذشته در کشور نشان 
داده وقتی قیمت یک کالا مثل مسکن بالا می رود بسیاری 

از گرانی جا  به زعم خودشان  تا  از مردم آن کالا را می خرند 
نمانند. ولی در زمان هایی مانند الان که قیمت ها متوقف شده 
یا کاهش یافته اقدام به خرید نمی کنند و می گویند نخریم 
چون ممکن است ارزان ترشود. اما معمولا بعد از مدتی دوباره 
شاهد اوج گرفتن قیمت مسکن هستیم و افراد بسیاری از بازار 
جا می ماند. بنابراین توقف قیمت مسکن کمکی به اقتصاد 

خانواده ها نمی کند و فقط به رکود دامن می زند.
وی درباره پیش بینی بازار مسکن در ماه های پیش رو گفت: 
معمولا در فصل پاییز به دلیل بازگشایی مدارس و شروع سرما با 
کاهش معاملات مسکن مواجهیم و این شرایط تا دو ماهه پایانی 

سال ادامه می یابد.
حدود ۵۰  کاهش  به  اشاره  با  مسکن  بازار  کارشناس  این 
درصدی ساخت و ساز در تهران خاطرنشان کرد: تولید مسکن 
در تهران از سالیانه ۱۵۰ هزار واحد به ۵۲ هزار واحد در سال 
افزایش  برای  را  برنامه هایی  شهرداری  بود.  رسیده  گذشته 
ساخت و ساز از جمله احداث ۱۸۰ هزار واحد نهضت  ملی 
مسکن در دستور کار قرار داد و اعلام کرد که می خواهد ساخت 
و ساز بخش خصوصی را نیز به ۱۵۰ هزار واحد برساند اما عملا 
تولید مسکن در کلان شهر تهران نسبت به سال گذشته نصف 

شده و به حدود ۲۵ هزار واحد در سال رسیده است.
محتشم، عدم مدیریت صحیح توسط وزارت راه و شهرسازی 
را در رکود بخش ساخت وساز موثر دانست و گفت: این وزارخانه 
باید یک بازبینی در سیستم مدیریتی خود داشته باشد. حدود 
۱۵ ماه از تصویب قانون جهش تولید و تامین مسکن گذشته 
و اقدام قابل توجهی برای تولید یک میلیون مسکن صورت 
در  که  بود  اعلام کرده  و شهرسازی  راه  وزارت  نگرفته است. 
شهریور ۱۰۰ هزارواحد را تحویل می دهد که این وعده هم 

عملی نشد.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی  گفت :پس از مدت ها بحث و مذاکره بر سر الزام بازپرداخت ارزی تسهیلات معوق شده 
صندوق توسعه ملی، بالاخره ۷۵ درصد معوقات تعیین تکلیف شد.

 مهدی غضنفری؛ از تعیین تکلیف ۵.۵ میلیارد دلار اقساط معوق شده صندوق خبر داد و افزود: در صندوق توسعه ملی حدود 
۷ میلیارد دلار اقساط معوقه شده یا به اصطلاح سررسید شده داشتیم که خوشبختانه با تلاش همکارانم و کمک بانک مرکزی و 
بانک ها حدود ۵.۵ میلیارد دلار آن که عدد بسیار خوبی است، تعیین تکلیف شد و برای وصول ۱.۵ میلیارد دلار آن هم همچنان 
در حال مذاکره هستیم که برخی از آن ها نیروگاهی هستند. امیدواریم تا پایان سال این میزان باقی مانده را به ۵۰۰ میلیون دلار 

کاهش دهیم.
وی با تاکید براینکه از وضعیت بازگشت اقساط معوق بسیار راضی هستم، اظهار کرد: مهم ترین دلیل این اتفاق هم این است که 
فرهنگی که عده ای درخواست بازپرداخت با ارز ۴۲۰۰ تومانی را داشتند یا به دلیل افزایش نرخ ارز بازپرداخت ارزی را به طور کلی 

نمی پذیرفتند، اصلاح شد.
غضنفری ادامه داد: این افراد دریافتند که تفکر و نگرش اشتباهی داشتند که موجب نابودی صندوق می شود و در واقع تنها 
صندوق ارزی کشور را از بین می برد. برهمین اساس اتاق بازرگانی ایران و تهران همراهی کردند و توضیحات ما برایشان قانع کننده 
بود و مشکل حل شد. رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی گفت: فرهنگ بازپرداخت ارزی به طور کامل پذیرفته شده است و 
این مهمترین دستاورد ماست که حتی از میزان تعیین تکلیف شده هم مهم تر است؛ چراکه در حال حاضر تسهیلات گیرنده ریسک 
افزایش قیمت ارز را هم محاسبه می کند که آیا می تواند با افزایش نرخ ارز بازپرداخت ارزی را با قیمت روز داشته باشد یا خیر. قبلا 
اینگونه نبود و فکری برای آن نداشتند. برهمین اساس باور برخی اینگونه شد که، چون ممکن است توان بازپرداخت ارزی نداشته 

باشند بنابراین درخواست ارزی هم ندهند که خیلی خوب و واقع بینانه شده است.

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: حدود هزار پرونده برای رسیدگی در این اداره کل مورد بررسی قرار گرفت، در این 
مرحله، ۱۸۴ پرونده مربوط به اشخاص حقیقی و حقوقی با حجم فروش بالا گزینش شد و پرونده این اشخاص جهت رسیدگی 

به اداره کل حسابرسی ویژه محول شد.
داود منظور در جلسه ستاد درآمدهای مالیاتی که با حضور معاونان سازمان، مدیران کل ستادی و مدیران کل ادارات امور 
مالیاتی شهر تهران برگزار شد، اظهار کرد: اداره کل حسابرسی ویژه که اخیراً ایجاد شد و متشکل از حسابرسان منتخب ادارات 

کل امور مالیاتی است، پرونده های بزرگ را باکیفیت و دقت بالا مورد رسیدگی قرار می دهد.
وی تأکید کرد: حدود هزار پرونده برای رسیدگی در این اداره کل مورد بررسی قرار گرفت و در این مرحله،  ۱۸۴ پرونده مربوط 
به اشخاص حقیقی و حقوقی با حجم فروش بالا گزینش شد و پرونده این اشخاص جهت رسیدگی به اداره کل حسابرسی ویژه 

محول شد.
منظور بیان کرد: تیم های حسابرسی ویژه جهت رسیدگی به این پرونده ها به استان محل تشکیل پرونده مالیاتی مراجعه کرده 

و رسیدگی ویژه و تخصصی را در محل انجام خواهند داد.
گفتنی است در این جلسه همچنین موضوع افزایش کارایی نظام مالیات بر ارزش افزوده نیز مورد بررسی قرار گرفت و در 
خصوص راهکارهای مختلف از جمله اصلاح ساختار و افزایش نظارت بر فرایندها و وصول مالیات بر ارزش افزوده در اداره کل 

بحث وبررسی شد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور تأکید کرد: نظام مالیات بر ارزش افزوده دارای کارکردها و ظرفیت های بالقوه بسیاری 
است و این قابلیت را دارد که حتی وصولی این منبع از مالیات های مستقیم نیز فزونی بگیرد و اطلاعات دقیق و شفاف مربوط به 

فروش کالا و خدمات، همواره معیار صحیح و اصولی برای تشخیص مالیات عملکرد نیز بوده است.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی:

۵.۵ میلیارد دلار از معوقات صندوق توسعه ملی وصول شد
رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور:

۱۸۴ پرونده مالیاتی در اداره کل حسابرسی ویژه بررسی می شود

حق  به  احترام  است  معتقد  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  حوزه  کارشناس  یک 
انتخاب کاربران، رعایت حقوق آنها، اطمینان نسبی از کیفیت و پایداری خدمات، 

نقش بسیار مهم و موثری در ورود و کوچ به پلت فرم های داخلی دارد.
اینکه  برای  پیشنهادی  راهکارهای  درباره  ایسنا،  با  گفت وگو  در  کشوری  محمد 
کاربران به پیام رسان های داخلی کوچ کنند اظهار کرد: بخشی از مردم حتما از این 
پیام رسان ها استفاده می کنند اما اگر می خواهند کاربران به صورت گسترده، جدی و 
موثر وارد داخلی ها شوند، باید تدابیری اتخاذ شوند.در این زمینه باید به کاربران حق 

انتخاب داد و این کار با اجبار موفق نخواهد بود.
وی افزود: تعدادی مزیت های عمومی داریم که هر کدام از اپلیکیشن ها که در کشور 
فعالیت کنند، به واسطه حضور فیزیکی که دارند می توانند این مزیت ها را به کاربران 
ارایه بدهند؛ تاکنون هم پلت فرم هایی که توسعه پیدا کرده اند، از این مزیت ها استفاده 
کرده اند و شبکه های اجتماعی هم برای اینکه رشد کنند، می توانند این کار را بکنند.
کشوری با بیان اینکه در زمینه قوانین و مقررات هم نیازمند مقرراتی هستیم که 
مسئولیت پلت فرم ها و حدود دخالت بخش های دولتی و حاکمیتی در آن مشخص 
باشد، معتقد است: در غیر این صورت با دخالت های  احتمالی، این پلت فرم ها رشد 

نخواهند کرد، بنابراین باید یک حمایت قضایی و قانونی از پلت فرم ها انجام شود.
این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در توضیح این موضوع ادامه داد: 
ممکن است نیاز باشد مقررات و قوانینی تغییر کنند، به این معنا که دایره تعریف و 
تطبیق مصادیق ما از محتوای مجرمانه گاهی به گونه ای است که این اطمینان را 

به کاربران نمی دهد که در فضای داخلی فعالیت کنند و لازم است برای این مساله 
تدبیری اندیشیده شود. وی معتقد است که بسته های حمایتی مانند معافیت های 
مالیاتی و اعطای تسهیلات به کاربران و یا اعمال تعرفه ترجیحی پهنای باند ارزان تر 
برای ورود به شبکه های اجتماعی داخلی بیشتر از آنکه مفید باشند، پر سر و صدا 
و بعضا مخرب اند چراکه درنهایت یا باید از از بیت المال برای آن ها هزینه شود یا از 
دیگر بخش ها مثل اپراتورها که عمدتا باعث بر هم خوردن توازن اقتصادی در بخش 
می شود. کشوری با تأکید بر اینکه صیانت از حقوق مجازی کاربران و اطمینان به امن 
بودن استفاده آنها از بسترهای داخلی نقش بسیار و موثری در ورود به پلت فرم های 
داخلی دارد، بیان کرد: این مسئله بسیار مهم است، اینکه مردم مطمئن باشند از 

داده و اطلاعات آن ها استفاده تجاری و غیرتجاری غیرمجاز نمی شود، نقش موثری 
در ورود کاربران به شبکه های اجتماعی داخلی خواهد داشت.

درباره  سخنانش  ادامه  در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  حوزه  کارشناس  این 
راهکارهای بلندمدت نهادهای مربوطه برای فرهنگ سازی استفاده از پیام رسان های 
داخلی تصریح کرد: به صورت بلندمدت باید قوانین به گونه ای تغییر کند که اطمینان 
به حضور کاربران در این فضا افزایش پیدا کند و این امر بر عهده نهادهای گوناگونی 
مانند نهادهای تقنینی، بالادستی و نهادهای اجرایی و  فرهنگی و حتی تخصصی 
مثل وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات است و می توانند در زمینه فرهنگ سازی، 
نقش مهمی را ایفا کنند. کشوری با اشاره به تجربه برخی کشورها در استفاده از 
پیام رسان های داخلی و بومی اظهار کرد: به طور مثال در کره جنوبی اگر مردم از 
پیام رسان های داخلی استفاده می کنند، همزمان به نمونه های خارجی هم دسترسی 
دارند و این امر در رقابت اتفاق می افتد و نکته دیگر اینکه برای پیام رسان داخلی با 

حضور نمونه های خارجی رقابت خوبی شکل می گیرد.
این کارشناس حوزه ارتباطات و فناروی اطلاعات در پاسخ به سوال آیا زیرساخت ها، 
رایانش ابری و سرورهای کشور پایداری لازم برای جذب تعداد بالای کاربر را دارند، 
اظهار کرد: به نظر می رسد با وجود توسعه مجموعه زیادی از خدمات مثل تاکسی 
اینترنتی، پلت فرم های پخش فیلم و سریال و ...مشکلی از لحاظ دانش و امکانات 
فنی نباشد ولی جزئیات این مسئله را باید از مسئولان فنی خود پیام رسان ها سوال 

کرد.

در گفت وگو با کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات بررسی شد؛

پیش نیازهای توسعه پلت فرم های داخلی چیست؟
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علی فتح الله زاده:

 ساپینتو فصل بعد هم سرمربی استقلال 
خواهد بود

 مدیرعامل جدید استقلال گفت: ساپینتو مورد حمایت من است و فصل بعد هم 
در تیم خواهد ماند. ذهنتان را از مسائل مالی بیرون بیاورید و تمرکزتان روی کار 

باشد تا دل هواداران را شاد کنید.
  علی فتح الله زاده مدیرعامل باشگاه استقلال روز سه شنبه در محل تمرین 
ریکاردو ساپینتو  با حضور  ابتدا در جلسه ای  و  پایتخت حاضر شد  آبی پوشان 

سرمربی استقلال شرکت کرد.
پس از این جلسه، فتح الله زاده در جمع بازیکنان به صحبت پرداخت و گفت: 
خیلی زودتر می خواستم در تمرین حاضر شوم و شما را ببینم ولی طی صحبتی 
که با سرمربی داشتم، گفتم بهتر است تمرکزتان روی بازی باشد و به همین دلیل 

امروز در تمرین حاضر شدم.
وی افزود: ما تیم بزرگی هستیم. شما جایی هستید که بزرگانی مثل روشن، 
حجازی، پورحیدری و ... بوده اند. همه شما همه بازیکنان خوبی هستید. طبیعتا 
برخی مطبوعات هم شیطنت های دارند. ساپینتو به من گفت که بازیکنان خوبی 
دارم و همه را می خواهم حفظ کنم. من هم نظر ایشان را تایید می کنم. یک جام 
و یک بازی جلوی ماست. شما ۱۰ بازی هم کنید، از یاد می رود ولی جام ها در یاد 

می ماند. وظیفه من تامین منابع مالی است.
مدیرعامل باشگاه استقلال تاکید کرد: قراردادها را بررسی خواهیم کرد. یک 
هفته به من وقت دهید. شنیده ام ۲ پاداش طلب دارید که آن را هم پرداخت 
می کنم. یک قرارداد اسپانسری در حال انعقاد است. از شما می خواهم چهل 
میلیون هوادار را شاد کنید. شما خوب بازی می کنید و بازی قبل حقتان بود که 
چهار گل بزنید. مربی بسیار خوبی دارید. او بازی خوانی را به خوبی بلد است و 
فرد با دانشی است. ساپینتو  مورد حمایت من است و فصل بعد هم در تیم ماست. 
ذهنتان را از مسائل مالی بیرون بیاورید و تمرکزتان روی کار باشد تا دل هواداران 

را شاد کنید.
 ساپینتو: اولویت استقلال قهرمانی است

سرمربی پرتغالی استقلال  نیزدر جریان بازدید فتح الله زاده از تمرین این تیم، 
اولویت آبی پوشان را قهرمانی عنوان کرد.

ریکاردو ساپینتو ، در صحبت هایی کوتاه خطاب به وی گفت: بازگشت دوباره تان 
را به تیم و باشگاه را خوش آمد می  گویم، شخصی هستید که تجربه زیادی دارید و 

باشگاه را خیلی خوب می شناسید، قهرمانی های زیادی به دست آورده  اید.
ساپینتو افزود: می خواهیم که مدیرعامل بداند که تمام تلاش را می کنیم و تمام 

انرژی مان را در تمام بازی ها می گذاریم که پیروز شویم.
سرمربی پرتغالی استقلال تاکید کرد: اولویت ما قهرمانی و جام های دیگر است، 

این هدفمان است و برای آن هر روز سخت کار می کنیم.

با وجود مصدومیت زمینه ای؛

اصراربیرانوند به کی روش برای پوشیدن 
شماره یک تیم ملی

دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس از هیچ تلاشی برای ماندن به عنوان شماره یک 
تیم ملی ایران فروگذار نمی شود.

براساس این گزارش، اردوهای ارزیابی فنی هفتگی تیم ملی فوتبال ایران با 
بازیکنان منتخب داخلی در حالی ادامه دارد که چهار دروازه بان برای حضور در 

لیست نهایی کارلوس کی روش حضور دارند.
علیرضا بیرانوند، محمدرضا اخباری، سیدحسین حسینی و پیام نیازمند در 
حالی رقابت خود را آغاز کرده اند که با توجه به حضور قطعی امیر عابدزاده در 
لیست نهایی کارلوس کی روش تنها دو نفر از بین آنها برای جام جهانی انتخاب 
خواهند شد. اخباری که در نخستین اردوی هفتگی ارزیابی فنی تیم ملی ایران 
غایب بود با شایعه جدی شدن مصدومیت علیرضا بیرانوند در جمع گلرها حاضر 
شد تا رقابت بیش از پیش شود. با این حال دروازه بان تیم ملی ایران در جام جهانی 
۲۰۱۸ که با بازگشت کی روش انگیزه هایش برای حضور دوباره در این رقابت ها 

افزایش یافته است هرگونه آسیب دیدگی اش را کتمان می کند.
پیگیری های خبرنگار مهر، نشان می دهد سنگربان پرسپولیس همچنان با 
مصدومیت خود دست و پنجه نرم می کند ولی مشکل او جدی نیست و می تواند 
برای بازی های گروهی تیم ملی ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ در ترکیب قرار بگیرد 
اما بیرانوند به هیچ وجه نمی خواهد این موضوع رسانه ای شود تا تمرکز او را برای 
رسیدن به هدف اصلی اش که ایستادن در دروازه تیم ملی است تحت تأثیر قرار 

دهد.
اصرار بیرانوند به حضور در چارچوب دروازه تیم ملی ایران در حالی است که رقیب 
جدی اش امیر عابدزاده در اکثر بازی های مرحله راهیابی به جام جهانی قطر از 
دروازه ایران حراست می کرد اما حالا همه چیز برای او فرق کرده است تا مدعی 
جدی پوشیدن دوباره دستکش های دروازه بانی برای تقابل با بهترین ستارگان 

فوتبال دنیا نظیر هری کین، فیل فودن، کریستین پولسیچ و … باشد.

طالقانی: کشتی ایران در دنیا سرآمد است

 باید از قهرمانان به خوبی محافظت شود
پیشکسوت کشتی گفت:  وقتی در تمام رده ها عناوین برتر را کسب می کنیم 

نتیجه اش این است که ما در کشتی دنیا سرآمد هستیم.
محمدرضا طالقانی در گفت وگویی در مورد عملکرد تیم های ملی کشتی فرنگی و 
آزاد امید در مسابقات قهرمانی جهان اظهار داشت: وقتی ما در نوجوانان و جوانان 
اول، دوم یا سوم دنیا می شویم و بعد به امیدها می رسد، نتیجه اش این است که ما 
در دنیا سرآمد هستیم. وقتی ما 6 مدال می گیریم آن هم طلا است، نشان می دهد 
که کارهای زیادی دراین بخش صورت گرفته است، چون زمانی ما یک مدال هم 

نمی گرفتیم. 
وی ادامه داد: وقتی هم مدال طلا کسب می کنیم، پرچم ما در دنیا بالا می رود و 
غرور ملی به وجود می آورد. خوشبختانه پشتوانه سازی خیلی خوبی صورت گرفته 

است. به نظرم ما می توانستیم در آزاد هم قهرمان شویم.
وی در مورد اینکه در جریان مسابقات آزاد اتفاق ناگواری افتاد و سجاد غلامی 
یکی از کشتی گیران ما به علت تخلف پزشکی مسابقات را از دست داد، گفت: 
واقعیت این است که من این موضوع را ندیدم و نمی دانم واقعا چه اتفاقی افتاد. اگر 

اینطور بوده باشد، ناراحت کننده است.
پیشکسوت کشتی تأکید کرد: ما سرمایه های خوبی داریم و در چند سال آینده 
می توانیم نتایج خوبی کسب کنیم و بزرگسالان را تقویت کنیم. ما نفراتی داریم که 
پشت هم مدال می گیرند. باید از این قهرمانان به خوبی محافظت شود. ما وقتی 
چیزی را می سازیم باید در نگهداریش هم دقت کنیم. باید این بچه ها به مسابقات 
مختلف اعزام شوند. در نهایت کشتی بزرگترین جایی است که غرور مردم ما را ارضا 

می کند. 

کارشناس فوتبال کشورمان معتقد است کیفیت فنی بازی های لیگ در ۱۰ هفته 
گذشته نشان می دهد که تیم های ایرانی یک دهه از فوتبال روز دنیا عقب هستند.

جلال چراغپور، کارشناس فوتبال کشورمان در گفت وگویی در ارزیابی سطح 
کیفی لیگ برتر در ۱۰ هفته گذشته از رقابت ها، گفت: دانش در گردش در درون 
فوتبال لیگ ایران، دانش خیلی بالایی نیست. اگر حرکاتی در فوتبال ما دیده 
می  شود که شبیه تیم های بزرگ است، فقط تقلید حرکت است و زیرساخت آن و 

فوتبالی که در اروپا بازی می کنند در لیگ کشورمان نهادینه نشده است.
فوتبال مالکانه در لیگ ایران به روز نشده است

چراغپور با بیان اینکه ابتدا باید ببینیم که چه تغییری در فوتبال اروپا در دهه جاری 
به وجود آمده است، افزود: در دهه گذشته، مربیانی مانند با تفکرات پپ گواردیولا 
و مربیان دیگر به دنبال تعداد پاس بالا در جریان یک بازی بودند و اسم آن را فوتبال 
مالکانه گذاشته بودند. وقتی فوتبال مالکانه شکل گرفت، کم کم پس از مدتی در 
فوتبال ایران هم متوجه گسترش فوتبال مالکانه در فوتبال دنیا شدیم؛ تاکتیکی که 
توپ و مالکیت را تیم حفظ می کند و به همین خاطر تعداد پاس هایی که به عنوان 

نمونه در تیم بارسا رد و بدل می شد تا ۷۰۰، ۸۰۰ پاس در هر بازی بالا رفت.
کارشناس فوتبال کشورمان با اشاره به آشکار شدن ضعف های فوتبال مالکانه 
با گذشت زمان، خاطرنشان کرد: وقتی در فوتبال مالکانه، زمان تصاحب توپ و 
تعداد پاس ها بالا رفت، مربیان متوجه شدند که آمار الگوی حمله یعنی تلاش برای 
ورود به یک سوم حریف، پایین آمده است. این تلاش می تواند سانتر، یک دو، فرار 
بدون توپ، نفوذ در مرکز، خطا گرفتن، کرنر یا گرفتن پنالتی باشد که این الگوی 
حمله ۱۲ نوع است. در نهایت الگوی حمله باید به On target یعنی زدن توپ به 
درون چارچوب ختم شود و آن وقت است که گفته می شود که یک حمله کامل 
صورت گرفته است.اگر این حمله کامل توسط دروازه بان دفع شود، گفته می شود 

که دروازه بان کلین شیت کرده است.
فوتبال مالکانه چطور اصلاح شد؟

وی در ادامه با بیان اینکه برای اینکه attend یا همان تلاش برای ورود به یک 
سوم زمین حریف داشته باشیم، به الگو نیاز داریم، افزود: دادن پاس زیاد الگو یا 
استراتژی است اما الگوی حمله نیست. چون هیچ بازیکنی جرات نمی کند به جز 

پاس دادن کار دیگری بکند، چون نمی داند چه زمانی باید پاس نفوذ بدهد.
چراغپور تاکید کرد: به همین خاطر اول نیاز به پترن یا الگوی حمله داریم، در 
مرحله دوم نیاز به attend یا همان کوشش برای رسیدن به یک سوم حریف داریم، 
در مرحله سوم باید این تلاش با تکنیک بالا تبدیل به On target  یا زدن ضربه به 
داخل چارچوب شود، یعنی اگر توپی سانتر می شود، ضربه سر در چارچوب قرار 
بگیرد. مثلا بازیکنی مثل کریم بنزما داشته باشیم که توپ ها را تبدیل به آنتارگت 
کند.این در حالی است که در دهه گذشته و رواج فوتبال مالکانه وقتی تعداد پاس 
بالا رفت، همان طور که اشاره شد آمار تلاش برای رسیدن به یک سوم حریف و زدن 

ضربه به داخل چارچوب پایین آمد.
اصرار بر استفاده از دانش ۱۰ سال پیش

کارشناس فوتبال کشورمان با اشاره به اینکه با وجود تغییراتی که در فوتبال مالکانه 
در دهه اخیر به وجود آمده است، ما در ایران بر استفاده از همان روش ابتدای اصرار 
داریم، اظهار داشت: ما در فوتبال ایران اما فقط راه رفتن را از لک لک و زاغ تقلید 
می کنیم، به همین خاطر فوتبال مالکانه را یاد گرفتیم؛ غافل از اینکه این مسئله 

تعداد گل ها را پایین می آورد.
به همین خاطر در بازی های لیگ گل های کمی رد و بدل می شود و بیشتر نتایج 
یک - صفر، یک - یک یا صفر - صفر است، اما در آن سمت در فوتبال اروپا می بینیم 
که بارسا و رئال یا سیتی و دیگر تیم ها با بازی هایشان با تعداد گل بالا مانند ۲-۴، 

6-۳ و ... همراه است.
چراغپور با بیان اینکه بالا رفتن تعداد گل ها در فوتبال اروپا به دلیل این است که 
فوتبال جهان از بازی مالکانه به نوعی که قبلا بود، عبور کرده است، خاطرنشان 
کرد: البته این بدین معنی نیست که اینکه گفته شود تعداد پاس زیاد ضعف است، 
بلکه تعداد پاس ها را به الگوی حمله یا همان Pattern منتقل کرده استY حالا 

اینکه چقدر طول می کشد که این الگوی فوتبال دنیا به فوتبال ایران بیاید، معلوم 
نیست.

تغییرات فوتبال مالکانه در دنیا
کارشناس فوتبال کشورمان با آسیب شناسی سبک بازی باشگاه های کشورمان، 
تصریح کرد: با توجه به این مقدمه با نگاهی به سبک بازی های تیم های لیگ برتر 
کشورمان می بینیم که نوع فوتبال شان در دهه گذشته مانده است و یک دهه از 

شکل جدیدی که در فوتبال دنیا ارائه می شود، عقب هستیم.
وی افزود: در یک دهه گذشته در فوتبال دنیا، تیم هایی که تعداد پاس بالا 
امباپه،  کیلیان  مانند  بازیکنانی  حاضر  در  الان  اما  بودند  توجه  مورد  داشتند، 
وینیسیوس یا والورده به تعداد پاس هایشان شناخته می شوند یا پا به توپ شدن و 
ضربه زدن به سمت دروازه؟ فوتبال دنیا در حال حاضر به سمت بازیکنانی رفته است 
که هر چه سریعتر به چارچوب ضربه بزنند و نزدیک شوند، پا به توپ شوند، فرار 
کنند. اثری از مالکیت توپی که حوصله تماشاگر را سر ببرد، نیست، مثلا توپ را جلو 
ببرند، پاس به عقب بدهند، پاس بدهند به دفاع کنار، دفاع بدهد به دروازه بان و بعد 

این تعداد پاس را شماره کنند و بگویند که تیم ما ۴۰۰ پاس داده است.
چراغپور با بیان اینکه دادن ۴۰۰ پاس بازی با پا است و گیم یا مسابقه نیست، 
ادامه داد: بازی باید الگو داشته باشد، باید الگو داشته باشد، باید حرکت داشته 

باشد. در لیگ اما این اتفاق نمی افتد و فوتبال ما دچار روزمرگی شده است.
فوتبال مان حوصله سربر شده است

کارشناس فوتبال کشورمان در پاسخ به این سوال که چرا مربیان ایرانی در یک 
دهه گذشته مانده اند و به دنبال به روز کردن دانش شان نیست، گفت: پله پله باید 
برویم؛ تماشاچی ما فوتبال روز دنیا را از تیم های ایرانی نمی خواهد، چون وقتی 
فوتبال تیم های مطرح اروپایی را از تلویزیون می بیند، ارضا می شود. موج زیادی از 
نوجوانان فوتبال دوست، بازی های اروپایی را تماشا می کنند و لیگ خودمان را مگر 

اینکه استقلال و یا پرسپولیس که بازی داشته باشند، تماشا و پیگیری می کنند.
 play وی افزود: شما از تماشای رقابت های لیگ ایران که بازی با توپ یا همان
است، خسته می شوید اما بازی های اروپایی چون گِیم است، خسته نمی شوید، 
وقتی 6۰۰ تا پاس نگاه می کنید، مثل اینکه بسکتبال و هندبال نگاه می کنید اما 
گل ندارد، کسی این بازی ها را تماشا می کند؟ فوتبال ما تبدیل به play شده است. 

۷۰ درصد فوتبال باشگاهی در ایران پِلی است و ۳۰ درصد آن گِیم است.
چراغپور اظهار داشت: گیم از ۱۲ فاکتور تشکیل شده که در فوتبال ایران کم دیده 
می شود. گیم شامل سانتر تیز، سانتر دورانی، سانتر تیر یک، سانتر تیر دو، پاس 
به عقب، من تو من، عبور فردی، پنالتی گرفتن، شوت از راه دور و... است، شما 
آمار شوت تیم های ایرانی را محاسبه کنید و آمار شوت وینیسیوس در یک بازی را 
بشمارید؛ آمار شوت های این بازیکن با تعداد شوت های چند تیم لیگ ایران برابری 

می کند!

آسیب شناسی کیفیت لیگ برتر فوتبال توسط چراغپور؛

فوتبال ایران  یک دهه از فوتبال روز دنیا عقب است

 عضو هیئت رئیسه فدراسیون والیبال گفت: ما در ۱۰ سال 
امیر غفور، محمد موسوی، سعید  مثل  گذشته ستاره هایی 
معروف و ... داشتیم که در والیبال دنیا هم جزو بهترین ها بودند؛ 

اما با همین ستاره ها یک مدال جهانی هم کسب نکردیم.
محمود افشاردوست در گفت وگو با ایرنا، در خصوص اینکه 
آیا سطح فنی لیگ برتر والیبال ایران در حد و اندازه های سطح 
فنی تیم ملی است یا خیر، اظهار داشت: برای بررسی سطح 
لیگ برتر والیبال ایران باید چند موضوع مهم را مدنظر قرار داد. 
یکی از این موضوعات، وضعیت زیرساخت ها و همینطور ساختار 
با  ایران  این زمینه فاصله زیادی بین لیگ  باشگاه هاست. در 
لیگ های معتبر دنیا مثل ایتالیا، لهستان، روسیه یا حتی ترکیه 

و ژاپن وجود دارد. 
وی افزود: در حال حاضر ما کمتر تیمی را در والیبال ایران داریم 
که دارای سالن اختصاصی باشد. در ساختار هم فاصله زیادی 
با تیم های بزرگ دنیا داریم. ضمن اینکه مسائل دیگری مثل 

کیفیت فنی مسابقات، سطح داوری و ... هم وجود دارد که باید 
به آنها پرداخته شود.

مدرس فدراسیون جهانی والیبال تصریح کرد: در خصوص 
مقایسه سطح فنی لیگ برتر ایران با لیگ های معتبر جهانی هم 
فاصله معناداری وجود دارد. در این خصوص می توان یک کار 
علمی انجام داد و آمارهای فنی لیگ ایران را در پایان نیم فصل 
و همینطور در پایان فصل استخراج و آنها را با استانداردهای 
جهانی مقایسه کرد. این مقایسه نشان خواهد داد که مثلا در 
دریافت ها یا دفاع روی تور و سایر بخش ها چقدر با لیگ های 
معتبر دنیا فاصله داریم. یکی از مهمترین ضعف های والیبال 
ایران، میزان اشتباهات فردی است. این اشتباهات فردی در 
لیگ دیده می شود و وقتی حل نشود تیم ملی را در مسابقات 

حساس دچار مشکل می کند.
افشاردوست درباره اینکه به نظر می رسد لیگ برای فدراسیون 
والیبال اهمیت چندانی ندارد، عنوان کرد: لیگ نمی تواند برای 

فدراسیون مهم نباشد. البته با وجود اینکه سال ها لیگ برتر برگزار 
شده اما هنوز باشگاه ها فاقد ساختار استاندارد هستند. این 
مسئله چندان به فدراسیون مربوط نیست. ضمن اینکه بسیاری 
از تیم های دولتی و صنعتی با تغییرات کلان مدیریتی منحل 
می شوند که این مسئله یکی از ضعف های ورزش کشور است. 
در این خصوص فدراسیون والیبال می تواند با وزارت ورزش به 
توافقی دست پیدا کند تا با تغییر مدیریت شاهد انحلال تیم ها 

نباشیم.
ملی پوش سال های دور والیبال ایران در مورد اینکه چرا توقعات 
از تیم ملی بیش از حد است، اظهار داشت: به نظر من قدرت 
والیبال ما در حد ۱۰ قدرت برتر دنیا است. ما در ۱۰ سال گذشته 
ستاره هایی مثل امیر غفور، محمد موسوی، سعید معروف و ... 
داشتیم که در والیبال دنیا هم جزو بهترین ها بودند؛ اما با همین 
ستاره ها یک مدال جهانی هم کسب نکردیم. البته جزو چهار تیم 
لیگ ملت ها شدیم و سوال این است که حضور در نیمه نهایی 

لیگ ملت ها به این معناست که والیبال ایران جزو ۴ قدرت برتر 
دنیا محسوب می شود؟ جواب من خیر است. ما دوست داریم در 
همه رشته ها بهترین نتیجه را کسب کند. وقتی تیم ملی می بازد 
همه ناراحت می شوند. عملکرد بازیکنان در برخی تورنمنت ها 
آنقدر عالی است که باعث بالا رفتن توقعات می شود. اما برای 
از  باید برنامه ریزی صورت گرفت. یکی  حضور مداوم در اوج 
این برنامه ریزی ها باید برای اصلاح لیگ باشد. همه قدرت های 
برتر والیبال دنیا دارای لیگ های معتبری هستند و این مسئله 

می تواند برای ما یک چراغ راه باشد.
وی افزود: ما این پتانسیل را داریم که پیشرفت کنیم و حتی 
روزی جزو ۴ قدرت برتر والیبال دنیا شویم؛ اما باید خیلی چیزها 
را تغییر دهیم. اولین تغییر باید در ساختار باشگاه ها رخ دهد. 
باید در این زمینه به کشورهایی که جزو قدرت های والیبال دنیا 
محسوب می شوند نزدیک شویم. اگر ساختار باشگاه ها اصلاح 

نشود حفظ همین جایگاه هم سخت است.

فاصله زیادی با لیگ های معتبر دنیا داریم؛

افشاردوست: با ستاره های پیشین هم مدال جهانی نگرفتیم

افشاریان: شاید اواخر نیم فصل دوم از VAR استفاده کنیم

 ناراضی ام! نمی دانم چرا رفتار داوران اینطور شده است
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: اگر بخواهم خوشبینانه بگویم شاید 
اواخر نیم فصل دوم بتوانیم از VAR استفاده کنیم اما نه در همه ورزشگاه ها بلکه 

۵-۴ ورزشگاهی که خیلی خوب می توان در آن ها کار کرد .
 VAR افشاریان درمورد جلسه روزسه شنبه  مدیران فدراسیون فوتبال برای ورود
به کشورمان اظهار داشت: مهدی تاج به دلیل حضور در یک سفر در این جلسه 
غایب بود. تمام ارکان رسمی مثل حراست فدراسیون، نماینده سازمان بازرسی، 
نمایندگان دو شرکت AVS و اسلومو، احمدرضا براتی، کارگروه VAR و من در این 
جلسه حضور داشتیم و صحبت های دو شرکت در کنار مسائل فنی و حقوقی آن  ها 

ارائه شد. تفسیرها و تحلیل های لازم هم انجام شد.
وی افزود: قرار است نامه نگاری های دیگری با دو شرکت در زمینه حقوقی و فنی 
انجام بدهیم. امیدوارم بتوانیم خیلی سریع پس از دریافت جواب آن ها به نتیجه 
واحدی برسیم و یکی از شرکت ها را انتخاب کنیم. امیدوارم پس از ورود تجهیزات 
یکی از شرکت ها آموزش داوران را شروع کرده و سپس کارهای بعدی را انجام 

بدهیم.
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال درخصوص زمان پاسخ شرکت های طرف 
مذاکره گفت: زمانی که خودمان برای دریافت پاسخ خواسته ایم خیلی سریع 
است و اجازه نمی دهیم پروسه زمانی را آن ها انتخاب کنند بلکه خودمان زمان را 
انتخاب می کنیم زیرا مشخص است چه می خواهیم. خودمان را منتظر زمان آن ها 
نمی گذاریم و سعی داریم کارها را با هم جلو ببریم اما موضوع مشخص این است که 

حداقل و حداکثر زمان خودشان را به ما گفته اند. 
افشاریان عنوان کرد: شاید بتوانیم در زمان جام جهانی آموزش داوران را داشته 
باشیم . به این شرط که با یکی از شرکت ها قرارداد ببندیم . موضوع مهم تر این است 
که باید همه فیفا را در جریان همه رفتارها و نامه ها قرار بدهیم. پروژه ای هم پیش از 
این کامرانی فر مطرح کرد که به نتیجه نرسید . امیدوارم بتوانیم VAR را طبق آنچه 
شایسته است جلو ببریم اما می دانم مباحث فنی، آموزشی و سایر موارد مربوط به 

VAR زمانبر است و امیدواریم خوب اجرا شود.

وی درمورد اینکه حمید سجادی و مهدی تاج خیلی امیدوار هستند پس از جام 
جهانی و در نیم فصل دوم لیگ برتر از VAR استفاده شود، گفت: خیلی خوشحالم 
وزیر ورزش روی این موضوع وسواس دارد. بی شک این اتفاق به ما کمک می  کند . 
مهدی تاج نیز بسیار مصر است چنین اتفاقی بیفتد. من هم اگر بخواهم خوشبینانه 
بگویم شاید اواخر نیم فصل دوم بتوانیم از VAR استفاده کنیم اما نه در همه در 

ورزشگاه ها بلکه ۴_۵ ورزشگاهی که خیلی خوب می توان در آن ها کار کرد .
رئیس کمیته داوران درمورد اینکه آیا قرار است در اواخر لیگ از VAR آفلاین 
استفاده شود، گفت: باید این سیستم را زخمی کنیم اما  آفلاین استفاده نمی شود 

بلکه استاندارد استفاده خواهیم کرد.
با این تفاسیر امروز قراردادی برای VAR امضا نشد،  افشاریان درمورد اینکه 
توضیح داد: خیر به هیج وجه. این دو شرکت رفتارهای خود،کارهایی که قرار است 
برای  ما، انجام بدهند، کشورهایی که پیش از این با آن ها کار کرده بودند، معرفی 

کردند. درواقع تاریخچه ای ارائه کرده و بچه های کارگروه VAR نیز با سعه صدر این 
مطالب را دریافت کردند و امیدوارم در آینده به نتیجه برسیم.

فدراسیون فوتبال با هیچ شرکتی قرارداد اجرا نمی کند 
وی درباره اینکه آیا باشگا ه ها برای تعیین بودجه VAR، به فدراسیون نامه زده اند، 
گفت: فدراسیون فوتبال با هیچ شرکتی قرارداد اجرا نمی کند بلکه آن را انتخاب 
با توجه به ساختار  با باشگاه ها است . خود باشگاه ها  می کند و اجرای قرارداد 
ورزشگاه شان VAR می خرند. امکان دارد یک ورزشگاه به دلیل ساختارش نیاز به 

هزینه بیشتری داشته باشد  اما تاکنون باشگاه ها چنین نامه نگاری نکرده اند.
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال درمورد اینکه علیرضا سهرابی مدعی شده 
خانه داوری از پای بست ویران است، گفت: به نظرات این پیشکسوت داوری 

فوتسال احترام می گذارم.
افشاریان درخصوص انتقادات باشگاه پیکان به قضاوت حمید حاج ملک در بازی 
این تیم با هوادار و احتمال محرومیت این داور، اظهار داشت: هنوز نمره قضاوت 
حاج ملک را ندیده ام اما شک نکنید با هر داوری که نمره استاندارد نداشته باشد 
برخورد می کنیم. وی درمورد اینکه آیا همچنان از عملکرد کمک داوران ناراضی 
است، گفت: باور کنید هنوز ناراضی هستم. واقعا نمی دانم رفتار داوران چرا اینگونه 

شده و خود من مقداری ناراضی هستم.
رئیس کمیته داوران درباره اینکه آیا قبول دارد تمرکز نداشتن داوران سبب به 
حاشیه کشیده شدن بازی می شود، توضیح داد: بچه ها می توانند مدیریت کنند 
تا حداقل رفتارهای نامتعارف شکل نگیرد. البته قابل توجیه نیست که یک مربی با 
رفتارهای خودش بخواهد ما را قضاوت کند اما داوران می توانند بهتر مدیریت کنند.
افشاریان درخصوص مشکل هدست داوران گفت: با ورود VAR مشکل هدست 
هم حل می شود. هر زمانی این سیستم بیاید، هر ورزشگاهی یک هدست شش 

کاربره خواهد داشت. 
وی درمورد اینکه آیا حامی مالی داوران قسط هایش را پرداخت می کند، گفت: 

بله

رئیس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم از برگزاری مسابقات کیک بوکسینگ با حضور چهره های شاخص این رشته و معرفی نفرات 
اول تا سوم خبر داد.

علی یزدی در گفت وگویی اظهار کرد: مسابقات کیک بوکسینگ قهرمانی استان قم به مناسبت گرامیداشت هفته وحدت و هفته تربیت بدنی با 
کیفیتی بسیار خوب، استقبال قابل توجه رزمی کاران و سطح بالای مبارزه ها به انجام رسید و برترین های خود را شناخت.

وی افزود: این دوره از مسابقات کیک بوکسینگ قهرمانی قم به علت محدودیت فضا در دو هفته با حضور تعداد ۴۲۰ شرکت کننده برگزار شد و 
رزمی کاران برای کسب رتبه های اول تا سوم در رده های سنی نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان با یکدیگر رقابت کردند.

رئیس هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم افزود: طبق برنامه در هفته نخست شاهد برگزاری رقابت  های رده سنی نونهالان و نوجوان با 
عنوان جام گرامیداشت شهدای نوجوان کربلا بودیم و در هفته دوم پیکارهای رده های سنی جوانان و بزرگسالان برگزار شد و برترین ها معرفی مورد 
تجلیل قرار گرفتند. وی با بیان اینکه ۱6۰ نفر از شرکت  کنندگان در این رده پیکار کردند، خاطرنشان کرد: در رده سنی جوانان به ترتیب ابوالفضل 
خویه، مصطفی محمدی، سیدیوسف میرهاشمی، حمیدرضا رضایی، امیرحسین صالحی نیا، علی اصغر زند قهوه چی، مهدی ایمانی و سیدمجتبی 
نوری رتبه های برتر را کسب کردند. یزدی بیان کرد: در پایان مسابقات رده سنی بزرگسالان نیز وحید اسماعیل گنجه، حسن عموحسینی،  فرهاد 
امیری، محمدجواد رفیعی مقدم، محمدعارف صالحی، علیرضا منگلی، رضا حیدریان، ابوالفضل جعفری و داود زارعی به عنوان نفرات برتر اوزان 

مختلف روی سکوی نخست ایستادند.

رییس هیات کشتی استان قم گفت: تیم کشتی فرنگی نوجوانان قم به مرحله نهایی مسابقات لیگ کشوری اعزام 
شد و با سه تیم دیگر کشور رقابت خواهد کرد. 

هادی علیایی در گفت و گویی اظهار داشت: مرحله نیمه نهایی لیگ کشتی فرنگی نوجوانان کشور در حالی از فردا 
چهارم آبان ماه شروع خواهد شد که تیم کشتی فرنگی هیات استان قم در شهر آبادان با تیم های توابع تهران و دو 

نماینده استان خوزستان دیدار می کند.
وی بیان کرد: در وزن ۴۵کیلوگرم حسین قادری، در ۴۸ کیلوگرم کامین امیری، در ۵۱ کیلوگرم امیرمحمدعابری، 
در ۵۵ کیلوگرم محمد جواد ابوطالبی و در وزن 6۰ کیلوگرم متین ابدالی و ابوالفضل صفری برای نماینده قم روی 

تشک خواهند رفت.
وی ادامه داد: در وزن 6۵کیلوگرم امیر مهدی سعیدی نوا،  در وزن ۷۱ کیلوگرم ابوالفضل رسولی، در وزن ۸۰ 
کیلوگرم علی میکائیلی، در وزن 9۲ کیلوگرم امیرابوالفضل لطفی و یاسین آقایی و در وزن ۱۱۰ کیلوگرم امیرحسین 

شریف پور برای تیم قم کشتی می گیرند.
علیایی افزود:  سرمربی این تیم مهدی علیزاده  پورنیا است و مهدی مرادحاصلی به عنوان مربی و  محمدعلی حیدری 

به عنوان مربی و داور در رقابت های لیگ کشتی فرنگی کشور حضور خواهند داشت.

 هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم :

برترین های کیک بوکسینگ قم معرفی شدند
رییس هیات کشتی استان قم:

اعزام تیم کشتی فرنگی قم به مرحله نیمه نهایی لیگ کشور

آگهی اخطار موضوع ماده ۱۴۹ قانون ثبت
واقع در  از ۱۰6۷9 اصلی  ثبتی ۴۸ فرعی  اینکه پلاک  به  باتوجه  احتراما 
بخش یک قم به مساحت ۱99/۰۰ مترمربع سابقه صدور سند مالکیت داشته 
ودرحال حاضر مساحت ملک مذکور ۷/۳۳ مترمربع افزایش داشته که مشمول 
ماده ۱۴9 قانون ثبت میباشد وارزش مقدار ۷/۳۳ مترمربع اضافه مساحت 
به مبلغ ۱۷۸۲6۵6 ریال ارزیابی وبابت هزینه ماده ۱۴9 اصلاحی قانون ثبت 
ریال طی فیش سپرده اجرایی شماره ۲۰6۵6۴ درتاریخ  مبلغ ۱۷۸۲6۵6 
۱۴۰۱/۰۷/۲۸ به حساب ذیحسابی ثبت اسناد واملاک کشور تودیع شده 
است لذا از آنجائیکه نشانی از آقای سید علیرضا چاوشی یا نماینده قانونی 
ایشان بدست نیامده است، بدینوسیله به نامبردگان اخطار می گردد نسبت به 
دریافت وجه تودیعی در صندوق ثبت اقدام نمایند زیرا بدلیل سپری شده مهلت 
پیش بینی شده در قانون وجه مذکور قابل وصول نخواهد بود.)م الف ۱۵۷9۴(
اقدام کننده:بخشی
مهدی زارع شحنه-سرپرست ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم
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عضو هیات علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی: 

احزاب باید حلقه واسط بین مردم و حاکمیت باشند
عضو هیات علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی 
گفت: احزاب باید حلقه واسط بین مردم و حاکمیت باشند و 
بتوانند صدای آنها را به گوش مسئولان برسانند و مسئولان را 

پاسخگو کنند و خودشان هم پاسخگو به نظام باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسن مهاجرنیا روز سه شنبه 
در نشست علمی راهبردهای تحزب در نظام اسلامی که در 
مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی در قم برگزار 
شد افزود: تجمیع کننده منافع مردم، حلقه واسط بین ملت 
و حاکمیت برای جلوگیری از شکاف های مزمن و گسست 
تبدیل  اسلامی،  نظام  در  مشارکت  افزایش  مخرب،  های 
کننده مشارکت توده ای به مشارکت نهادمند، قانونگذاری 
ها بر اساس اراده و افکار عمومی، جلب رضایت عامه و رقابت 

گفتمانی سالم از دیگر کارویژه های حزب در نظام اسلامی 
است.

وی، امر به معروف و نهی از منکر، افزایش سطح آگاهی 
عمومی، گسترش عقلانیت و تعدیل هیجانات توده ای و افراط 
گرایی، جهت دهی به تمایلات اجتماعی و افکار عمومی را 
از نیز از دیگر کارویژه های مهم احزاب ذکر کرد و گفت: در 
ناآرامی های اخیر کشور، جای احزاب قوی و تاثیرگذار برای 

حل و فصل مسائل، بسیار خالی است.
وی ادامه داد: حزب در جامعه اسلامی باید فراتر از حوزه 
بپردازد، در  از منکر  و جلوگیری  به معروف  امر  به  سیاست 
شرایط کنونی، حزب اسلامی باید به کمک نظام و حاکمیت 
با گسترش معروف ها در جامعه، دایره منکرات را  تا  بیاید 

کاهش دهد.
صورت  به  حزبی  عقلانیت  اینکه  به  اشاره  با  مهاجرنیا 
خودجوش از افراط و تفریط در جامعه جلوگیری می کند، 
گفت: بخشی از مشکلات امروزی جامعه، به دلیل نبود احزاب 
قوی و کارآمد برای گسترش عقلانیت و تعدیل هیجانات است.
وی ادامه داد: اگر در جامعه اسلامی احزاب قوی و فعال 
مطابق با مبانی دینی و قانون اساسی حضور داشته باشند، 

خود به خود عقلانیت گفتمانی ایجاد خواهد شد.
مهاجرنیا با اشاره به اینکه لازمه حیات یک حزب، داشتن 
چارچوب فکری و رقبای گفتمانی است، گفت: اگر حزبی 
نماینده فکری یک گفتمان نباشد و در مقابل یک گفتمان 

خود را بازسازی نکند خود به خود از بین خواهد رفت.

برگزاری  های  دوره  در  که  احزابی  از  خیلی  افزود:  وی 
بروز پیدا می کنند  و  انتخابات به صورت قارچ گونه ظهور 
ولی بعد از انتخابات به کما می روند به دلیل نداشتن رقیب 
گفتمانی است که بخش های مختلف جامعه را نمایندگی 

کند.
عضو هیات علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی بیان 
داشت: امروز در شرایط آشوب در کشور، به دلیل اینکه حزب 
نداریم، برخی هنوز تردید دارند که مشکل کجاست، آیا بحث 
صرفا حجاب است یا مشکلات اقتصادی، سیاسی، فرهنگی 
و غیره نیز دخیل هستند؟ چون حزب قوی وجود ندارد کسی 
نمی تواند جمع بندی کاملی از مسائل داشته باشد. در این 

شرایط همه چیز جنبه زمینه ای و بهانه ای پیدا می کند.

سخنگوی دولت درجمع دانشجویان قمی حضوریافت؛

حاشیه های سفر بهادری جهرمی به قم

سفر ۲ روزه علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت سیزدهم به قم و برنامه های 
اجرا شده او تاکنون دارای حاشیه هایی بوده است. 

براساس این گزارش ، بهادری جهرمی شامگاه دوشنبه در بدو سفرش به قم در 
جمع دانشجویان دانشگاه قم در خوابگاه حاضر شد و به گفت و گو و خوش و بش 

با آنان پرداخت.
او در این بازدید شنوای انتقادها و پیشنهادهای دانشجویان از عملکرد دولت و در 

مورد اعتراضات اخیر در کشور نیز پاسخگوی مطالب دانشجویان شد.
با توجه به این که روزدوشنبه رئیس دانشگاه قم از سوی وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری تغییر پیدا کرده بود شایعاتی در برخی سایت های خبری و فضای مجازی 

قم منتشر شد که سخنرانی بهادری جهرمی در دانشگاه قم لغو شده است.
یکی از کانال های خبری پرمخاطب قم در این زمینه نوشت: بسیج دانشجویی 
دانشگاه قم اعلام کرده به دلیل آنکه رئیس این دانشگاه تغییر یافته و هنوز در محل 
دانشگاه مستقر نشده است و به دلیل لزوم حفظ شأنیت جایگاه سخنگوی دولت، 
برنامه سخنرانی علی بهادری جهرمی که قرار بود ساعت 9 صبح روز سه شنبه در 
تالار شیخ مفید دانشگاه قم با حضور دانشجویان این دانشگاه با موضوع عملکرد 

دولت سیزدهم در ۱۵ ماه اخیر برگزار شود لغو شده است.
با وجود این شایعات سخنرانی بهادری جهرمی صبح روز سه شنبه در تالار شیخ 

مفید دانشگاه قم برگزار شد که با حاشیه هایی همراه بود.

در حالی که سالن محل برگزاری سخنرانی بهادری جهرمی حدود ۸۰۰ نفر 
ظرفیت داشت پیش از آغاز سخنرانی او، هر دو طبقه سالن مملو از جمعیت شده 
بود و ده ها تن از دانشجویان سرپا مشغول گوش دادن به سخنان سخنگوی دولت 
بودند که بهادری جهرمی در  طی سخنانش از افراد ایستاده خواست به روی سِن 

بیایند.
بهادری جهرمی در همان ابتدای سخن برای اطمینان خاطر دانشجویان پشت 
تریبون اعلام کرد که شخصا هر گونه مشکل احتمالی که ممکن است  برای سوال 
کنندگان پیش بیاید را پیگیری می کنم و هیچ کس از سوال و موضوعی که می 

خواهد مطرح کند ترسی به دل راه ندهد.
وی در ادامه از رویکرد دولت از گفت  و گو با مردم سخن گفت و تاکید کرد که دولت 

عزمی مصمم برای برچیده شدن دیوارهای فاصل بین دولت و مردم دارد.
سخنگوی دولت در ادامه با صبر و روی گشاده به سئوالات دانشجویان منتقد، 

پاسخ داد.

در برخی مواقع شعارهای عده ای اقلیت اما پر سر و صدا سبب می شد تا 
سخنگو سخنش را مدتی متوقف یا با صدایی بلند صحبت کند.

قم  دانشگاه  مفید  شیخ  تالار  در  حاضر  دانشجویان  برخی  ایرنا،  گزارش  به 
شعارهای ساختارشکنانه نیز سر می دادند که بهادری جهرمی با روی باز از آنها 
استقبال می کرد و معتقد بود ریشه بسیاری از اعتراض ها را در عدم گفت  و گوی 
ادواری بین مردم و مسئولان و همچنین دیکتاتوری رسانه های معاند و سوء 

مدیریت های داخلی چند سال گذشته باید جست و جو کرد.
سخنرانی سخنگوی دولت که ساعت 9:۱۰ آغاز شده بود تا ساعت ۱۱:۳۰ به 
طول انجامید که لحظات پایانی آن ملتهب تر از ابتدای آن بود و اقلیت پر سر و 

صدا، با شعارهای ساختار شکنانه فضای گفتگو را ملتهب کردند.
سخنگوی دولت نیز مدام از دانشجویان درخواست می کرد که شأن دانشگاه را 

حفظ کرده و دو طرف به یکدیگر توهین نکنند.
در حالی که خبرنگار اعزامی از صدا و سیمای تهران قصد مصاحبه با یکی از 
دانشجویان معترض را داشت عده ای دیگر با سر دادن شعارهایی مانع از انجام 
گفتگوی آن خبرنگار با دانشجویان شدند. پس از خروج بهادری جهرمی از سالن 
جلسات، در محوطه دانشگاه نیز دو طرف شعارهایی سر دادند که منجر به برخی 
درگیری های فیزیکی نیز شد که با همکاری دانشجویان در زمان کوتاهی مدیریت 
شد. با خداحافظی سخنگوی دولت از جمع، عده ای از دانشجویان که تعداد 
آنها حدود صد نفر بودند با سر دادن شعارهای متداول این روزها، به سمت سلف 
دانشگاه حرکت کرده و پس از مقاومت مسوولان غذا خوری با شکستن شیشه 
درب سلف به صورت مختلط وارد فضای غذا خوری شدند که در نهایت غذا در 

محوطه بیرونی دانشگاه توزیع شد.
گفتنی است از زمان حضور دانشجویان در سلف تا توزیع غذا بیش از یک ساعت 
به طول انجامید. یکی از عکاسان که برای ثبت تصاویر مراسم سخنرانی سخنگوی 
از دانشجویان تندروی حامی  بود؛ توسط عده ای  به دانشگاه قم رفته  دولت، 
اغتشاشات مورد ضرب و شتم واقع شد و دوربین وی مورد آسیب قرار گرفت. وی 

هم اکنون در بیمارستان به سر می برد
پایان بخش برنامه های بهادری جهرمی در قم حضور در دبیرستان امیرکبیر قم و 

گفت و شنود با دانش آموزان این مدرسه بود.
بهادری جهرمی که در فاصله سال های ۱۳۷6 تا ۱۳۷۸ بخشی از دوران دبستان 
خود را در مرکز آموزشی امیرکبیر قم گذرانده است ساعتی را کنار دانش آموزان 
مقطع متوسطه امیرکبیر بود و ضمن اجرای یک بازی، هماهنگ بودن همه 

بخش های کشور با یکدیگر برای دستیابی به اهداف را متذکر شد.

شده،  دستگیر  فرانسوی  جاسوسان  اتهامات  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرم علیه امنیت ملی ایران و جاسوسی است. 

مسعود ستایشی روز سه شنبه در نشست خبری و در پاسخ به سئوالی درباره 
دستگیری جاسوسان فرانسوی و نقش آنان در اغتشاشات و آشوب های اخیر، 
گفت: این یک پرونده مهم است که ابعاد آن نیاز به کار فشرده دارد و اکنون در 

مرحله تحقیقات قرار دارد که با دقت، سرعت و صحت در حال انجام است.
وی ادامه داد: اتهامات این افراد اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرم علیه 

امنیت کشور و جاسوسی است.
ستایشی اظهار داشت: اطلاعات ذی قیمت و راهبردی مختلفی از متهمان به 
دست آمده است و همچنان ضابطان خاص قوه قضاییه با تمسک به روش های 

علمی و فنی در این پرونده پیگیری موضوع هستند.
سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: این تئوری که سرویس های غربی برای 
و  نیست  نظریه صرف  در حد  دیده اند  تعبیرناشدنی  مردم خواب های  امنیت 
با  داده های متعددی وجود دارد که دشمنان قسم خورده جمهوری اسلامی 
برنامه های قبلی درصدد  خشونت سازی، به خطر انداختن امنیت شهروندان، 

مدیریت احساسات و عواطف و شایعه سازی رسانه ای هستند.
وی گفت: هجمه رسانه ای را باید با قدرت رسانه پاسخ داد و علاوه بر این از افراد 
بازداشت های زنجیره اطلاعات و داده هایی به دست آمده که در شرف تکمیل 
است و با تشکیل جلسه فوق العاده اطلاع رسانی ضابطه مند و شفاف خواهد شد.
ستایشی با اشاره به سالروز شهادت آیت الله سیدمصطفی خمینی فرزند بزرگوار 
امام راحل، افزود: ایشان در عمر کوتاه خود کارنامه ارزشمند و افتخارآمیزی در 
جامعه و حوادث انقلاب برجای گذاشتند و جدای از فعالیت اجتماعی و سیاسی 
به عنوان شخصیت برجسته علمی بسیار موفق عمل کردند و در ساحت تحقیق 

و پژوهش و تألیف نیز آثار ارزشمندی از ایشان دارند.
آغاز رسیدگی به پرونده های اغتشاشات در چهار استان

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی درباره تعداد افراد بازداشت شده، 
در  حاضر  افراد  که  بود  این  قضاییه  قوه  به  انقلاب  معظم  رهبر  فرمان  گفت: 
اغتشاشات تقسیم بندی شوند و روزی که این فرمان را دریافت کردیم با صدور 

اطلاعیه ای از آغاز تفکیک متهمان خبر دادیم.
این اغتشاشات  افرادی که در  ستایشی اظهار داشت: غربالگری و تفکیک 
مرتکب جرم شدند، آغاز شده است و افراد کم گناه دارای جرم خفیف که آشوب 
ایجاد نکرده و امنیت مردم را مورد تعرض قرار نداده باشند، مورد رأفت اسلامی 
تحریق،  از جمله  مرتکب جرایم عمدی  که  با کسانی  اما  قرار خواهند گرفت 
تخریب و قتل عمد شده باشند حتما برخورد قوه قضاییه عبرت آموز، قاطعانه و 
بازدارنده خواهد بود؛ البته رسیدگی به جرم و صدور حکم در صلاحیت دادگاه 

صالحه است.
ستایشی افزود: با دستور رئیس قوه قضاییه دادسراها با سرعت و دقت لازم امور 
را انجام دادند و بخشی از پرونده ها منتهی به صدور قرار مجرمیت و کیفرخواست 

شده است و حسب مورد به دادگاه ارجاع می شود.
سخنگوی قوه قضاییه اظهارداشت: طبق گزارش ها از محاکم، این محاکمات 

در استان های تهران، البرز، اصفهان و کردستان آغاز شده است.
وی گفت: در جرایم خفیف نیز افراد بلاقید آزاد نمی شوند و درباره آنها قرار 
تامین لازم صادر می شود و در اثنایی که قرار صادر شده و پرونده مهیای صدور 
کیفرخواست می شود و نظر دادسرا به دادگاه منعکس می شود، شرایط آنها از 
سوی ضابطان عام و خاص مورد بررسی قرار می گیرد و اگر این افراد از کرده خود 

پشیمان باشند به آنها ارفاق می شود.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره تصاویر منتشر شده از زندان 
اوین و آخرین اقدامات درباره وقوع این حادثه گفت: جا دارد که از همه رسانه ها 
اعم از دیداری، شنیداری و نوشتاری در جهت اطلاع رسانی شفاف، ضابطه مند 

و قابل دفاع به سهم خود و به نمایندگی از قوه قضاییه تشکر کنم.
است،  بیگانه  رسانه های  شگردهای  از  یکی  افکنی  ابهام  اینکه  بیان  با  وی 
اظهار داشت: با مستندی که ارائه شد، موجبات رسوایی شایعات آتش سوزی 
بازداشتگاه اوین را فراهم آورد. مرکز رسانه قوه قضاییه اولین مجموعه سازمانی 
بود که مبادرت به اطلاع رسانی در این زمینه کرد و آخرین داده ها را به سمع و 
نظر شهروندان رساندند و ملاحظه شد که این اطلاع رسانی توانست بسیاری از 

نکات را که موجب ابهام شده بود، پاسخگو باشد.
ستایشی خاطرنشان کرد: با توجه به عملکرد رسانه های بیگانه باید گفت هجم 
دروغ سازی این رسانه ها کاملًا آنها را از مرجعیت رسانه ای که صداقت اولین 
شرط آن است، خارج می کند؛ با این حال ما آمادگی داریم به محض اینکه این 

داده ها جمع بندی و بررسی شد به مرور محضر عزیزان ارائه شود.
دستگیری ۲۵ نفر در حادثه آتش سوزی زندان اوین

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال دیگری درباره شناسایی عاملان وقوع 
حادثه اوین گفت: درباره حادثه بازداشتگاه مورد سوال، پرونده ای در دادسرای 
ویژه امور جنایی تشکیل شده است و کسانی که در تحریق و تخریب عمدی 
در موسسه کیفری مورد بحث نقش داشتند و مرتکب جرم شدند، شناسایی 

شده اند.
وی ادامه داد: این افراد تفهیم اتهام شده اند و پرونده در حال تحقیقات است و 

نتیجه اقدامات و تصمیمات اعلام خواهد شد.
آخرین  افزود: طبق  این حادثه  در  زندانی  به فوت هشت  اشاره  با  ستایشی 
اطلاعات اکنون ۲۵ نفر که در این حادثه نقش داشتند در مرحله تحقیقات قرار 
دارند و ممکن است در ادامه از این تعداد کاسته شود یا افراد دیگری نیز اضافه 

شوند.
آشوب طلبان  این  اقدام  نتیجه  در  که  زندانیان  از  اظهارداشت: عده ای  وی 
صدمه دیده اند نسبت به اقدام عاملان اغتشاش و آشوب در زندان طرح شکایت 

کردند.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: برنامه ریزی آشوبگران از بند سارقان، آشوب و 
حادثه مورد نظر رخ داد تا آنها از زندان فرار کنند اما هیچ زندانی نتوانست از 
بازداشتگاه اوین متواری شود. این واقعه می توانست تبعات بیشتری داشته باشد 

که همه اینها با لطف الهی و اقدامات همکاران ذی مدخل محقق نشد.
اورژانس، فوریت های  به موقع فراجا، آتش نشانی،  وی اضافه کرد: حضور 
پزشکی موجب شد، دامنه این آشوب مدیریت شود؛ جا دارد از این همکاران 
تقدیر شود. بعد از این حادثه، تمام زندانیان به جای مناسب منتقل شدند و 
بازداشتگاه  در  پزشکانی  شد،  فراهم  هایشان  خانواده  با  آنها  تماس  موجبات 
مستقر شده و تمام مددجویان را از نظر سلامتی بررسی کردند و قوه قضاییه هم 
تلاش کرد تا در اطلاع رسانی سریع، صادقانه و شفاف از این حادثه داشته باشد.
ستایشی خاطر نشان کرد: متاسفانه درباره این آشوب، شایعاتی از سوی رسانه 
های خارجی و برخی رسانه های داخلی مطرح شد مانند شلیک خمپاره و وجود 

مین که این ۲ نکته را تکذیب می کنم.
ستایشی با اشاره به سالروز سخنرانی امام راحل درباره موضوع کاپیتولاسیون، 
گفت: در این لایحه که با هدف و موضوع ملت فروشی و وطن فروشی در زمان 

رژیم ستمشاهی صورت پذیرفت، مملکت را به غرب فروختند.
به گفته او، در دوره ستمشاهی وجود بیش از ۲۵ هزار مستشار آمریکایی بیانگر 
وابستگی شدید کشور به استکبار بود که امام راحل با اقتدار کامل با این اقدام 

مقابله کرد و هزینه آن را به واسطه تبعید ۱۴ ساله نیز پرداخت کرد.
وی اضافه کرد: استقلال خواهی و مبارزه با غربزدگی در مقابل هیمنه غرب و 
آمریکا در طول سده اخیر همواره وجود داشته است و این اقدام ارزشی همچنان 

توسط لایه های مردمی دنبال می شود.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: رمز موفقیت و استمرار مقاومت، تضمین کننده 

موفقیت است و هرجا که با دشمن مقابله کردیم، موفق شده ایم.
ستایشی با اشاره به سالروز شهادت شهید فهمیده، اظهار داشت: پیشتازی 
جوانان و نوجوانان از ابتدای پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی تاکنون از جمله 

وجوه برجسته و ارزشی انقلاب اسلامی است.
وی ادامه داد: دلبستگی و اعتقاد نسل کنونی به انقلاب و اصول اولیه آن از 
جمله عدالت و مقابله با تبعیض ناروا و ایستادگی در برابر دخالت بیگانه و احیا 

عزت ملی اگر از نسل های اول انقلاب بیشتر نباشد کمتر نیست.
مسئولان قدر جوانان و نوجوانان را می دانند

ستایشی تصریح کرد: مسئولان قدر جوانان و نوجوانان را می دانند و باید زمینه 
را با هوشمندی و درایت و کفایت همانگونه که در بیانیه گام دوم نیز مورد توجه 

رهبر معظم انقلاب واقع شده است برای حضور این افراد فراهم کنند.
سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به ایده ریاست قوه قضاییه مبنی بر گفت وگو، 
اظهار داشت: اصل این طرح مورد استقبال همه صاحبنظران لایه های مختلف 

جامعه واقع شد و نشان از درستی اصل ایده و راهبرد آن است.
وی خاطرنشان کرد: همان گونه که رئیس قوه قضاییه اعلام کرد اگر در اثر 
گفتگوها مشخص شود که رویه و رویکردها اشتباه بود، این جسارت و شهامت 

وجود دارد که رویه ها و رویکردهای جدید جایگزین شود.
ستایشی با اشاره وظایف و تکالیف قوه قضائیه در زمینه جهاد تبین تاکید کرد: 
مسائلی که رهبری در زمینه احیای کرسی های آزادی اندیشی و جهاد تبیین 
از مشکلات  به احسن وجه صورت گیرد حتما بخشی  و  یکایک  اگر  داشتند 

برطرف خواهد شد.
وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی بر اساس روحیه مردمی و حضور همه جانبه 
آحاد مردم شکل گرفت بیان کرد: در انقلاب اسلامی هیچ دسته و گروهی حذف 
نشدند بلکه براساس گفته های امام راحل منبعث از قرآن کریم، همه ملت به پا 
خواستند. پس از انقلاب همین موضوع در بیان رهبران انقلاب و امامین انقلاب 
اسلامی تجلی پیدا کرد و همه زیر پرچم واحد و زیبای انقلاب اسلامی منسجم 

و متحد بودند.
ستایشی اضافه کرد: همین انسجام بود که جنگ هشت ساله در نهایت به نفع 
ملت بزرگ ایران خاتمه یافت. این ایستادگی و مقاومت پس از جنگ به همین 
ترتیب پیش رفت و هر کجا ملت در کنار هم بودند، موفقیت های خیره کننده 

به دست آمد.
تحریق و تخریب جرم سیاسی تلقی نمی شود

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی درباره اظهارات منجر به دوقطبی 
سازی جامعه از سوی برخی سیاسیون که موجب اختلاف افکنی می شوند، آیا 
این موضوع جرم محسوب می شود یا نه گفت: برخی از موارد به صراحت در 
قانون جرم سیاسی که در جلسه علنی روز دوشنبه ۲۰ اردیبشهت ماه سال 9۵ 

تصویب شد، مشخص شده است و طبق قانون مواردی از جمله سرقت، غارت 
اموال و ایجاد تحریق و تخریب مصداق ماهیتی در قانون مجازات اسلامی دارد و 

مشمول جرم سیاسی تلقی نمی شود.
وی با اشاره به ماده ۳ قانون جرم سیاسی، گفت: برخی موارد که در ماده ۳ 
قید شده است که جرم سیاسی تلقی نمی شود مانند تحریک مردم به درگیری و 
کشتار، تجزیه طلبی و آشوب در شمول جرایم سیاسی نیست و جداگانه مطابق 
قوانین، موضوعه و قوانین ماهیتی و شکلی مورد تصمیم گیری و اتخاذ نظر واقع 

می شوند.
ستایشی افزود: مشارکت و معاونت و حتی شروع جرم در اینگونه موارد جرم 
یا  و  قصاص  و  حدود  مستوجب  جرایم  مانند  دیگری  موارد  و  نیست  سیاسی 
سوءقصد به مقامات داخلی و خارجی، آدم ربایی و گروگان گیری، بمب گذاری و 
تهدید به آن و هواپیماربایی و راهزنی دریایی، سرقت غارت اموال، ایجاد حریق و 

تهدید امنیت در شمول جرم سیاسی تلقی نمی شوند.
وی با بیان اینکه نشر اکاذیب اگر با نگاه سلطه و اخلال در امنیت کشور نباشد 
در شمول این ماده محسوب خواهد شد، اظهار کرد: اما نسبت به سایر موارد نشر 
اکاذیب مقررات موضوع ماده ۷۴6، 69۸ و ۲۸6 قانون مجازات اسلامی است 
و قانونگذار موارد مختلف را شناسایی و مشخص کرده است و در صورت وجود 
عناصر مادی و معنوی تشکیل دهنده جرم باید از سوی قاضی در محکمه صالح 
بررسی و نسبت به آن اتخاذ تصمیم کند بنابراین اتخاذ تصمیم برعهده قاضی 

رسیدگی کننده است.
آخرین وضعیت دانشجویان بازداشتی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره بازداشت دانشجویان گفت: 
از ابتدا ریاست قوه قضاییه دستورات موکدی در راستای تعیین تکلیف عاجل و 

قانونی دانشجویان تحت پیگرد و بازداشتی صادر کرد.
وی ادامه داد: این موضوع به دادستان کل کشور محول شد و او هم مراتب را 
مدیریت کرد و بیشتر دانشجویان در همان روزهای ابتدایی آزاد شدند و اکنون 

تعداد بسیار محدود و انگشت شمار یاز دانشجویان بازداشت هستند.
این دانشجویان وظیفه  ستایشی توضیح داد: براساس گزارش های موثق، 
با برخی گروه های  ارتباطات خاصی  و  برعهده  خاصی در میدان اغتشاشات 
خاص تابلودار و جنایت پیشه داشتند و علیه کشور اقدام کردند که این موضوعات 

در دست بررسی قرار دارد.
آمارهای مبارزه با قاچاق مطلوب نیست 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی در مورد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
گفت: قبول داریم که آمارها در این زمینه مطلوب نیست.

وی افزود: ضابطان و کسانی که در این عرصه خدمات مؤثر و ویژه ای دارند، در 
صدد پیگیری جدی هستند که با موضوع قاچاق کالا و ارز با جدیت و قاطعیت 
برخورد کنند و برنامه های کنترلی و مقابله ای خوبی نیز تدارک دیده شده که به 

زودی عملیاتی خواهد شد.
وی ادامه داد: معاونت مبارزه با قاچاق در دادستانی کل کشور هماهنگی های 
ویژه ای با ستاد مبارزه با قاچاق، سازمان ها و کارگروه های مربوطه دارند و تفاهم 
نامه های خوبی منعقد شده است و سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 

هم هماهنگی هایی با گمرک دارد و مشکلات به حداقل رسیده است.
قاچاق کالا،  با  مبارزه  زمینه  در  نیز  استان های ساحلی  در  افزود:  ستایشی 
ابلاغیه و دستورالعمل های لازم با توجه به شرایط ارائه شده است و اکنون در 
حوزه گمرکات مشکلاتی وجود دارد که اعتقاد داریم با سرعت باید این مشکلات 

حل شود.
به گفته سخنگوی قوه قضاییه، مبارزه با قاچاق کالا، اقدامی فرا قوه ای است و 
همه دستگاه های دست اندرکار با تمسک به مقررات و قوانین مربوطه باید اقدام 
کنند و اگر نیاز به قوانین جامع و کامل تری است، قوه مقننه آمادگی این موضوع 
را دارد و شورای نگهبان هم این شرایط را برای کمک دارد و دولت نیز سهم قابل 

توجهی در حوزه مبارزه با قاچاق کالا و ارز دارد.
قاتل محیط بان نجفی دستگیر شده است 

سخنگوی قوه قضاییه درباره آخرین اقدامات در مورد دستگیری قاتل محیط 
بان برومند نجفی، گفت: به محض وقوع قتل و براساس دستور دادستان عمومی 
و انقلاب کرمانشاه، پرونده به بازپرس ویژه قتل ارجاع شد و بدون درنگ اقدامات 
قضایی به صورت فنی و تخصصی انجام شد و کارآگاهان پلیس آگاهی نیز با 

اقدامات فنی و تخصصی پیگیر مساله شدند.
ستایشی اظهار داشت: در این اتفاق علاوه بر فرد اصلی، ۲ نفر دیگر نیز به 
اقدامات خوبی که صورت  با  و  عنوان معاونت در وقوع جرم شناسایی شدند 

گرفت، شاهد دستگیری ضارب و معاونین وی بودیم.
تشکیل پرونده برای برخی بازیگران، ورزشکاران و روزنامه نگاران

و  ورزشکاران  بازیگران،  با  که  سوال  این  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
روزنامه نگارانی که در جریان اغتشاشات اخیر مسائلی را بدون سند و مدرک اظهار 
کردند، آیا پرونده تشکیل شده است، گفت: پرونده هایی در این رابطه تشکیل 
شده و عده ای از این افراد به استناد دلایل موجود طبق موازین و قوانین احضار 
شده و از آنها سوال و حسب مورد بازداشت شدند. دستگاه قضایی در این رابطه 

به وظایف خود عمل کرده و در مورد آن نیز اهتمام دارد.
اعلام جرم علیه دروغ پردازی رسانه های غربی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره دروغ پراکنی رسانه های غربی 
در ایام سپری شده و طرح شکایت دستگاه قضا نسبت به نحوه فعالیت این 
شبکه ها به محاکم بین المللی، گفت: واقعا تعارفی در این قضیه وجود ندارد و 
دریافت  ما  که  براساس گزارش هایی  دادستانی کل کشور  که  باشید  مطمئن 
کردیم بر این اعتقاد استوار هستند که علیه بوق های استکباری که در خارج از 

کشور فعال بوده و مشغول دروغ پراکنی هستند، اعلام جرم کنند.
وی تاکید کرد: دادستان کل کشور بر این مهم استوار هستند و حتما این مهم را 
انجام خواهند داد همچنین این مسئله در جلسه شورای عالی مسئولین قضایی 

مطرح شده و رئیس قوه قضاییه هم رهنمودهای لازم را ابلاغ خواهند کرد.
ایجاد  تخریب،  تحریک،  هدایت،  در  رسانه ها  این  اینکه  بیان  با  ستایشی 
ناامنی های داخلی نقش داشتند، اضافه کرد: این تحریکات منجر به دست زدن 
به فعالیت های تروریستی شده است و اینها همه از ناحیه نهادهای ذی مدخل 
در حال مستندسازی است؛ بنابراین پیگیری لازم و قاطع از سوی محاکم داخلی 
و خارجی دستگاه قضا انجام خواهد شد و تمهیدات سازوکارهای بین المللی آن 

فراهم شده است.
توضیح سخنگوی قوه قضاییه درباره اظهارات حسن عباسی درباره 

ورزشکاران و همسران آنها
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اظهارات حسن عباسی درباره 
ورزشکاران و همسران آنان و اینکه آیا در این زمینه پرونده ای تشکیل شده است 

گفت: شکایتی مطرح نشده و پرونده ای هم تشکیل نشده است.

سخنگوی قوه قضاییه:

اتهام جاسوسان فرانسوی اجتماع و تبانی علیه امنیت ملی است
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بپرهیز از کوچك شمردن دشمن؛ چرا 
که از مراقبت، باز می دارد؛ و چه بسیار 

کوچکی که بر بزرگ پیروز شد!

چهار شنبه -4 آبان ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5605

شرح نهج البلاغة : ج20 ص 282 ح 231

هشدار به خریداران سکه؛ از طلافروشی ها سکه نخرید 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر با بیان اینکه خرید سکه از طلافروشی ها ممنوع است، گفت: سکه را از واحدهای 
صنفی دارای پروانه کسب و تخصصی سکه فروشی خریداری کنید.نادر بذرافشان گفت: خریداران سکه توجه داشته 
باشند حتما سکه  را از رسته سکه فروشان و واحدهایی که دارای جواز سکه فروشی و جواز کسب از اتحادیه طلا و 
جواهر ستند، خریداری کنند.وی افزود: مردم همچنین دقت کنند کارت وکیوم سکه خریداری شده متعلق به همان 
واحد صنفی باشد و هولوگرامی که اتحادیه در اختیار سکه فروشان می گذارد حتما روی سکه باشد.بذرافشان ادامه 
داد: وقتی طلافروشی سکه ای را از شخصی خرید می کند بدون آنکه کارشناسی شود که آن سکه بانکی است یا 
غیربانکی به مشتری بعدی می فروشد و در این میان هیچ مدرکی هم ردو بدل نمی شود و مشکلات بعدی پیش 
می آید.وی با اشاره به رسیدگی به شکایات مردم بیان کرد: سال گذشته تیم بازرسی اتحادیه طلا و جواهر حدود ۳۰۰ 

واحد صنفی را به دلیل تخلفات صنفی پلمب کرد.

ایران در مهرماه بیش از ۶۰۰ بار لرزید
 براساس گزارش مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران، شبکه های لرزه نگاری مرکز لرزه نگاری کشوری در ماه گذشته 
تعداد 6۰۳ زمین لرزه را ثبت کردند. براساس این گزارش، این زمین لرزه ها در نواحی مختلف ایران و نواحی مرزی 
رخ داده است و توسط شبکه های لرزه نگاری ثبت و تعیین محل شده اند. در مهرماه ۱۴۰۱ تعداد ۱۱ زمین لرزه 
با بزرگی بیش از ۴ در داخل کشور توسط مرکز لرزه نگاری کشوری به ثبت رسیده است که بزرگ ترین آنها در روز 
چهارشنبه ۱۳ مهر ساعت ۳:۵۱ در خوی آذربایجان غربی با بزرگی ۵.۴ در مقیاس امواج زمین رخ داده است. 

همچنین، منطقه تخت واقع در استان هرمزگان نیز سوم مهر شاهد وقوع زمین لرزه با بزرگی ۵.۱ بوده است.
 

عیادت سخنگوی دولت از عکاس مضروب قمی
سخنگوی دولت از عکاس خبرگزاری فارس که پس از نشست دانشجویی روزسه شنبه در دانشگاه قم مورد ضرب 
و شتم برخی دانشجویان معترض قرار گرفته بود، عیادت کرد. علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت با حضور در 
یکی از بیمارستان های شهر قم،از عکاس خبرگزاری فارس که پس از نشست دانشجویی روزسه شنبه  در دانشگاه قم 
مورد ضرب و شتم برخی دانشجویان معترض قرار گرفته بود، عیادت کرد و در جریان وضعیت سلامتی او قرار گرفت.
وی در این عیادت ضمن ابراز ناراحتی از رفتار تند برخی دانشجویان نسبت به یکدیگر و برخورد فیزیکی با عکاسان و 

خبرنگاران از این عکاس دلجویی کرد و برای او آرزوی بهبودی و سلامتی کرد.

بهادری جهرمی: علی کریمی می تواند به کشور برگردد
علی بهادری سخنگوی دولت با اشاره به علت قطعی اینترنت پس از حوادث اخیر، اظهار داشت: دولت سیزدهم 
هیچ وقت اینترنت را قطع نکرده است بلکه برخی پیام رسان های خاص فیلتر شدند. وی درمورد اینستاگرام ادامه 
داد: این شبکه اجتماعی تحت کنترل حاکمیت دیکتاتوری آمریکا عمل می  کند. وی با اشاره به شعار دانشجویان در 
حمایت از علی کریمی گفت: وی می تواند به داخل کشور برگردد، کسی با وی مشکلی ندارد؛ دیکتاتوری رسانه ای 

اجازه نمی دهد که صدای واقعیت و حقیقت حتی به گوش ورزشکاران برسد. 

فردوسی پور مهمان سفره دانشجویان شریف شد
که  روزی است  روزسه شنبه  در دانشگاه شریف حاضر شد.به گزارش خبرآنلاین؛ چند   عادل فردوسی پور 
دانشجویان دانشگاه شریف نهارها را در حیاط و مقابل سلف می خورند و پس از اتفاقاتی که در سلف این دانشگاه 
رخ داد، وارد آن نمی شوند.ظهر روزسه شنبه عادل فردوسی پور مجری محبوب برنامه 9۰ و گزارشگر فوتبال که استاد 

دانشگاه شریف هم هست، در جمع دانشجویان این دانشگاه مقابل سلف حاضر شد و با آنها روی زمین نهار خورد.

نسخه رسایی برای دانشجویان معترض شریف 
حمیدرسایی نماینده اسبق مجلس پیشنهاد کرد که دانشجویان معترض دانشگاه صنعتی شریف اخراج و ۱۰ تا 
۱۵ سال ممنوع الخروج شوند. حمیدرسایی در توییتی هدف دانشجویان معترض را اقامت  اروپا دانست و نوشت: 
»اراذلی که به  اسم دانشجو هرروز به بهانه ای دانشگاه شریف را متشنّج می کنند، دنبال بهانه ای برای اخراج و در گام 
بعد اقامت گرفتن در اروپا هستند. او ادامه داد: راه مواجهه با آنها مطابق ضوابط دانشگاه، ابتدا اخراج و سپس ممنوع 

الخروجی ۱۰ تا ۱۵ ساله است. باور کنید وحشی بازی در محیط دانشگاه تمام می شود«

شهادت دو نیروی سپاه سلمان در زاهدان 
 دو نفر از نیروهای سپاه سلمان در زاهدان هدف اصابت گلوله افراد ناشناس قرار گرفته و به شهادت رسیدند.به 
گزارش ایسنا، بعد از ظهر روزسه شنبه  سرهنگ پاسدار »مهدی ملاشاهی« و برادر بسیجی »جواد کیخا« از پرسنل 
سپاه سلمان سیستان و بلوچستان در میدان تامین اجتماعی زاهدان هدف اصابت گلوله افراد ناشناس قرار گرفته 

و به شهادت رسیدند.

سرپرست مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

کاهش ۵۰درصدی جان باختگان حوادث ترافیکی 
سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: تعداد فوتی های ناشی از 
حوادث ترافیکی این استان درمهرماه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۵۰ درصد کاهش 
نشان می دهد.  جلیل گودرزی فر در گفت وگویی افزود: در مهرماه امسال 6 نفر و در مهر سال گذشته 
۱۲ نفر به دلیل حوادث ترافیکی در صحنه حادثه فوت کردند که از این تعداد یک نفر راکب موتورسیکلت 
بوده است. وی اضافه کرد: در مهرماه ۱۴۰۱ ،  ۳9 هزار و ۳۱۲ تماس با مرکز اورژانس ۱۱۵ قم برقرار 
و منجر به انجام ۸ هزار و ۷9۸ ماموریت شد و در مدت مشابه ۳6 هزار و 6۴۸ تماس با این مرکز برقرار 
و منجر به انجام ۷ هزار و ۷66 ماموریت گردید. وی ادامه داد: این ماموریت ها در سال جاری منجر به 
امدادرسانی به 9 هزار و ۴9۰ مصدوم و بیمار و پارسال به ۸ هزار و ۲99 نفر شد.به گفته گودرزی فر، در 
مهر امسال و سال گذشته به ترتیب یک هزار و 9۰۲ و یک هزار و 6۴۸ حادثه ترافیکی در استان قم رخ داد 

که منجر به مصدومیت ۲ هزار و ۵۳۲ نفر و ۲ هزار و ۱۱۵ نفر شد.

بازرپرس شعبه ۱۳ دادسرای عمومی و انقلاب استان قم خبرداد:
 بازداشت ۴ کلاهبردار کارت های بانکی همشهریان قمی

چهار متهم به اتهام کلاهبرداری ۱۲ میلیارد ریالی از کارت های بانکی همشهریان قمی بازداشت 
شدند.

  محمد کشاورزی، بازپرس شعبه ۱۳ دادسرای عمومی و انقلاب استان قم در گفت وگو با خبرنگار ما 
از دستگیری ۴ متهم در قالب دو پرونده کلاهبرداری اینترنتی خبر داد. وی در اختیار کلاهبردران قرار 
دادن کارت عابر بانک و رمز آن توسط مالباختگان را زمینه ساز این کلاهبرداری خواند و گفت: متهم 
بعد از کپی برداری از کارت عابر بانک با در اختیار داشتن رمز مبالغ حساب های بانکی کارت را برداشت 
می کرد. بازپرس شعبه ۱۳ دادسرای عمومی و انقلاب قم ارزش ریالی این کلاهبرداری را بیش از ۱۲ 
میلیارد ریال بیان کرد و افزود: متهمان مبلغ فوق را با خرید از برخی فروشگاه های مجازی به کالای 
دیگری به خصوص طلا تبدیل می کردند. پول شویی جعل رایانه ای و کلاهبرداری رایانه ای اتهام اعلامی 

از سوی بازپرس پرونده برای متهمان است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف  ۱۰۰ کیلو تریاک در عملیات مشترک پلیس 
فرمانده انتظامی استان از کشف حدود ۱۰۰ کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک پلیس قم و یزد خبر داد .

سردار سید محمود میرفیضی با اعلام این خبر، اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با 
مواد مخدر استان قم مشخص شد، فردی قصد دارد بوسیله یک دستگاه تریلی یک محموله مواد مخدر 
را از استان کرمان به مقصد استان قزوین منتقل و در حال عبور از حوزه استحفاظی استان یزد است، 
بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. وی اضافه کرد: در ادامه با اعلام به پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان یزد، طی عملیاتی تریلی شناسایی، توقیف و قاچاقچی دستگیر شد. فرمانده 
انتظامی استان قم با اشاره به اینکه در بازرسی از داخل کابین خودرو توقیفی 9۸ کیلو و ۳۰۲ گرم تریاک 

کشف شد، گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده تحویل مرجع قضائی شد.
 

سرپرست پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

دستگیری جاعل مهر ساعت زنی پاسگاه پلیس راه 
سرپرست پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری جاعل مهر ساعت زنی پاسگاه پلیس 

راه آزاد راه "تهران-قم" خبر داد  
سرهنگ جعفر عباسعلی پور اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه راننده یک دستگاه 
اتوبوس برون شهری با جعل مهر دفترچه ثبت ساعت زنی با متن "پاسگاه پلیس راه آزاد راه تهران – قم" 
در محورهای مواصلاتی کشور تردد می کند، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار 
گرفت. وی افزود: کارآگاهان در ابتدا با مطلع شدن از این اقدام مجرمانه بلافاصله با بررسی های صورت 
گرفته و اطلاع از مسیر حرکت و مقصد بعدی، پس از هماهنگی لازم با مقام قضائی و تعامل با پاسگاه 

پلیس راه "سلفچگان" نامبرده را هنگام تحویل دفترچه به افسرنگهبان پاسگاه دستگیر کردند.
سرپرست پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه در بازرسی از اتوبوس ژلاتین 

مجعول نیز از وی کشف و ضبط شده است.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم با اشاره به این که نانوایی های 
فعال در استان ساعت کاری مشخصی دارند که باید رعایت شود، گفت: هر 
واحد نانوایی در هر ماه ۲ روز استراحت دارد و اگر بیش از این مقدار نانوایی 

تعطیل شود، تخلف است. 
سعید محمدی در گفت وگویی اظهارداشت: نان غذای اصلی مردم به شمار 
می آید و در همین راستا اداره کل غله و خدمات بازرگانی با همکاری اتحادیه 
نانوایان استان تلاش می کند روند فعالیت نانوایی ها در قم برای خدمت رسانی 

هرچه بهتر به شهروندان به بهترین صورت ممکن دنبال شود.
نانوایی در جاهای مختلف  وی افزود: سهمیه آردی که برای واحدهای 
تخصیص داده شده است، برای نانوایی نیست بلکه برای مردم آن منطقه 
است تا با سهولت به نان مورد نیازشان دسترسی پیدا کنند، اما در مواقعی 
برخی از نانوایی ها متناسب با سهمیه ای که دریافت کردند، نان تحویل مردم 

نمی دهند.
وی ادامه داد: انجام کارهایی همچون بسته  بندی نان های پخته شده در 
نانوایی و فروش آن به قیمت بالاتر در سوپرمارکت ها، خشک کردن نان و 

فروش آن به دامداران و همچنین فروش آرد سهمیه ای و عرضه خارج از شبکه 
آن از مصادیق تخلف است و با افرادی که این کارها را انجام دهند برخورد 
لازم صورت می گیرد. محمدی با اشاره به این که برای جلوگیری از بروز تخلف  
در حوزه آرد و نان نیازمند مشارکت فعال مردم در زمینه نظارت بر عملکرد 
نانوایی ها هستیم، گفت: البته اکثر نانوایان استان حتی بیش از ظرفیت 
و بدون استراحت و در هر زمان و هر شرایطی برای خدمت به مردم تلاش 

می کنند و ما از ایشان قدردانی می کنیم.
نانوایی های فعال در استان در هر ماه به طور میانگین به ۱۲ هزار تُن گندم 
برای پخت نان مصرفی مردم نیاز دارند که اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم 

این میزان گندم را تامین می کند و در این زمینه کمبودی وجود ندارد.
نانوایی دارای پروانه کسب در این استان فعال است که آرد  ۸۵۵ واحد 
مورد نیازشان در قالب یارانه ای درجه یک و دو دریافت می کنند. از این تعداد 
نانوایی که در مناطق مختلف شهر قم و سایر نقاط استان مستقر هستند، 
۲۸۲ واحد یارانه ای درجه یک و ۵۷۳ واحد یارانه ای درجه ۲ است؛ تفاوت این 

دو در نرخ آردی است که دریافت می کنند.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد :

تعطیلی ماهانه بیش از دو روز نانوایی ها تخلف است

استاندار قم:

برای حل مسائل آموزش و پرورش همه پای کار بیایند

شهردار قم تاکید کرد:

لزوم توجه به تمرکززدایی
 در قانون جدید شهرداری ها

با اشاره به اهمیت سیاست تمرکززدایی در برنامه های اجرایی کشور  شهردار قم 
گفت: متأسفانه شاهد تمرکزگرایی و کم شدن اختیارات مدیریت شهری در قانون جدید 

درآمدهای پایدار شهرداری ها هستیم. 
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای 
اسلامی شهر قم، با اشاره به قانون جدید شهرداری ها در حوزه درآمده پایدار اظهار 
داشت: چند نکته در این قانون مطرح بوده که بسیار زیربنایی بوده و باید به آن توجه 
کرد. وی کل این قانون را پوشش دهنده ۵ درصد از درآمدهای پایدار و هزینه های 
شهرداری ها دانست و افزود: قانونی که از سال 6۳ منتظر آن بودیم تنها ۵ درصد از 
درآمده و هزینه های شهرداری ها را پوشش می دهد و ضمانت اجرایی برای قسمت های 

مهم آن نیز وجود ندارد و بعضی از موارد تا امروز تحقق عینی پیدا نکرده است.
شهردار قم تمرکزگرایی در قانون جدید را روشن دانست و بیان کرد: 6 برنامه در 
جمهوری اسلامی پیاده شده که بر تمرکززدایی تأکید داشته و دولت اختیاراتی را به 
استاندارها واگذار کرده ولی هنوز به مدیریت شهری و پارلمان شهری واگذار نشده و 
در حال حاضر مدیریت یکپارچه شهری که ارائه داده شده در آن تمرکزگرایی دیده شده 
است. وی به کاهش اختیارات شوراها در قانون جدید اشاره کرد و گفت: قرار بود 
اختیارات شوراها افزایش پیداکرده و شوراها به پارلمان های محلی تبدیل شده و بین 
وظایف ملی و محلی تفکیک انجام شود، اما متأسفانه کاملًا مخدوش شده و جایگاه 
سازمان ها شهرداری ها نیز تثبیت نشده است و تا امروز ازنظر شورای نگهبان غیرقانونی 
بوده و جایگاه سازمان شهرداری ها به عنوان اتحادیه شهرداری ها عنوان شده و اتحادیه 
شهرداری ها عقل منفصل شهرداری ها است. دکتر سقائیان نژاد با ابراز نگرانی از کاهش 
اختیارات شوراها اضافه کرد: با پیشرفت این روند ما شاهد دولتی شدن شهرداری ها 
خواهیم بود و باید در مدیریت یکپارچه شهری به آن توجه کنیم و تا قبل از تصویب در 

مجلس شورای اسلامی با کمیسیون های تخصصی اشکالات آن را رفع کنیم.
کاهش اختیارات شورا و شهرداری درقانون جدید درآمدهای پایدار

قانون جدید  در  دراین جلسه  گفت:  نیز  قم  اقتصادی شهرداری  و  مالی  معاون 
درآمدهای پایدار شهرداری ها فرصت های قابل توجهی برای کسب درآمدهای پایدار 
ایجاد نشده است و شاهد محدودیت های در اختیارات شهرداری و شورای شهر هستیم.
سید مرتضی حسام نژاد با اشاره به قانون جدید شهرداری ها در حوزه درآمده پایدار 
در شهرداری به چند نکته اشاره کرد و اظهار داشت: در قانون جدید فرصت های 
قابل توجهی برای کسب درآمدهای پایدار ایجاد نشده است و شاهد محدودیت های در 
اختیارات شهرداری و شورای شهر هستیم. وی تمرکزگرایی در مدیریت شهری را عامل 
اتلاف زمان و فرصت دانست و افزود: متأسفانه تمرکزگرایی عامل اتلاف زمان، فرصت 
و منابع شده و باید توجه داشته باشیم شهرها در شرایط مشابه نبوده و پتانسیل های 

یکسانی ندارند و نمی توانیم برای آن ها نسخه واحدی تدوین کنیم.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم تأکید کرد: تصویب قانون جدید شهرداری ها 
به نوعی پسرفت بوده و اتفاق خاصی در افزایش درآمدهای شهرداری ها ندارد و باید برای 

توانمندسازی شهرداری ها قانون موردبررسی مجدد کارشناسان قرار گیرد.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  خبرداد:

جذب ۵۰ نیروی جدید با برگزاری 
آزمون در شهرداری قم

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم از جذب ۵۰ نیروی جدید با برگزاری 
آزمون در شهرداری قم خبر داد. 

سید ابوالفضل اسماعیلی در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای اسلامی 
شهر قم، تصویب قانون جدید درآمدهای پایدار شهرداری ها را موردبررسی قرارداد و 
اظهار داشت: قانون درآمد شهرداری ها در 6 بند در حال اجرا است و با تنها ذکر عنوان 

درآمد پایدار نمی توانیم به اهداف خود دست پیدا کنیم.
وی متمرکز شدن همه موارد به شورای عالی استان ها را یکی از نقاط ضعف قانون 
باید به صورت مستقل عمل کند و شورای  جدید دانست و افزود: مدیریت شهری 
ندارد.  را  جزئی  صورت  این  به  شهری  مسائل  کارشناسی  ظرفیت  استان ها  عالی 
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم، سپس به جذب ۵۰ نیروی جدید 
در شهرداری قم اشاره کرد و گفت: از سال 9۴ تا ۱۴۰۱ تعداد یک هزار و ۱۸۰ نیرو 
از شهرداری خارج شده است و ۵۴۲ نفر واردشده اند که از این تعداد ۱۷۲ نفر نیروی 
آتش نشان بودند. وی 6۳۸ نفر تعداد خروجی ها را از ورودی ها بیشتر اعلام و ابراز 
کرد: برای جذب ۵۰ نیروی جدید، کل مناطق، سازمان ها ، معاونت ها و مدیریت های 
شهرداری بازدید شده و نیروها را موردبررسی قرار داده ایم که با توجه به بررسی های 
انجام شده ۲۰ نیرو برای سازمان قطار شهری و ۳۰ نیرو برای کل شهرداری با تفکیک 
تخصص هایی که نیاز دارند در نظر گرفته شده است. اسماعیلی با اشاره به عدم مجوز 
وزارت کشور و ابطال آیین نامه اداری استخدامی شهرداری ها برای جذب نیرو تصریح 
کرد: عدم قانون برای جذب نیرو در شهرداری ها به زودی ما را دچار مشکلات زیادی 
کرده و باید برای این معضل تدابیری اندیشیده شود. وی تأکید کرد: آزمون تنها باید 
از طریق سازمان سنجش و جهاد دانشگاهی برگزار شود درحالی که قبلًا شهرداری 
خودش آزمون برگزار می کرد که در این زمینه دفترچه راهنمایی آزمون نیز با کمک جهاد 

دانشگاهی تهیه شده است.
 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

انتقاد از عدم تعیین تکلیف
 تجاری های پردیسان 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم به مشکلات تجاری منطقه پردیسان اشاره 
کرد و گفت: تاکنون اداره کل راه و شهرسازی از واگذاری ۲۵ درصد تجاری این منطقه 

خودداری کرده است.
نرجس نیازمند در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای اسلامی شهر قم 
به برگزاری کنگره ملی شهدا در قم اشاره کرد و اظهار داشت: باید از اقدامات شهرداری 
به خصوص معاونت خدمات شهری و اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
قم در برگزاری کنگره ملی تقدیر کرد. وی برگزاری کنگره شهدا را در جهت گسترش 
به عنوان  شهر  شورای  که  کمکی  نوع  هر  افزود:  و  دانست  شهادت  و  ایثار  فرهنگ 
تصمیم گیرنده با آن موافقت کند، موجب گسترش فرهنگ ایثار و شهادت و کاهش 
آسیب های اجتماعی در جامعه خواهد شد و تمام اعضای شورا با آن موافق هستند. 
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: کنگره ملی شهدا بعد از ۲۸ 
سال مجدد در قم برگزار می شود و از تمام کشور در شهر حضور پیدا می کنند و باید 

باشکوه تمام برگزار شود.
عدم صدور مجوز جدید برای مشاور املاک در پردیسان 

وی به مشکلات تجاری منطقه پردیسان نیز اشاره کرد و گفت: پردیسان با بخش های 
دیگر شهر بسیار متفاوت بوده و خانه ها ساخته شده بدون آنکه امکانات رفاهی خدماتی 
و تجاری برای آن ها دیده شود و اداره کل راه و شهرسازی از واگذاری ۲۵ درصد تجاری 
این منطقه خودداری کرده است. نیازمند، تمدید تجاری موقت ها را عامل رفع بخشی 
از مشکلات منطقه پردیسان دانست و تصریح کرد: مشاور املاک هایی که تا امروز 
فعالیت داشتند می توانند مجوز خود را تمدید کنند و به فعالیت خود ادامه دهند اما 
مجوز جدیدی برای مشاور املاک داده نمی شود ولی برای خدمات محله ای مجوز 

جدید صادر می شود.

 
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

نام گذاری ۲۲ خیابان و کوچه جدید
 به نام شهدا 

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم از نام گذاری 
۲۲ معبر و شارع جدید به نام شهدا خبر داد.

سید مجتبی سبحانی ثابت در پنجاه و هشتمین جلسه علنی و رسمی شورای 
اسلامی شهر قم از نام گذاری ۲۲ معبر و شارع جدید به نام شهدا خبر داد و اظهار 
داشت: نام گذاری معابر به نام شهدا یکی از اولویت های مدیریت شهری بوده و در این 

دور از نام گذاری معابر نیز این مهم لحاظ شده است.
وی از نام گذاری سه خیابان به نام بانوان شهیده نیز خبر داد و افزود: در این نام گذاری 
جدید نام سه بانوی شهیده نیز انتخاب شده است تا بزرگداشتی برای شهدای بانوی 

شهر باشد.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد: 
پس از تصویب نام ها، ساخت تابلوی معابر به نام این شهدا در دستور کار سازمان 

زیباسازی قرارگرفته و طی آیین بزرگداشتی در معبر نصب می شود.

استاندار قم با تاکید بر اینکه موانع در مسیر تولید باید شناسایی و رفع شود، گفت: 
بخش عمده تغییر در دولت در پاسخ گویی به مردم است و باید این تغییر در جامعه 

محسوس باشد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی روز سه شنبه سوم آبان ماه در کارگروه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید که در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، در خصوص 
مصوبه درخواست آب اضافه یک شرکت تولید بتن، اظهار کرد: باتوجه به اینکه در حوزه 
آب با مشکلاتی مواجه هستیم، طی یک جلسه محدودتر با حضور مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب و نماینده ای از این شرکت در خصوص این درخواست باید تعیین تکلیف 

شود.
وی با بیان اینکه شاخصه های دقیقی برای تشخیص وضعیت بحرانی شرکت ها باید 
تنظیم شود، مطرح کرد: خوشبختانه صنعت در استان قم وضعیت نسبتا خوبی داشته 

و مشکلات حاد کارگری نداریم.
استاندار قم با اشاره به اینکه تمام شرکت ها باید در سازمان امور مالیاتی و تامین 
از  که  عنوان کرد: هر شرکتی  بندی شوند،  واحد درجه  با شاخص های  اجتماعی 
سازمان های دولتی و نیمه دولتی مطالبه دارد، باید تجمیع شده تا توسط مجموعه 
مدیریت استان پیگیری شود. وی با بیان اینکه سازمان ثبت اسناد در موضوع تعیین 
تکلیف اسناد سرعت خوبی دارد، خاطرنشان کرد: باید بحث موضوع تعیین تکلیف 

اسناد واحدهای صنعتی توسط معاونت اقتصادی استانداری پیگیری شود.

کارگروه تسهیل باید یک مجموعه پویا و موثر باشد 
شاهچراغی با اشاره به اینکه مشکل زمان بر بودن تعیین تکلیف اسناد در سطح ملی 
رفع شده است، ابراز کرد: در این حوزه باید هرچه زودتر جلساتی برگزار و نتیجه گیری 
شود. وی با تاکید بر اینکه موانع در مسیر تولید باید شناسایی و رفع شود، یادآور شد: 
بخش عمده تغییر در دولت در پاسخ گویی به مردم است و باید این تغییر در جامعه 
محسوس باشد. استاندار قم با اشاره به اینکه نباید دستگاهی در اجرای مصوبات 
کوتاهی داشته باشد، اضافه کرد: در صورت بروز چنین مواردی، مدیر دستگاه مربوطه 

به عنوان ترک فعل به دستگاه قضایی معرفی خواهد شد.
وی بر اهمیت موضوع تولید تاکید کرد و گفت: مصوبات باید با زمان بندی مشخصی 

باشد تا بتوانیم در مهلت مقرر پیگیری آن را انجام دهیم.
شاهچراغی با بیان اینکه کارگروه تسهیل باید یک مجموعه پویا و موثر باشد، ابراز کرد: 
در این جلسات باید مشکلات دستگاه های اجرایی و واحدهای تولیدی پیگیری و رفع 

شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

اختصاص۲۴۰ میلیارد ریال تسهیلات برای ۳۵ واحد تولیدی 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز دراین جلسه  گفت :در جلسه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، ۲۴۰ میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید و اشتغالزایی 
برای ۳۵ واحد تولیدی در استان اختصاص یافت  با این اقدام  اشتغالزایی ۱۰۰ نفر بطور 

مستقیم فراهم می شود.
اکبر ابدالی اظهارداشت: مشکلات مالیاتی، بیمه و بدهی بانکی سه موانع پیش روی 

واحد های تولیدی فعال در استان به شمار می روند.
ابدالی افزود: از میان ۳۵ واحد و طرح تولیدی، ۳۳ طرح و واحد مربوط به بخش 

کشاورزی و ۲ طرح در بخش صنعت است.
وی همچنین با ارائه گزارشی از اقدامات و تحقق مصوبات ستاد رونق تولید از ابتدای 
امسال تاکنون گفت: در مجموع از ۱۵۸ مصوبه در این ستاد، ۱۱۷ مصوبه اجرایی شده 

و مابقی در دست اجرا است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان با اشاره به تمهیدات و تلاش های دولت 
برای بازسازی و نوسازی خطوط واحد های تولیدی گفت: طبق توافق وزارتخانه های 
اقتصاد، صمت و بانک مرکزی، مبلغ ۵۰ هزار میلیارد تومان برای این موضوع در کل 
کشور اختصاص داده شده که هنوز جزئیات سهم هر استان مشخص و ابلاغ نشده 

است.

استاندار قم:

موانع مسیر تولید باید شناسایی و رفع شود

چشم شیطان کور! 

معاون میراث فرهنگی استان قم گفت: صلاح 
نیست تعیین حریم و عرصه به استان ها تفویض 

اختیار شود.   
اخیر  اظهارات  دنبال  ،به  قم  ندای  گزارش  به 
رییس جمهور درباره اهمیت و حساسیت تعیین 
اختلالی  این که  بر  تاکید  با  تاریخی  آثار  حریم 
نکند؛ عمار  ایجاد  و معاش مردم  در کسب وکار 
 ـدر   ـمعاون میراث فرهنگی استان قم  کاووسی 
آثار  و عرصه  تعیین حریم  گفت وگویی، وضعیت 
تاریخی این استان را تشریح کرد و افزود: در استان 
قم اگر مشکل بافت تاریخی در داخل شهر حل 
شود دیگر نیاز به تعیین حریم برای آثار تاریخی 
معرض  در  که  آثاری  هم  شهر  خارج  در  نداریم. 
تعرض هستند، تعیین حریم شده اند و در حال 
حاضر اثری نداریم که نیازمند تعیین فوری حریم 

باشد.

او با بیان این که از ۳۵۰ اثر ثبت شده در استان قم 
حدود 6۰ تا ۷۰ اثر تعیین عرصه و حریم شده اند، 
از  قم  تاریخی  آثار  دیگر  حریمِ  تعیین  گفت: 
برنامه های ما در سال های آینده است و همچنین 
سال های  در  آثار  از  برخی  حریم  تعیین  پرونده 
برخی  دلیل  به  که  است  شده  آماده  گذشته 
اشکالات هنوز ابلاغ نشده است و در تلاشیم این 
اشکالات را رفع کنیم. کاروانسراهای »کوه نمک«، 
»دیرگچین« و »طرلاب«، از جمله آثاری هستند که 
پرونده های تعیین حریم آن ها آماده است و با رفع 

اشکالات ابلاغ خواهند شد.
معاون میراث فرهنگی قم همچنین بیان کرد:  
خوشبختانه تاکنون در استان قم اثری که حریم 
آن چالش برانگیز و نیازمند اصلاح باشد، نداشتیم.
کاووسی درباره چالش های تعیین حریم و عرصه 
آثار اظهار کرد: تعیین حریم و عرصه هر اثر تاریخی 

و فرهنگی بر اساس فرمت هایی مشخص و میزان 
اعتباراتی که داریم، انجام می شود، اما مهم ترین 

چالش در این حوزه کمبود اعتبارات است.
قم  استان  در  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  او 
تاکنون چالشی با مردم و دستگاه های دولتی در 
تعیین حریم و عرصه آثار تاریخی نداشته اند، گفت: 
ضوابط حریم وقتی مصوب شود لازم الاجراست 
آن  به  نمی توانند  استانی  دیگر  دستگاه های  و 

معترض باشند یا خلاف آن عمل کنند.
معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان قم همچنین بیان کرد: به 
نظر من اصلا صلاح نیست تعیین حریم و عرصه 
به ادارات کل استان ها تفویض اختیار شود؛ چراکه 
ممکن است فشارهایی از سوی بخش دولتی و 
خصوصی به آن ها وارد شود و از مواضع خود کوتاه 

بیایند.

معاون میراث فرهنگی استان قم:

تعیین حریم آثار تاریخی نباید به استان ها تفویض شود

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی قم از 
توزیع ۲۵۰ هزار سرم از امروز در قم خبر داد که با 
این حجم سرم وارداتی مشکل توزیع سرم در استان 

مرتفع خواهد شد.
در  تهذیبی  عباس  دکتر   ، قم  ندای  گزارش  به 
حاشیه بازرسی شبانه از داروخانه ها و درمانگاه های 
استان به محدودیت های موجود در حوزه سرم اشاره 
کرد و گفت: نتیجه این بازرسی ها این بود که علاوه بر 
تقاضای بی رویه سرم در سطح استان نسبت به سایر 

استان ها با توجه به سهمیه پیش بینی شده، دپوی 
سرم نیز وجود دارد.

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: 
خوشبختانه در این بازدید ها علیرغم وجود برخی 
شده  بینی  پیش  سهمیه  به  توجه  با  مغایرت ها، 

مشکل حادی در حوزه سرم نداشتیم.
وی با تاکید بر اینکه کمبود جدی سرم در سطح 
استان نداریم، گفت: با هماهنگی های انجام شده 
مقرر شد سرم وارداتی وارد استان شود؛ ان شاءالله 

از امروز ۲۵۰ هزار سرم به استان قم وارد خواهد شد 
که با این حجم سرم وارداتی مشکل توزیع سرم در 

استان مرتفع خواهد شد.
دکتر تهذیبی افزود: با پیگیری های صورت گرفته 
از  یکی  طریق  از  شده  انجام  هماهنگی های  با  و 
شرکت ها مقدار قابل توجهی سرم وارد استان شده 
است که با انجام این هماهنگی ها امیدواریم حداقل 
تا یک ماه آینده مشکل سرم در سطح استان نداشته 

باشیم.

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی قم:

با توزیع ۲۵۰هزار سرم مشکل استان قم برطرف می شود

طرح:��محمد علی رجبی


